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Oktobarski susreti pronalaza~a, koji su plod Inovacijskog pokreta u 
na{oj zemlji u 2010. godini odr`ani su posle {est godina ponovo u Idvoru. 
Tako, Mihajlo Idvorski Pupin, najve}i srpski i jugoslovenski um nauke i 
tehnike, postaje za{titni znak ovih Susreta. Pupin je sinonim pravih vredno-
sti Inovacijskog pokreta, koji je stalno isticao da prosperitet jedne dr`ave 
u prvom redu zavisi od proizvodnje, koje nema bez primene Tehnolo{kih 
inovacija. Danas se nalazimo u ogromnim te{ko}ama, ali kada je bilo i te`e 
imali smo ugledne ljude 
koji su bili u stanju da {tite 

na{ interes kod svetskih centara mo}i. Uticaj i 
doprinos Pupina za vreme Prvog svetskog rata 
na{im nacionalnim interesima, dobro su poznati. 
Manje je poznat doprinos Jovana Risti}a, jed-
nog od najve}ih nau~nika i diplomata Srbije u 
drugoj polovini XIX veka. Za vreme Berlinskog 
kongresa 1878. svojim ugledom preko uticajnog 
svetskog nau~nika Otto Von Rankea, Ristićev 
prijatelj, uticao je na Bizmarka u borbi za ne-
zavisnost Srbije. 

Na`alost, danas nemamo takvu uglednu oso-
bu, mo`da bi smo takvu li~nost mogli prepozna-
ti u sjajnom Novaku \okovi}u. Na{i Bogovi 
danas, kreirani uglavnom po meri samoljubivog 
~oveka, odre|uju nam sudbinu, koja nije ba{ ru-
žičasta. Dok je Privredna komora Srbije bila oda-
nija izvornim principima Inovacijskog pokreta, 
predsednik Republike Srbije vi{e puta je bio na 
Oktobarskim susretima. Tako|e, bio je i pokro-
vitelj Skupa kojim je obele`eno 150 godina od 
ro|enja Mihajla Pupina. Zala`u}i se kroz Okto-
barske susrete, da se slava i ugled na{ih velikana 
stave u funkciju borbe za prave vrednosti, pre-
poznatljive u znanju, tehnolo{kim inovacijama i 
proizvodnji, dajemo skroman doprinos re{avanju 
ekonomskih problema u na{oj zemlji. Zato je 
tema u Idvoru i bila “Mihajlo Pupin proizvodnja 
i diplomatija”.

 I ovom prilikom u Idvoru je bilo vi{e stotina 
ljudi da odaju zahvalnost Pupinu, a me|u njima 
delegacija SANU na ~elu sa predsednikom Ni-
kolom Hajdinom kao i veliki broj uglednih srp-
skih i jugoslovenskih privrednika: Milan Pavi}, 
Slobodan Simi}, Rajko Un~anin, Ljubodrag 
\in|i}, Dragan Tomi}, Miroslav Stojkovi} i 
mnogi drugi. Na `alost od raspada SFRJ ni jedan 
ministar za nauku, izuzev prof. Domazeta nije se 
udostojio da prisustvuje Oktobarskim susretima 
pa ni da poseti Idvor, jer su uvek imali “va`nija 
posla”. Uvek je tako, kada se u struku ume{a po-
litika, pa partijski kadrovi odlu~uju i tamo gde bi 
morali bar ~uti, ljude od znanja.

Sl. 1 – Oktobarski Susreti pronalaza~a 2010. 
Idvor, akademik Hajdin uručuje Pupinovu zlatnu 

medalju Miloradu Blagojevi}u

Sl. 2 – Du{ko Beli}, predsednik MZ Idvor predaje 
za dr Ko~u Jon~i}a diplomu‘’Po~asni gra|anin 

Idvora”njegovoj unuci

Sl. 3 – Aleksa i Mateja redovno prate zna~ajna 
doga|anja u zemlji, Sajam nauke, Beograd 2010.
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OKTOBARSKI SUSRETI PRONALAZA^A
2010. GODINE

 

S C E N A R I O

SELAKOVA FONDACIJA
SRPSKA AKADEMIJA NAUKA I UMETNOSTI 

SAVEZ PRONALAZA^A BEOGRADA

Idvor, 12.10.2010.

SCENARIO POVODOM

„OKTOBARSKIH SUSRETA PRONALAZA^A 2010.”

KULTURNO UMETNI^KI PROGRAM

Pred po~etak rada folklorni ansabl Osnovna {kola“Mihajlo Pupin“ iz Idvora izve{}e kratak 
program

1. Voditelj1: Zahvaljujemo se folklornom 
ansamblu Osnovne {kole „Mihajlo Pu-
pin“ na lepo izvedenom programu.

Po{tovani gosti, dozvolite mi da pre 
otvaranja sve~anosti „Oktobarski susreti 
2010.“ pro~itam odlomak iz govora 
Mi hajla Pupina Privrednikovcima, 
29.3.1925. Njujork. 

Ako `eli{ da postane{ dobar go-
spodar, onda mora{ biti dobar sluga ra-
da i posla.. Kao {to bez sejanja ne}e biti 

`etve, tako i bez rada, i bez privrede nema blagoslova. To je filozofija onih mudrih rodoljuba koji 
su stvorili Privrednik pre 28 godina i to }e postepeno postati na{a narodna srpska filozofija. Mi 
Srbi u Americi razumemo tu filozofiju bolje nego na{a bra}a u starom kraju, jer svi smo mi pro{li 
kroz istu {kolu koju “Privrednik” preporu~uje svojim pitomcima. U tom smislu svi smo mi Srbi 
u Americi PRIVREDNIKOVCI i zato treba da pomognemo na{u bra}u u starom kraju da oni 
postanu PRIVREDNIKOVCI.

* * * 

OTVARANJE SVE^ANOSTI OKTOBARSKIH SUSRETA 2010.

2. Voditelj: Molim radno predsedni{tvo da zauzme svoje mesto: Aleksandar Marin~i}, 
Slobodan Simi}, Milan Bo`i}, Du{ko Beli} i \uro Borak.

3. Voditelj: Molim prisutne da otpo~nemo sa radom ovog sve~anog skupa „Oktobarski 
susreti pronalaza~a 2010.” koji se ove godine odr`avaju uz podr{ku Fondacije –„Mladen 
Selak“, koja obnavlja Pupinov fond, Srpske Akademije Nauka i Umetnosti i Saveza pronalaza~a 
Beograda, u lepom Idvoru, rodnom mestu na{eg velikana Mihajla Pupina. Koristimo priliku da jo{ 
jednom istaknemo da je Mihajlo Idvorski Pupin bio ne samo izvanredan nau~nik, pronalaza~, 
filozof, dobrotvor, knji`evnik, ve} i veliki rodoljub i pre svega ~ovek. Zbog toga ovi susreti se 

1  Vesna Ralić, diplomirani biolog, aktivista Saveza pronalazača

Sl. 4 - Otvaranje Oktobarskih susreta pronalaza~a 2010.
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odr`avaju pod motom: „Pupin, proizvodnja i 
diplomatija“.

A sada molim Milana Bo`i}a, pred sednika 
Fondacije Mladen Selak da uzme re~.

4. Voditelj: A sada molim doma}ina skupa 
Du{ka Beli}a, da uzme re~.

5. Voditelj: A sada molim predstavnika SO 
Kova~ica da uzme re~.

6. Voditelj: A sada molim Predsednika Pri-
vredne Komore Vojvodine Nikolu Stoj{i}a da 
uzme re~. 

7. Voditelj: Pre nego {to pre|emo na oficijelni deo pro~ita}emo jedan od mnogih telegrama 
koji su upu}eni Skupu, a to je telegram Mladena Selaka. Molim Slavicu Popovi} pomo}nika 
predsednika Fonda da pro~ita telegram.

Telegram
Dragi moji prijatelji, po{tovani prof. Hajdin, po{tovani gospodine Beli}u,
Ja, od nedavno po~asni gra|anin Idvora, neizmerno tugujem {to danas, kada tradicionalno 

obele`avamo OKTOBARSKE SUSRETE PRONALAZA^A i obnovu PUPINOVOG FONDA, 
NISAM U MOGU]NOSTI DA BUDEM SA VAMA,

Sa velikim po{tovanjem za sve {to radite pozdravlja Vas
         Va{ ~ika SELAK sa porodicom 

***
9. Voditelj: Po{tovani gosti, sada }emo pre}i na dodeljivanje nagrada najboljim pro-

nalaza~ima u 2010 godini. Ovogodi{nji `iri obnovljenog Pupinovog fonda Selakove fondacije 
u sastavu: akademik Aleksandar Marin~i}, predsednik, \uro Borak, zamenik predsednika, 
Milan Bo`i}, ~lan, Ljubica Markovi}, ~lan i Slavica Popovi}, ~lan, doneo je odluku da se dodele 
odgovaraju}a priznanja iz 5 kategorija, a to su:

1. Pupinova medalja 
2. Zlatna medalja Tesla – Pupin za Pronalaza~a godine 
3. Simi}eva nagrada, legendama inovacijskog pokreta
4. Selakova nagrada za najuspe{niju ovogodi{nju knjigu koja popular{e inovacijsku 

delatnost 
5. Zlatne medalje sa likom Mladena Selaka, mladim pronalaza~ima 
Krenimo od prve grupe nagrada, a to je:

1. PUPINOVA MEDALJA
 Voditelj: Pupinovu medalju za 2010. godinu 

`iri je dodelio dvojici autora i to:

1. Mati} Dragi{i zvanom U~a iz Idvora, za koga se 
mo`e slobodno re}i da je legendarna li~nost Idvora. Kroz svoj 
mukotrpni i nada sve kreativni rad podizao je mnogobrojne 
generacije, nadahnjuju}i ih istinskim vrednostima narodnog 
stvarala{tva i mudrosti koja proizilazi iz bogatog kulturnog 
nasle|a ovog kraja, {to je bilo osnova velikog uspeha 
Mihaila Pupina. Zahvaljuju}i dobrom poznavanju lika i 
dela Pupina, a pre svega, kao rodoljuba i dobrotvora, vi{e 

Sl. 5 – Radno presedni{tvo (s leva na desno) Beli}, 
Simi},Bo`i}, Marin~i} i Borak

Sl. 6 - Nagrada u prave ruke U~i, 
legendi iz Idvora
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godina je obavljao funkciju prvog direktora Zadu`bine i Doma kulture „Mihajlo Pupin“ u Idvoru. 
Taj skromni i tihi ~ovek je, izme|u ostalog, bio i akter obnavljanja Pupinove zadu`bine i gotovo 
nezaobilazni u~esnik svih va`nijih doga|aja u Idvoru, kao i brojnih okupljanja, po~ev od skupova 
na{e dijaspore do poseta |aka osnovnih i srednjih {kola. 

 Nagrade }e uru~iti akademik Nikola Hajdin i Milan Bo`i}.
 Molim nagra|enog Mati} Dragi{u da primi nagradu. ^estitamo!

2. Milorad Blagojevi}, iz Mladenovca, ugledni 
preduzetnik-novator koji je posle 1995. nakon OLUJE, 
sa svojom porodicom do{ao u Beograd. {to je imao izgu-
bio je ratnom stihijom. Morao je sve da stvara iz nova. 
Od 1998. po~eo je ispo~etka. Oslanjaju}i se na bogato 
preduzetni~ko iskustvo morao je, shodno novoj sredini 
i novom vremenu, da posegne za orginalnim re{enjima 
i primeni mnoga inovativna re{enja. Shvatio je da se us-
peh mo`e obezbediti samo ako se tr`i{tu ponudi koncept 
prirodne i zdrave hrane, za {ta se i Pupin zalagao u 
svojoj zadu`bini, koju je 1928. odobrio kralj Aleksandar. 

Oslanjaju}i se na tu logiku, za relativno kratko vreme stvorio je autenti~an BREND restoran „MB 
kod Mladevnoca“, poznat po proizvodnji i prometu prirodne i zdrave hrane i pi}a.

Molim nagra|enog Milorada Blagojevi}a da primi nagradu. ^estitamo!

 Voditelj: Prelazimo na slede}u kategoriju nagrada kojoj pripada:

2. ZLATNA MEDALJA TESLA - PUPIN
Zlatnu medalju Tesla-Pupin za 2010. `iri je dodelio jednoj organizaciji za izvanredne 

rezultate u razvoju pronalaza{tva u privredi, i trojici autora pronalaza~a godine i to:

1. KONCERN „FARMAKOM MB“ 

Koncern „Farmakom MB“ d.o.o. [abac je 
najveća srpska kompanija za proizvodnju i preradu 
mleka osnovana 1989. Od 2006. uspe{no posluje 
na doma}em i me|unarodnom tr`i{tu, kao mati~na 
kompanija koja u sebi ima vi{e od deset zasebnih 
preduze}a. Koncern „Farmakom MB“ predstavlja 
jednu od retkih kompanija na doma}em tr`i{tu 
koja se bavi isklju~ivo proizvodnjom, i koja je od 
po~etka razvijala koncept da samo proizvodnjom i 

kontinuiranim ulaganjem u istra`ivanje i razvoj, uz primenu novih tehnolo{kih re{enja, mo`e 
ostvariti zavidne rezultate u svim segmentima svog poslovanja. Nagrade }e uru~iti akademik 
Aleksandar Marin~i} i \uro Borak.

Molim predstavnika firme „Farmakom MB“ d.o.o. 
da primi nagradu. ^estitamo!

2. Svetlana Da{i}, dipl.in`.ma{., iz Beograda. Kao 
ma{inski in`enjer radila je u MINEL Elipu, zatim u Tele-
optik - @iroskopima i ILR LOLA Sistem A.D. gde je kao 
stru~njak pokazala izvanredne kreativne sposobnosti i 
kao rezultat takvog rada je realizacija vi{e desetina novih 
inventivnih re{enja koji su plasirani na tr`i{te kao novi 
proizvodi. Za mnoga od tih re{enja je dobila vredne 
nagrade kako na izlo`bama pronalaza~a tako i na saj-

Sl. 7 – Milorad Blagojevi} najbolji 
u svom poslu

Sl. 8 - Predsednik Farmakom MB prima 
nagradu

Sl. 9 – Ing. Svetlana Da{i} istaknuti 
aktivista Inovacijskog pokreta prima 

nagradu
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movima u zemlji i inostranstvu. Svetlana Da{i} je poznato ime inovacijskog pokreta i me|u 
pronalaza~ima Beograda, Srbije i Jugoslavije. Svoj radni vek je potpuno posvetila razvoju tehnike 
i pronalaza{tvu, bilo da je li~no u~estvovala na projektima ili kao rukovodilac, ~ega je za proteklih 
35. godina bilo zaista mnogo. Svetlana Da{i} je preko dve decenije aktivna u organizaciji svih ve}
ih akcija u na{oj zemlji o pronalaza{tvu, a sada je sekretar Saveza pronalaza~a Beograda.

Nagrade }e uru~iti Milan Bo`i} i akademik Aleksandar Marin~i}.

Molim dobitnika da primi nagradu. ^estitamo!

3. Drago Juri}, dipl.in`.ma{., preduzetnik-novator 
iz Beograda je jedan od osniva~a firme „TRIO“ os-
novane 1991. godine sa namerom da se bavi elektron-
skom za{titom automobila od korozije i elektronskom 
za{titom automobila protiv kra|e, kori{}enjem orgin-
alnih inventivnih re{enja. Dalji razvoj firme “TRIO” 
se bavi razvojem elektronskih ure|aja, najpre razvo-
jem merne opreme i inventivnim razvojem ma{ina za 
palenje mina. Posebno se isti~e izvanredan rad ma{ina 
za detoniranje mina u rudnicima, naro~ito u opasnoj 
metanskoj sredini. Ure|aji se proizvode i plasiraju kako 
na doma}em tako i stranom tr`i{tu. 

Nagrade }e uru~iti Akademik Aleksandar Marin~i} 
i \uro Borak.

Molim dobitnika da primi nagradu. ^estitamo!

 Voditelj: Narednoj grupi nagrada pripada: 

3. SIMIĆEVA NAGRADA LEGENDAMA 
INOVACIJSKOG POKRETA

 Simi}evu nagradu legendama Inovacijskog po-
kreta dodeljujemo istaknutim aktivistima Pokreta koji u 
njemu deluju preko 30 godina i to:

1. Miroslavi Ivan~evi}, iz Beograda, novina-
ru-uredniku, koja je radila u Savezu in`enjera i te-
hni~ara Jugoslavije. Bila je istaknuti aktivista Saveza 
pronalaza~a Jugoslavije i glavni i odgovorni ured nik 
glasila Inovacijskog pokreta, koga je osnovala Skup-
{tina SFRJ. Animirala je istaknute kulturne i javne rad-
nike, najvi{e dr`avne funkcionere da podsti~u i poma`u 
pronalaza{tvo, kao osnovi za razvoj doma}ih tehnologija 
da bi se {to manje zavisilo od inostranstva. Tu je poseb-
no zna~ajna njena uloga u borbi da Jugoslavija usvoji 

Zakon o patentima kao Tipski zakon zemalja u razvoju. Svojom ogromnom energijom, zajedno 
sa stvaraocima koji su izgarali u proizvodnji, puno je doprinela snazi Inovacijskog pokreta koja 
do dana{njih dana nije uga{ena.

Nagrade }e uru~iti Slobodan Simi} i Milan Bo`i}.

Molim dobitnicu da primi nagradu. ^estitamo!

Sl. 10 – Ing. Drago Juri}, najbolji 
preduzetnik-novator prima nagradu iz 

ruke akademika Marin~i}a

Sl. 11 – Miroslava Ivan~evi}, glavni i 
odgovorni urednik Glasila Saveta Godine 

tehnoloskih inovacija prima nagradu 
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2. Jelici Jager iz Beograda, za vreme stvaran-
ja Inovacijskog pokreta radila je u Saveznom 
izvr{nom ve}u i Saveznom zavodu za patente u 
zlatno doba Zavoda za vreme direktora Dra-
gutina Bo{kovi}a. Kao istaknuti aktivista Saveza 
pronalaza~a Jugoslavije, svojom snagom i mlado-
{}u izgarala je u saradnji sa privredom u formi-
ranju aktiva pronalaza~a u fabrikama. Bila je ne-
prikosnoveni borac za dobru saradnju sa Komorom 
u borbi za izvorne principe Inovacijskog pokreta 
i ja~anja Saveza pronalaza~a u privredi. Velika je 
njena zasluga za usp{eno odr`anu Skup{tinu Saveza pronalazača Jugoslavije u Ljubljani 1987. 
gde su se lomila koplja o daljoj borbi zemalja u razvoju, na ~elu sa Jugoslavijom, za ravnopravniji 
me|unarodni transfer tehnologije. U tom smislu puno je doprinela dobroj saradnji sa Specijal-
izovanom organizaciojom UN za intelektualnu svojinu WIPO, Ženeva.

Molim dobitnicu da primi nagradu. ^estitamo!

3. Nataliji Ili} iz Zemuna, radila je u Galenici, gde je njenom zaslugom delovao jedan od 
najboljih Aktiva pronalaza~a u zemlji. Istaknuti je aktivista Saveza pronalaza~a Beograda, Srbije i 

Jugoslavije i kao takva, posle raspada zemlje, odigra-
la je presudnu ulogu, deluju}i kroz komorski sistem, 
da se Inovacijski pokret ne ugasi. Ako se za nekoga 
mo`e re}i da je zaljubljen u ideje progla{enja 1975. 
i 1976. za Godine inovacija i njegove izvorne prin-
cipe, onda je to Natalija-Nata{a Ili}. Bila je i ostala 
pesnik Inovacijskog pokreta: „Bili smo tako mladi 
entuzijasti.... na po~etku, a kraj se ne vidi....“ Neu-
morna gotovo 40 godina sa divnim osobinama da 
misli inventivno, radi kreativno, dosledni patriota, 
veliki i uporni radnik u borbi za bolju budu}nost. 

Molim dobitnicu da primi nagradu. ^estitamo!

* * *

 Voditelj: Pre nego {to nastavimo sa daljim programom, dozvolite mi da pro~itam jo{ 
jedan Citat Mihajla Pupina i ~ujemo Ske~ folklorne grupe iz Idvora.

Citat

Ja sam Vi{nji}eve pesme upoznao jo{ u mome detinjstvu i nijedna uspomena iz tog doba 
nije dublje urezana u mojoj du{i od te uspomene. Vi{nji}evo ime i njegove pesme treba da se 
rano urezuju u du{u na{e omladine, jer te pesme di{u naj~istijim duhom.Malo je bilo stvari 
koje su me vi{e zanimale od sviranja srpskog gajda{a..Najv{e me je zanimalo usagla{avanje 
i {timovanje gajdi. Nisam ni sanjao da }e nekoliko godina kasnije taj isti posao obavljati 
elektri~nim kolima. Operaciju pode{avanja nazvao sam elektri{nim sagla{avanjem a taj izraz 
je kasnije bio op{te prihva}en u telegrafiji bez `ica.A niko nezna da su i funkcionisanje i njeno 
ime vukli poreklo od srpskog gajda{a koga sam slu{ao nekih destak godina pre nego {to sam 
do{ao do svog izuma 1892.

Mihailo Idvorski Pupin

Sl. 12 – Jedna od najodanijih `ena Inova cijskog 
pokreta Jelica Jager prima nagradu

Sl. 13 –Niko se nije iz privrede bolje borio za 
ideje Inovacijskog pokreta od Nata{e Ili} i 

zato Simi}eva nagrada ide u prave ruke
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Skeč folklorne grupe iz Idvora
14. Voditelj: Hvala mladim umetnicima folklorne grupe iz Idvora. A sada prelazimo na 

~etvrtu grupu nagrada, a to je:

4. SELAKOVA NAGRADA ZA NAJBOLJU KNJIGU
Zlatna medalja Tesla-Pupin za najuspe{niju 

knjigu u 2010. koja populari{e inovacije i 
inovatore, dodeljuje se dr Obradu ^abarkapi za 
knjigu „Za{tita poverljivih inovacija“.

Istra`ivanja i rad na navedenoj knjizi su re-
zul tat dugogodi{njeg rada dr ^abarkape na po-
slovima patentne za{tite poverljivih pronalazaka i 
konkretnih predloga od zna~aja za odbranu zemlje.

Ova knjiga pru`a ~itaocu elementarna znanja 
o inovacionoj delatnosti, osnovnim pojmovima i 
oblicima intelektualne svojine i zna~aju inovacija 
za potrebe odbrane zemlje, patentnoj za{titi po-
verljivih pronalazaka i prihvatanju ostalih oblika 

inovacija u sistemu odbrane. Jednim svojim delom slu`i kao putokaz ka pravcu i potrebi stvaranja 
inovacija na nau~no zasnovanim metodama.

Nagradu }e uru~iti akademik Nikola Tasi} i \ura Borak. Molim dobitnika da primi nagradu. 
^estitamo!

5. ZLATNA MEDALJA SA LIKOM MLADENA SELAKA -MLADIM 
PRONALAZAČIMA

15. Voditelj: Prelazimo na poslednju grupu nagra|enih a to su mladi stvaraoci.

@iri je dodelio ~etiri zlatne medalje sa 
likom Mladena Selaka za 2010. mladim 
ino vatorima i autorima industrijskog dizajna. 

 Nagra|eni su:
1. Neboj{a i Nata{a Milanovi}, Ugri-

novci-Beograd, zavr{en poljoprivredni, od-
no sno menad`ment fakultet, za „Postupak 
za proizvodnju biofermentisanog soka od 
cvek le“, BIOSIL DOO – Beograd.

Biosilov organski sok od cvekle se dobija 
biofermentacijom sa mle~nokiselinskim bak-
terijama. Koriste}i ovaj postupak dobija se prirodan sok bez dodataka aditiva. Rezultat ovakve 
prerade je dobijanje visoko proteinskog proizvoda koji mo`e da se koristi kao ~ist proizvod, koji 
slu`i za le~enje raznih bolesti, ili kao dodatak raznim vrstama hrane za `ivotinje. Prednost ovog 
postupka je da se zadr`avaju svi minerali i vitamini iz cvekle. 

Nagrade }e uru~iti Milan Bo`i} i Du{ko Beli}. Molim dobitnike da prime nagradu. ̂ estitamo!
2. Ivana Pavi} iz Beograda, Tehnolo{ko-metalur{ki fakultet Beograd, za pronalazak: „Po-

stupak za dobijanje novih NN – disupstituisanih hloracetamida“.
Pronalaskom su definisani postupak, reaktant i optimalni reakcioni uslovi za dobijanje novih 

NN – disupstituisanih hloracetamida. Ova jedinjenja poseduju odgovaraju}u biolo{ku aktivnost 
{to omogu}ava njihovu herbicidnu primenu.

Molim dobitnicu da primi nagradu. ^estitamo!

Sl. 14 – Potpredsednik UO Selakovog fonda
 akademik Nikola Tasi} obrazla`e nagradu za 

najbolju knjigu 

Sl. 15 – Mladi pronalaza~i dobitnici nagrade Mladena 
Selaka stoje: Pavi}, Nikoli}, Milanovi} i Mati}
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3. Nina Nikoli} iz Beograda-Sa mo stalni umetnik, ~lan ULUPUDS-a – Beo grad, za 
pronalazak „Torbica za ruku“.

Torbica-narukvica je stvorena sa idejom 
da oslobodi i rastereti prvenstveno `ensku 
populaciju od no{enja suvi{nih stvari. Za-
mi{ljena je za stavljanje najneophodnijih stvari 
kao {to su mobilni, klju~evi, novac, platna 
kartica... Njena upotreba se mo`e pro{iriti i na 
sportsku populaciju. Ovo je orginalno patentno 
i dizajnersko re{enje. 

Molim dobitnicu da primi nagradu. 
^estitamo!

4. Mati} Dragi{a, iz Vukovara, u~enik prvog razreda Matemati~ke gimnazije iz Beograda, 
tako|e u~enik {kole za talente za matematiku i fiziku Mihajlo Pupin u Pan~evu. Ima ve}i broj 
inovacija i preko 15 nagrada iz oblasti {aha i pobednik je mnogih kadetskih takmi~enja sa visokim 
rezultatima. U 2010. osvojio je prvo mesto na Republi~kom takmi~enju iz matematike za u~enike 
osmog razreda. 

Molim dobitnika da primi nagradu. ^estitamo! U ime nagra|enih molim Mati} Dragi{u da 
se obrati skupu.                   

Hvala Vam!      
***

DIPLOME I NAGRADE ZA MLADE

16.Voditelj: Diplome i nagrade }e biti dodeljene i polaznicima Regionalnog centra 
“Mihajlo Pupina„ iz Pan~eva. I to:

 Branku Grbi}u, pro{le {kolske godine u~eniku Matemati~ke gimnazije iz Beograda za 
osvojeno prvo mesto iz matematike na Republi~kom takmi~enju.

 ^edomir @ebeljan, pro{le {kolske godine u~enik 1. razreda PTT {kole iz Beograda za 
osvojeno prvo mesto iz osnova elektronike na Republi~kom takmi~enju.

 Darko Mijatov, pro{le {kolske 
go  dine u~enik O[ “@arko Zre-
nja  nin” iz Ka~areva za osvojeno 
drugo mesto iz matematike na 
Republi~kom takmi~enju.

 Stefan [u{njar, pro{le {kolske 
go  dine u~enik osmog razreda 
Ma  te  mati~ke gimnazije iz Beo-
grada za osvojeno prvo mesto iz 
fizike i osvo jeno tre}e mesto iz 
matematike na Republi~kom tak-
mi~enju.

 Jelenu Marinkovi}, pro{le godine u~enicu druge godine gimnazije “Uro{ Predi}„ za 
osvojeno drugo mesto na Republi~kom takmi~enju iz srpskog jezika.

 Renatu Mehe{, pro{le godine u~enicu 3. razreda Tehni~ke {kole “23 maj„ iz Pan~eva za 
osvojeno tre}e mesto na Republi~koj smotri istra`ivava~kih radova.

 Dejan Tomi}, pro{le godine učenik 3. razreda Matemati~ke gimnazije iz Beograda za 
osvojeno tre}e mesto na Republi~koj smotri istra`iva~kih radova.

Sl. 16 – Zajedni~ka fotografija nagra|enih

Sl. 17 – Mladi pronalaza~i sa Slobodanom Simi}em
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 Tamara Tomi}, pro{le godine u~enicu 2. razreda gimnazije “Uro{ Predi} „ iz Pan~eva za 
specijalnu nagradu na republi~koj smotri istra`iva~kih radova u~enika Srbije.

 Stefan Stojku, pro{le godine u~enicu 2. razreda gimnazije “Uro{ Predi} „ iz Pan~eva za 
osvojeno 3. mesto na republi~kom takmi~enju iz fizike.

16. Voditelj: Molim nagra|ene na zajedni~ko fotografisanje i delegaciju u sastavu: Akademik 
Nikola Tasi}, Milan Bo`i}, Nata{a Ili}, \uro Borak i Laslo Vida~, da polo`i venac na Pupinov 
spomenik.

Nakon slikanja sledi ru~ak i dru`enje.

Podse}amo Vas da je slobodan ulaz u ku}u Mihaila Pipina i ukoliko neko `eli mo`e da istu poseti.

Sl.18 - Oktobarski Susreti 2010. U predsedni{tvu sede s desna na levo: akademik Zoran Kova~evi}, 
akademik Aleksandar Marin~i}, akademik Nikola Tasi}, akademik Nikola Hajdin, Slobodan Simi}, Milan 

Bo`i}, Nikola Stoj{i}, Milan Pavi} i general Branko Krga. Sve su to ugledni dru{tveni radnici, ~lanovi 
Upravnog odbora Selakove fondacije, koji su mnogo doprineli da se ova aktivnost uspe{no razvija u 

pravcu afirmacije Pupinovog dela.
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FONDACIJA »MLADEN SELAK«
plod Inovacijskog pokreta u Jugoslaviji

 

Ing. Mladen Selak, svetski priznat pronalaza~ i veliki patriota. Odluku Generalne Skup{tine 
UN da se Inovacijskim pokretima u zemljama u razvoju zapo~ne smanjivati ekonomski 
(tehnolo{ki) jaz bogatog Severa i siroma{nog Juga, do`ivljava kao hri{}ansku vrednost. Na{u 
Zemlju-planetu ili }emo celu razviti ili }emo svi propasti, tako misle mnogi svetski velikani, 
tako misli Mladen Selak. Inovacijski pokret u Jugoslaviji do`ivljavao je kao veliku civilizacisku 
tekovinu i maksimalno ga je pomagao. 

Osnovao je Fondaciju, da bi zapo~eo obnovu Pupinovog fonda, koja deluje u na{oj zemlji 
preko 30 godina. To su bile zajedni~ke aktivnosti svih dru{tvenih faktora Jugoslavije i Srbije 
u prvom redu Privredne komore, SANU, resornih Ministarstava na{e dijaspore i Idvora. Sa 
Savezom pronalaza~a Jugoslavije, Selak intenzivno sara|uje od II Kongresa pronalaza~a 1989. 
u T. U`icu.

Sl. 19 - Mladen Selak sa suprugom i sinom (desno), imao je veliku podr{ku ameri~kog ambasadora Majkla 
Polta u Srbiji u radu Fondacije i izgradnji Tehnolo{ko parka »Tesla-Pupin« u [imanovcima. Selakova 

Fondacija je izme|u ostalih nagradila Milorada Blagojevi}a Pupinovom zlatnom medaljom za izuzetne 
rezultate u svom preduzetni~kom radu (proizvodnja i ugostiteljske usluge). Na slici (levo) ambasador 

Polt sa svojom majkom i Blagojevi} u njegovom restoranu MB, kod Mladenovca. Mnoge javne i kulturne 
li~nosti, strani ambasadori i drugi, redovno pose}uju restoran MB, {to najbolje govori o kvalitetu 

proizvoda i usluga gospodina Blagojevi}a.
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IZLAGANJE MILANA BO@I]A, predsednika fondacije »Mladen Selak«
Dame i gospodo, dragi prijatelji
Sve vas pozdravljam i zahvaljujem se {to ste do{li danas u Idvor da uveli~ate ove SUSRETE. 

Posebno pozdravljam ~lanove SANU-a, na ~elu sa predsednikom Nikolom Hajdinom, pozdravljam 
Nikolu Stoj{i}a predsednika PKV, koji je uvek sa nama, pozdravljam Slobodana Simi}a uglednog 
srpskog privrednika i potpredsednika UO SF, pozdravljam generala Branka Krgu, koji je kao 
na~elnik general{taba mnogo pomogao IP, posebno pozdravljam ugledne srpske i jugoslovenske 
privrednike:Milana Pavi}a, Rajka Un~anina, Ljubodraga \in|i}a, Dragana Tomi}a, Miroslava 
Stojkovi}a, Miodraga Babi}a, pozdravljam predstavnike dr`avnih organa posebno Zavoda za 
intelektualnu svojinu, pozdravljam na{e prijatelje iz Privredna komora Srbije, pozdravljam 
predstavnike vojske Srbije, predstavnike dijaspore i sredstava javnog informisanja, pozdravljam 
na{e dobre doma}ine a posebno Biljanu Pupin, Pupinovu ro|aku.

Pro{le godine obele`ili smo jubilej 30 go-
dina od kada se odr`avaju Oktobarski susreti, 
a ove, odr`avamo u Idvoru, tre}i put od kako 
se Susreti uop{te organizuju. Prvi su se odr`ali 
1979. kada je Inovacijski pokret i Jugoslavija 
skrenuli pa`nju na{oj i svetskoj javnosti na 
Mihajla Idvorskog Pupina, jednog tako 
velikog nau~nika i ~oveka, koga smo od 1945. 
polako prepustili zaboravu. Drugi su se odr`ali 
2004. kada smo obele`ili 150 godina od ro|enja 
ovog velikana. Oba puta pokrovitelji su bili 
predsednici republike a 2004. Susrete je uveli~ao 

predsednik Republike Srbije gospodin Boris Tadi}. Tema ovogodi{njih susreta je „Mihajlo 
Pupin proizvodnja i diplomatija“ zato {to nam danas vi{e nego ikad treba jedan Pupin koji bi 
mogao da uti~e na svetske centre mo}i u za{titi na{ih interesa, a nama da poka`e pravi put razvoja.

Skoro me je sreo jedan ugledni privrednik, biv{i ministar za nauku, aktivni u~esnik Pokreta 
i onako iznena|en re~e:„~itam glasnike Selakove fondacije i ne mogu Božiću, da verijem, da 
Inovacijski pokret i dalje deluje, da je pre`iveo sva zla koja su nas sna{la“. Da. Inovacijski pokret 
je i dalje ̀ iv, jer je udru`io sve dru{tvene snage a njegovi izvorni principi su toliko sna`ni i uvek 
neophodni svakom dru{tvu, koje `eli privredni razvoj. To je stalna borba za Strategiju privrednog 
razvoja koja }e tehnolo{kim inovacijama i masovnim inventivnim radom u proizvodnji, stalno 
unapre|ivati privredu a njihove autore nagra|ivati.

Pokretu su ve~ita inspiracija na{i velikani 
nauke i tehnike koji slu`e za uzor celom svetu. 
Dragulj kakav je Mihajlo Pupin, kome se divimo 
iz ma kog ugla ga posmatrali, da li kao nau~nika, 
rodoljuba, knji`evnika, filozofa a nadasve ~oveka, 
bio je toliko zaboravljen da, do 1979. nismo znali 
ta~no ime, datum njegovog ro|enja i broj patenata.

Danas nagra|ujemo ~etiri dame. Tri legende 
Inovacijskog pokreta, Simi}evom nagradom. Jednu, 
progla{avamo pronalaza~em Godine. One su deluju-
}i u raznim sredinama: Saveznoj vladi, sredstvima 
informisanja, u radnim organizacijama, ugradile sebe trajno u temelje stvaranja Pokreta. Jedna 
je pesnik Pokreta „bili smo tako mladi.... druga je Mira najbolje novinarsko pero, tre}a je Jelica 
beskompromisni borac, ~etvrta Svetlana umetnik u tehnici, a petu Radu, kraljicu pokreta, jo{ 
nismo nagradili.

Pupinovu medalju ove godine dodeljujemo dvojici izuzetnih ljudi. Jedan je ceo svoj 
`ivot posvetio afirmaciji Pupinovog dela a drugi je stvorio porodi~nu fabriku, kako je to Pupin 
predlagao sa izvanrednim ugostiteljskim objektom, koji je primio mnoge ugledne li~nosti. O 

Sl. 20 - Uvodno izlaganje Bo`i}a na Oktobarskim 
susretima, Idvor 2010.

Sl.21- Akademik Aleksandar Marin~i} govori na 
Oktobarskim susretima pronalaza~a u Idvoru 
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samom kvalitetu objekta najbolje govori redovna poseta ameri~kog ambasadora Majkla Polta 
sa porodicom. Nagra|ujemo i izuzetne privrednike koji su postigli velike rezultate u proizvodnji, 
danas kada je to najte`e u Srbiji.

Ove godine, shodno novom Zakonu o fondacijama, preregistrovana je Selakova fondacija 
u Fond, koja pored o~uvanja imena i dela Mihajla Pupina predstavlja sada uz SANU temelj 
Inovacijskog pokreta. Predsednik Upravnog odbora Fonda je akademik Nikola Hajdin.

Upravo Pupinovo delo nas u~i {ta treba raditi kad nam je najte`e. U svojoj zadu`bini, koju je 
30 novembra 1928. kralj Aleksandar, na predlog ministra za poljoprivredu, odobrio, stoji da je 
na{a {ansa proizvodnja i to proizvodnja u poljoprivredi. Stvorimo industriju vo}a i povr}a, ka`e 
Pupin. 

Svi dobro znamo u kakvom je lo{em stanju na{a privreda i pored toga malo ko govori danas o 
proizvodnji o Tehnolo{kim inovacijama i kreativnim ljudima koji jedini mogu da re{e ekonomsku 
krizu. Za{to se ne primenjuje Zakon o inovacijskoj delatnosti, temelj svake ozbiljne proizvodnje? 
Za{to ne funkcioni{e Savez pronalaza~a Srbije? Ovo su strate{ka pitanja, sa kojima treba da 
se bavi Vlada i Privredna komora Srbije. Na`alost, na ceni je sve drugo osim proizvodnje, lo{a 
privatizacija, uvozni lobi, neproduktivni krediti, razni festivali, igre na sre}u pa sve do pogre{ne 
za{tite intelektualne svojine.

Moramo pru`iti {ansu sopstvenoj proizvodnji ako `elimo re{iti te{ku ekonomsku krizu u 
kojoj se nalazi na{a zemlja a bez toga ne mo`emo ni u EU. Na{e prave vrednosti posebno u nauci 
i tehnici moramo vi{e ceniti i preko sredstava javnog informisanja stvarati povoljniju klimu za 
njihov rad.

Zavr{i}u sa opaskom Mihajla Pupina kada su ga prijatelji upozoravali da ne poma`e toliko 
Srbiju jer sve }e to da propadne. Neka, ako Srbija propadne neka propadnem i ja. Shvatite, sve {to 
sam stariji sve vi{e volim svoje.

Sl.22 - Događanja sa Oktobarskih susreta iz Idvora 09. oktobra 2010. gde je tema bila: ”kako oživeti proizvodnju”. 
Skroman doprinos koji ovi Susreti čine u borbi za pokretanje proizvodnje, afi rmišući Pupinove ideje i okupljanjem 

kreativnih snaga, imaju male šanse na uspeh, bez angažovanja državnih Organa i Privredne komore Srbije.
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ZAŠTO PUPIN I PROIZVODNJA? 
BAŠTOVANSKA INDUSTRIJA - Mihajlo Idvorski Pupin

Jedan mi prijatelj iz Be~kereka pi{e i tu`i se ovako:
„Imamo `ita i kukuruza, je~ma i ovsa i svake druge hrane u 

izobilju, ali nemamo novca. Nismo gladni hrane, al smo gladni 
para. Najglavniji me|u nama je seljak; mada ima i hrane i stoke u 
izobilju ipak nema ni prebijene pare; a kada seljak pati od kubure u 
novcu onda svaki pati od iste kubure. To je bolest od koje nam boluje 
i trgovina i industrija i zemljoradnja i ceo dr`avni `ivot’’.

Sli~na pisma dolaze mi i sa drugih strana Jugoslavije. Njihovi 
glasovi ~uju se danas i kod drugih poljoprivrednih naroda evrope i 
Amerike. Svuda su i p{enica i kukuruz i je~am i ovas, jeftiniji nego 
su ikada bili. Svi ti proizvodi mnogo su ve}i od svetske potro{nje. Pa 
zato je kubura u novcu i kod amerikanskog farmera i kod evropskog, 
a naro~ito kod jugoslovenskog seljaka. Ali ta se kubura mnogo 
manje sre}e u vo}njacima i ba{tama Kalifornije, Floride i drugih 

ju`nih krajeva u Sjedinjenim Dr`avama Amerike. Nihovo vo}e i povr}e uvek na|e mu{teriju i 
dobru cenu, pa njihovi ba{tovani napreduju i d`epovi su im puni para, a ne 
da farmeri propadaju sa praznim d`epovima i ambarima punim p{enice i 
kukuruza. Ti ba{tovani su stvorili naviku kod Amerikanaca, da tra`e vo}e 
i povr}e i leti i zimi i u svako doba godine. A {to Amerikanci ne potro{e 
sami, to se brzo proda u Evropi. Pa zato su vo}arstvo i ba{tovanluk otvorili 
u Americi ogromnu industriju koja napreduje i u ovim kriti~nim vremenima 
i odr`ava blagostanje u Kaliforniji, Floridi i drugim ju`nim krajevima 
Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava, gde su vo}arstvo i ba{tovanluk razvijeni. Pa 
zar se ne bi sli~no blagostanje moglo razviti i u Jugoslaviji kada bi ona nau~ila 
od Amerike da pored obi~ne zemljoradnje stvori industriju vo}a i povr}a? 
Pre odgovora na to pitanje moramo odgovoriti na slede}e pitanje: Dopu{ta li 
priroda da se u Jugoslaviji stvori industrija vo}a i povr}a?

Kada god se setim slasti i mirisa idvorskih vi{anja i tre{anja, breskava i kajsija, jabuka i 
kru{aka, gro`|a i drugog vo}a koje sam u`ivao u mom detinjstvu, i u starijim godinama za vreme 
posete mom rodnom mestu, uvek mi se poja~a vera da te slasti i tog mirisa nema ni u Kaliforniji, ni 
u Floridi, pa ni u drugim ju`nim krajevima Severne Amerike. Ja znam da idvorsko vo}e i povr}e ne 
zauzima prvo mesto u Jugoslaviji, i u tome pogledu Idvor se ne mo`e ravnati sa drugim krajevima 
Jugoslavije. Svako zna, da je dalmatinsko, negotinsko i sremsko gro`|e bolje od idvorskog gro`|a 
a {ta da ka`em o tetovskim i metohijskim jabukama i kru{kama pa o breskvama i {ljivama i drugom 
jugoslovenskom vo}u kome nema ravna u celoj Evropi, a jo{ manje u Severnoj Americi. To je 
sasvim prirodno, jer gde u Evropi ili Americi ima tako plodne zemlje, blagog vazduha i vedrog 
podneblja kao {to ~ovek vidi u krajevima blagoslovene Jugoslavije? Dakle, priroda je spremna da 
stvori industriju vo}a i povr}a u Jugoslaviji, ali da li je ~ovek spreman?

Sad mi se name}e pitanje, za{to velika ve}ina ju-
go slovenskih seljaka tro{i gotovo sve svoje vreme na 
negovanju ̀ ita, kukuruza, je~ma i ovsa, a nikad se i ne se }a, 
a niko mu i ne ka`e, da je Bog stvorio Jugoslaviju da 
svojom ba{tovanskom industrijom zauzme u Ev ropi ono 
mesto koje Kalifornija i Florida imaju u Sje dinjenim 
Dr`avama Amerike? Ja se ne ustru~avam da mu to sad 
ka`em, i da ga uverim, da je moje mi{ljenje op ravdano, 
jer je osnovano na dugom iskustvu u Evropi i u Americi. 
Uveren sam, tako|e, da veliki deo evropskog naroda ~eka 
na jugoslovensko vo}e i povr}e. Kada, bi se, na primer, 

Sl. 23 – Mihajlo Pupin 
Idvorski 1929.ispred svoje 
ku}e u Norfolk-Konektikat 

Sl.24 - Amfiteatar 
Mihajlo Pupin

Sl. 25 - Bostanijada Idvor 2010. po 
Pupinovom receptu
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narod u Severnoj Nema~koj i Poljskoj, u Danskoj, [vetskoj, Norve{koj, i Engleskoj, upoznao sa 
vo}em i povr}em kakvo se mo`e odgojiti u Jugoslaviji, onda bi se ti narodi koristili proizvodima 
vo}a i povr}a Jugoslavije sa istim zadovoljstvom sa kojim se Amerikanci koriste proizvodima 
Kalifornije, Floride i D`ord`ije. Jugoslavija bi onda postala jedna od najimu}nijih dr`ava u Evropi, 
kao {to je Kalifornija jedna od najimu}nijih dr`ava u Severnoj Americi. 

Ja mislim da je stvaranje industrije, 
koju ja bar za sada nazivam „ba{tovanskom 
industrijom“, jedan od najva`nijih eko nom-
skih problema u Jugoslaviji. Ja sam uveren 
da Jugoslavija mo`e re{iti taj problem, mnogo 
lak{e nego {to Amerika mo`e da re{i problem 
amerikanskog farmera koji ne zna kako da 
se oprosti od svoje sitne hrane koja le`i u 
prepunim ambarima i uzalud ~eka na glavnog 
kupca. Industrija vo}a i povr}a, kao i svaka 
druga, sastoji se iz vi{e zasebnih delova, kao 
{to su negovanje vo}a i povr}a, spremanje tih 
proizvoda na put za svetsku pijacu, otvaranje 
te pijace i transportacija proizvoda ba{tovanske industrije. Ta se industrija ne}e stvoriti preko no}i;
 treba najpre kroz dugo iskustvo ste}i temeljnog znanja: Do{lo je vreme da jugoslovenski seljak 
ste~e mnogo ve}eg znanja nego {to je potrebno za negovanje `ita, kukuruza, i druge sitne hrane. 
To negovanje je mnogo prostije od negovanja vo}a i povr}a. Od nedostatka ve}eg znanja pati ne 
samo jugoslovenski seljak, nego i amerikanski farmer. Dana{nja ekonomska kriza opameti}e i 
jednog i drugog, a to }e biti velika dobit koju }e i Amerika i Jugoslavija izvu}i iz ovih te{kih dana.

Jugoslovenski seljak bar u po~etku mora se ugledati na amerikansku ba{tovansku industriju. 
Jugoslavija bi trebala da otpremi u Kaliforniju, i u Floridu, {to ve}i broj mladih Jugoslovena, 
da na licu mesta i u prakti~nom ve`banju izu~e razne delove amerikanske ba{tovanske industrije. 
Ti mladi Jugosloveni trebali bi da sa sobom ponesu u Ameriku ako ne vi{e a ono bar osnovnu 
spremu u ba{tovanskoj industriji. Sada dolazi pitanje: Na koji na~in }e jugoslovenska dr`ava dati 
tim jugoslovenskim pitomcima tu osnovnu opremu? Odgovor na to pitanje ja sam dugo tra`io i 
na{ao sam jedan odgovor. Ne ka`em da je to najbolji odgovor, ali mislim, da zaslu`uje da mu ovde 
poklonim nekoliko re~i.

Jugoslavija je zemljoradni~ka dr`ava, ali ta 
~i njenica treba da na|e mnogo ja~eg izraza u nastavi 
osnovih {kola Jugoslavije nego {to je do danas na{la. 
Trebalo bi, po mom mi{ljenju, dodati posle svr{etka 
obi~ne nastave u tim {kolama dodati jo{ i nastavu u 
poljoprivredi a naro~ito u negovanju vo}a i povr}a. 
Ta nastava bi trebala da bude {to prakti~nija, to 
jest, ispunjena eksperimentalnim demonstracijama. 
Nastava pomo}u knjiga i obi~nih {kolskih predavanja 
ne privla~i ni iz daleka onoliko koliko ga privla~e 
prakti~ne demonstracije. Na primer, kada se u~enik 
podu~ava kako da sadi vo}ke i kako da ih neguje, 

onda u~itelj treba da vr{i tu nastavu u vrtu gde u~enik odmah ima prilike da svojim rukama 
vr{i poslove o kojima u~itelj govori. Takva nastava stvara znanje koje putuje u glavu kroz 
ruke a ne samo kroz o~i i u{i; znanje tako ste~eno ostaje trajna tekovina. Razume se po sebi, 
da se ovakva prakti~na nastava ne mo`e vr{iti preko zime. Za vreme zimskog doba nastava bi 
se morala oslanjati na knjige i na predavanja, ali ta predavanja bi morala biti poduprta svima 
spravama koje je nauka stvorila za tu svrhu. Me|u tim spravama bioskopske slike slu`ile bi 
kao odli~no sredstvo. Dr`ava bi bila pozvana da za ta bioskopska predavanja izradi filmove i 
da ih razdaje svima osnovnim {kolama koje su snabdevene sa bioskopskim aparatima. Me|u 
tim filmovima prvo mesto bi zauzimali filmovi koji bi bili namenjeni nastavi u vo}arstvu i u 

Sl. 27 – Razgovor sa U~om legendom iz 
Idvora, borba za afirmaciju Pupinovog dela

Sl.26 – Pupinova laboratorija Svetskog zna~aja na 
Kolumbija Univerzitetu
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drugim zemljoradni~kim radovima. Ta bioskopska predavanja 
pou~avala bi ne samo mlade` nego i starije seljake. Bioskop i 
radio pru`aju nam sredstva da i kod starijih selajka produ`imo 
nastavu koja je prekinuta kad su oni svr{ili osnovnu {kolu. 
Na tom se polju danas mnogo i vrlo uspe{no radi u Americi. 
Ja sam ve} nekoliko godina ~lan amerikanskog udru`enja 
koje je organizovalo ovaj rad, u~ini}u koliko mi je mogu}e da 
se ovakva nastava uredi i u Jugoslaviji. Ovaj ~lanak je prvi 
korak u tom pravcu.

Za gore opisani zadatak obi~noj nastavi u osnovnim 
{kolama u Jugoslaviji bio bi potreban veliki dr`avni bud`et. 
U svakoj osnovnoj {koli u kojoj bi bila uvedena ta nova 
nastava trebala bi dodati u~itelja koji je spreman u 
zemljoradni~koj nauci a naro~ito u nauci o negovanju vo}a i 
povrt}a. Tom u~itelju trebalo bi staviti na raspolo`enje {to ve}i 
vrt, recimo vrt od pola hektara, i sve sprave koje su u takvom 
vrtu potrebne za radove oko negovanja vo}a i povr}a. Trebalo 
bi mu, tako|e, staviti na raspolaganje prostoriju snabdevenu 
sa savremenim bioskopom aparatima i drugim spravama za 

eksperimentalne demonstracije na predavanjima, a naro~ito za vreme zime kada su prakti~ne 
demonstracije u vrtovima nemogu}e. Ukratko re~eno u svakoj ovako ure|enoj osnovnoj {koli bila 
bi organizovana eksperimentalna stanica za poljoprivrednu nastavu, a naro~ito o negovanju 
vo}a i povr}a, a u~itelj poljoprivredne i ba{tovanske nastave bio bi upravitelj te stanice. Priznajem 
da bi ovakav dodatak nastavi u osnovnim {kolama Jugoslavije doneo sa sobom velike promene 
u uredbi tih {kola. Ali bez velikih promena ne mo`e se o~ekivati re{enje velikog ekonomskog 
problema o kojem je ovde re~.

Ne verujem da je jugoslovenska dr`ava spremna za 
velike izdatke, koji bi bili skop~ani za izdavanje velikog 
broja gore opisanih stanica; ne verujem ~ak ni da }e ta 
dr`ava biti voljna da i sa jednom stanicom prou~ava 
prednost mog gornjeg predloga. Ja to i ne tra`im i ne 
o~ekujem. Ja nisam nikada tra`io da neko drugi tro{i svoje 
vreme i svoju tekovinu za ispitivanje mojih predloga i 
mojih pronalazaka. To sam uvek ja sam radio o svom 
tro{ku. Spreman sam da se i ubudu}e o mom tro{ku 
eksperimenti{e u pravcu mojih predloga za stvaranje 
ba{tovanske industrije i poljoprivrednog preporoda u 
Jugoslaviji. Jedino o~ekujem da jugoslovenske dr`avne vlasti budu prijateljski nastrojene ovome 
predlogu. To preduze}e od moje strane bilo bi izraz moje ljubavi prema mome selja~kome 
narodu koji mi je miliji nego svi industrijski velikani na svetu.

Ja sam selja~ki sin i od vajkada sam `eleo da ne{to u~inim za pobolj{anje selja~kog stale`a. 
Uvek sam tvrdo verovao da je najlep{a sudbina moga naroda da ostane zemljoradni~ki 
narod. Neka drugi narodi razviju velike industrije sa njihovim proleterijatima, to industrijsko 
razvijanje njima je potrebnije nego Jugoslovenima, jer njihove zemlje nisu kao Jugoslavija od 
prirode obilno obasute blagoslovima koji otvaraju zemljoradni~ki raj. Te su me misli rukovodile 
kada sam pre nekoliko godina osnovao jedan Fond koji je pod pokroviteljstvom udru`enja 
„Privrednik“. Prihodi toga Fonda bi}e posle moje smrti namenjeni unapre|enju poljoprivrednih 
nauka u Vojvodini. Svetsko iskustvo u poljoprivredi za prethodnih pet godina, a naro~ito nov~ana 
oskudica koja se za to vreme razvijala i kod amerikanskog farmera i kod jugoslovenskog 
seljaka, obratila mi je pa`nju na jedan opredeljen pravac u kome bi prihodi gore pomenutog 
fonda mogli uop{teno delovati. To je pravac koji, po mome mi{ljenju vodi kona~nom re{enju 
najve}eg ekonomskog problema u Jugoslaviji. Taj problem je, da jo{ jednom ponovim, stvaranje 
jugoslovenske ba{tovanske industrije.

Sl. 28 – Bunar isperd rodne ku}e 
Mihajla Pupina u Idvoru 

Sl. 29 – Idvor po~etkom XX veka
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Sad }u ukratko opisati preduze}e koje nameravam 
da zapo~nem. Bio bi sre}an i presre}an kada bi prvi 
korak u gore predlo`enoj dopuni nastave osnovnih 
{kola bio u~injen u mom rodnom mestu Idvoru. Rado 
bi mu u tu svrhu sazidao Narodni dom koji bi bio 
ne samo idvorska ~itaonica nego i {kola u kojoj bi 
se idvorska mlade` pa i stariji Idvorci podu~avali u 
negovanju vo}a i povr}a, i u drugim poljoprivrednim 
poslovima. Taj Dom bio bi sedi{te eksperimentalne 
stanice koju sam gore opisao a njen upravitelj bio bi 
u~itelj negovanja vo}a i povr}a. Na raspolaganju bio 
bi mu i vrt pored Doma i sve sprave koje sam gore 

spomenuo kao potrebne za eksperimentalne demonstracije u vrtu i za predavanje u dvorani 
Narodnog Doma.

Mada bi nastava u ovoj {koli bila dodatak obi~noj nastavi u idvorskoj osnovnoj {koli taj 
dodatak ne bi bio pod kontrolom idvorske {kolske vlasti. U~itelj te nove nastave bio bi upravitelj i 
Narodnog doma i celokupne nasteve u njemu. Vrhovna vlast nad upraviteljem bio bi „ Privrednik“. 
On upravlja fondovima koje sam ja osnovao u svrhu unape|enja poljoprivrednih nauka. Jedan deo 
te svrhe, tj. unapre|enje nauke o negovanju vo}a i povr}a, vr{ilo bi se u Narodnom domu moga 
rodnog mesta, a o tro{ku mojih fondova. To je moje obe}anje Idvoru. A od Idvora o~ekujem da 
mi ustupi mesto koje ja tra`im za Narodni dom. To je mesto nova crkvena porta u Idvoru. U mom 
detinjstvu, to je bilo prazno mesto na sred sela i tu smo se mi deca igrali lopte. Sada je to mesto 
dodato staroj porti i stoji u zagradi. Na njemu se seje detelina koju crkvena op{tina prodaje godi{nje 
za malu svoticu dinara. Mesto je u naru~ju crkve i {kole, i izgleda mi kao naro~ito stvoreno za 
Narodni dom i za gore propisani rad u njemu, a ne za sejanje deteline. Ako Idvor `eli Narodni 
dom neka preda novu portu {kolskom fondu kojim upravlja „Privrednik“, a ako mu je milije da 
u njoj i dalje seje detelinu za idvorsku stoku onda }e „Privrednik“ tra`iti drugu zada}u za moje 
fondove. Ne verujem da Idvorci ne}e shvatiti pravi zna~aj Narodnog doma, ne samo za svoje 
selo nego i za celu dr`avu. Va`nost toga Doma za selo le`ala bi u tome {to bi se pomo}u ~itaonice, 
javnih predavanja i bioskopskih i radio demonstracija u dvorani Narodnog doma {irila prosveta i 
u Idvoru i selima koja su u blizini Idvora. Va`nost 
Doma za celu dr`avu bila bi u tome {to bi naro~ita 
zada}a prosvete koja bi se negovala u Domu bila 
da pomogne pokret koji vodi preporo|aju zemlje u 
Jugoslaviji. Najva`niji deo toga preporo|aja bila bi 
jugoslovenska industrija vo}a i povr}a. Ako je ova 
industrija zaista onako va`na u jugoslovenskom 
nacionalanom `ivotu kako ja zami{ljam, onda }e 
se Idvor uvek ponositi da je bio me|u prvima u 
pokretu koji je doveo do stvaranje te industrije. Da 
se ja u tome ne va ram dokaz mi je istorija razvi}a 
amerikanske in dustrije vo}a i povr}a.

* * *

Ovaj Pupinov ~lanak objavio je Privrednik br. 11 i 12. Za XI i XII 1933. na strani 156-168 
Matica srpska. Danas 78 godina posle, borimo se za ovoga srpskog velikana, koga su zlonamernici 
nazivali nacionalistom, da se njegovo veliko delo nikad ne zaboravi. Bio je ~ovek Sveta. Ponosno 
je uvek isticao da je Srbin, ali voleo je sve narode, posebno Ju`ne Slovene i Amerikance narod 
svoje nove domovine. Zadu`io je sve jugoslovenske narode. Koliko je po{tovan u Makedoniji 
kao i u ostalim Republikama SFRJ najbolje govori pismo prof. dr. Pavla Mitrevskog istaknutog 
nau~nog istra`iva~a Pupinovog dela, upu}ena Milanu Bo`i}u. Profesor Mitrevski je jedini nau~ni 
radnik koji se ozbiljno bavio poreklom Mihajla Pupina jo{ pre seobe Srba 1690. pod Arsenijem 
^arnojevi}em. 

Sl.31 – Sa otvaranja manifestacije “40 dana 
Mihajla Pupina” – Medijska Pupinizacija

Sl. 30 – Unutra{njost Narodnog doma 
Mihajla Pupina u Idvoru, danas
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Sl.32. – Sa promocije knjige o Pupinu, Struga 7.11.1995. 
Promoteri: prof. dr Satir Panoski i prof. dr Trajko Ognjenoski 

Prof. dr Pavle 
Mitrevski
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MIHAJLA PUPINA
Samo je Pupin imao tu privilegiju da sve {to napi{e bude objavljeno na prvoj strani

Selak u akciji 2002.
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^LANCI IZ NOVINA
Iz novinskih članaka toga vremena (početkom XX veka) jednostavno se vidi kako su, Pupinova 

nau~na teorija i njegovi patenti, re{avali u Americi i Evropi jedan od najvećih tehni~kih problema 
na svetu, prenos govornih struja na velike daljine. Ovaj problem, ni evropski pa ni svetski 
nau~nici nisu mogli da re{e, ~itav XIX vek. Takođe, može se videti kako su evropski naučnici 
(posebno engleski i francuski) omalova`avali Pupinov rad. Tvrdili su da kada oni ne{to ne mogu 
da urade, to sigurno ne mogu ni američki naučnici, jer je to onda nere{iv problem. Na osnovu 
toga, vidi se koliko su Amerikanci bili ponosni na svoga velikog Pupina. 

 
New York Times 13. januar 1901.

DA BI RAZGOVARALI PREKO MORA DR PUPIN JE IZUMEO PLAN ZA OKEANSKU 
TELEFONIJU NJEGOV METOD TAKO\E DOZVOLJAVA ZEMALJSKE RAZGOVORE NA 

BILO KOJOJ UDALJENOSTI. ON JE DOBIO 200.000 $ ZA PATENTNA PRAVA

Elektri~arska revija, izdata ju~e, objavljuje ku-
povinu patenta dr Mihajla I. Pupina sa Kolumbije, od 
strane Ameri~ke telefonske i telegrafske kompanije. 
Profesor Pupin izjavljuje da njegov izum pokriva oke-
ansku telefoniju i omogu}ava da telefonske poruke budu 
poslate na bilo koju udaljenost zemaljskim linijama. On 
takodje izjavljuje da je suma od 200.000 $ pla}ena dr. 
Pupinu, za svoj izum i sa godi{njom platom od 7.500$ 
godi{nje za vreme trajanja patenta (izuma). Izum za koji 
su dva patenta izdata juna 1900 g. okarakterisan je kao 
jedan od najbriljantnijih izuzetnih izuma dr. Pupina. 
Mislilo se, a u govoru su davane du`ine od 500 milja, 
u podzemnim kablovima da budu bakarni i prekriveni 
tankim slojem izolacije. Ko{tanje takvih `ica i materijala 
je dovoljno da obezbedi konstrukciju podzemnih „krugova“. Izum profesora Pupina je deklarisan 
kao metod gde provodnici relativno malog pe~nika pokriveni izoluju}im materijalom male 
debljine mogu biti upotrebljeni umesto velikih i skupih provodnika kako se ranije mislilo da je 
potrebno. Teoriju na bazi koje je izum baziran je te{ko objasniti ne tehni~kim jezikom, ali mo`e 
se re}i da je to metod „Borbe \avola sa Vatrom.“

Jedna od te{ko}a na koju telefonisti naj~e{}e `ale je kako oni zovu „Samoindukcija“, druga 
te{ko}a je kako je oni zovu „Stati~ka retardacija“, a tre}a te{ko}a je poznata kao „Otpor“. Dr 
Pupin je smestio ove razli~ite te{ko}e u tako sredjeni odnos da oni {ire svoj maligni uticaj jedno 

na drugo i ostavljaju telefonskoj struji slobodan put da nastavi 
svoj put neometana. Drugim re~ima, on je „Posadio ru`u da uhvati 
lopova“ i ovim ometa~ima potro{io njihovu sopstvenu snagu na njima 
samima neutrali{u}i njihove destruktivne osobine.

Elektri~arska revija izjavljuje „eksperimenti{u}i sa ve {ta~kim 
provodnicima dr. Pupin je otkrio da je bilo mogu}e telefonirati i na 
mnogo ve}im udaljenostima preko kabla nego {to je ikada pre bilo 
mogu}e i da je sposoban da napravi `eljenu du`inu telefonskog kruga 
{to je lako mogu}e. Pokazao je crte` za induktivne kaleme koji treba 
da budu umetnuti na odredjenim intervalima transatlanskog kabla 
koji }e dozvoliti da telefonska komunikacija bude odr`ana preko 
Atlanskog okeana. Veruje se od strane onih koji su stvar potpuno 
ispitivali da primena njegovih izuma da }e isti omogu}iti telefoniju 
putem zemaljskih linija na bilo koju du`inu u upotrebi da to re{ava 
probleme i te{ko}e i osvaja problem okeanske telefonije”.

Sl. 33 - Mihajlo Pupin i Tomas Edison 
u Edisonovoj kompaniji u Njud`ersiju. 

Pupin je dobio od Edisona Fluorescentnu 
plo~u za prvi snimak X-zracima u SAD

Sl.34. Pupin odeven u duhu 
Ameri~ke tradicije, na svom 

imanju u Norfolku
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New York Times Januar, 15 , 1901.

OKEANSKA KABLOVSKA TELEFONIJA - 
PROFESOR PUPIN OBJA[NJAVA SVOJ NOVI PODMORSKI SISTEM

Prof. Mihajlo I. Pupin sa Kolumbijskog univerziteta pronalaza~ novog sistema podmorskog 
kabla koji }e biti revolucija u izgradnji telegrafskog kabla i u~initi telefonsku komunikaciju izmedju 
Londona i New Yorka mogu}om, objasnio je ju~e va`ne ~injenice svoga izuma govore}i da opis 
njegovog sistema koji je nedavno {tampan bio je pogre{an u mnogim aspektima. Prof. Pupin, kada je 
upitan da li je suma od 200.000 $ koju je objavio da je primio za svoj patent korektna odgovorio je: da 
bi to pomno`eno sa dva bilo bli`e pravoj cifri. Pema tome, on prima i prava od Ameri~ke telegrafske i 
telefonske kompanije u iznosu od 7.500 $ godi{nje za sve vreme trajanja njegovog patenta.

Ono {to je poznato kao „Otpor“ kabla je u~inilo telefoniranje 
preko okeana nemogu}im. ^ak i u prekookeanskoj telegrafiji 
ako je brzina prenosa uve}ana do izvesne ta~ke re~i su ometane 
(izobli~avane) na drugom kraju `ice zbog ovih otpora i u poku{aju 
da razgovarate na preko 2000 milja `icom ni{ta sem uznemirenog 
zvuka drugo nije rezultiralo. Bilo je prema prevazila`enju ovog 
otpora ono {to je prof. Pupin usmerio svoje napore i proveo godine 
studiranja i istra`ivanja. Bila je dugo dokazivana ~injenica da otpor 
`ice mo`e biti neutralizovan na neke opsege. Onim {to je nazivano 
„Prigu{uju}i kalem“ to je obi~an kalem `ice u vezi sa kablom, 
koji kada je postavljen na krugu poma`e da se prevazidje otpor. 
U svojoj laboratoriji Prof. Pupin na Kolumbija univerzitetu je 
eksperimentisao nekoliko godina sa „Prigu{uju}im kalemima“ i iz 
svakog opisa na kraju je otkrio da se na kablu na koji je na svaku 

osminu milje postavio Pupinove kalemove posti`u najbolji rezultati. Kada je kabl postavljen 
preko okeana posle metoda Profesora Pupina i na svakoj osmini milje na celoj razdaljini mali 
kalem umetnut ispod obloge i on }e anulirati `i~ane otpore i dozvoliti poruci da predje do 
odredi{ta brzinom svetlosti. Prof. Pupin je takodje prona{ao da njegov kabl mo`e biti upotrebljen 
u okeanskoj telegrafiji sa jednako dobrim rezultatima kao u telefoniji i mnogo se vremena u{tedi 
kada se telegrafi{e kablom oja~anim indukcionim kalemima.

Plan je tako primenljiv na zemlji kako i pod zemljom i okeanu i direktna telefonska veza 
sa San Franciskom je jedna od mogu}nosti u bliskoj budu}nosti. Jedna od odlika ovog kabla je 
~injenica da ~eli~na `ica mo`e biti upotrebljena umesto mnogo skuplje bakarne.

Komercijalni i ekonomski aspekt izuma prof. Pupina je neophodno smanjenje u ratama {to }e 
rezultirati smanjenja vremena potrebnog za transmisiju. Istaknuto je da novi kabl mo`e da da 300 
puta vi{e u~inka nego stari na~in. Profesor Pupin iz ~ijeg je uma iznedren ceo sistem diplomirao je 
na Kolumbija univerzitetu 1883 godine onda je oti{ao u inostranstvo studirao u Nema~koj primiv{i 
doktorat Ph. D. Berlinskog Univerziteta 1889. Po svom povratku u Ameriku prihvatio je mesto na 
Kolumbijskom univerzitetu i bio u laboratorijama Univerziteta gde je 
nastavio sa istra`ivanjima koja su dovela do njegovih otkri}a.

The Washington Post, Februar 03.1901.

TELEFONIRATI SA EVROPOM MOGLO BI BITI 
MOGU]E DA SE RAZGOVARA IZ NEW YORKA SA  LONDONOM 

- TRIJUMF AMERI^KOG GENIJA PUPINA

Pronalaza~ je ve} izlo`io svoj program uz malo sre}e, to }e tra`iti 
veliki utro{ak da se Ameri~ki kabl opremi sa neophodnim brojem 
indukcionih kalemova ali izvodljivost programa je nesumnjiva.

^esto ponavljana izjava, da se inventivni geniji po prirodi okre}
u prema Americi kao magnet prema polu, nalazi svoju potvrdu u 

Sl.35 - London po~etkom XX veka

Sl. 36- Aleksandar Bell 
(1847-1922)
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nedavnom objavljivanju onoga {to je ozna~eno kao najve}i izum posle telefona. Prvo ve}e novog 
vekovnog dostignu}a nazvano je u nedostatku boljeg termina okeanska telefonija, a to je rezultat 
duge serije eksperimenata profesora Mihajla I. Pupina profesora mehanike na Kolumbija 
Univerzitetu New York. Prema poslednjim izve{tajima on je ve} primio 300 000$ za svoj veliki 
izum, a dodatno }e jo{ biti pla}en godi{njim pravima od 15 000$ za svo vreme `ivota patenta. 
Ovaj izum profesora Pupina kojime }e novi svet uskoro dobiti verbalnu komunikaciju sa strogo 
nagla{enom ~injenicom da je telefon ~isto Ameri~kog porekla, i stavlja se iznad monumenta 
nastalog, vekovima dugim istra`ivanjima, i tako utemeljio uspe{na istra`ivanja.

Mo`e se zahtevati pravo da nema nacionalnosti u genijalnosti, da je 
bo`anski plamen dat da izgori neo~ekivano u jednoj ili drugoj zemlji. 
Ali sve to mi ne o~ekujemo da na|emo {iroko primenljivo u unutra{njosti 
Afrike ili Sibirskim stepama. Drugim re~ima, dok to ne dobije potrebnu 
negu, pa`nju drugih umova i podstreka~kih napora sli~nog okru`enja, 
to je kao biti zagu{en. Sada, dok ova zemlja ne naduva sebe kao monopol 
pronalaza~kog genija, ne mo`e biti jasno bliskom posmatra~u svog tog 
progresa na po~etku ovoga novog veka da je to univerzalno prepoznavano 
kao ne{to da u najboljim uslovima postoji u svom punom razvitku.

PRODATI PLANOVI ZA POLA MILIONA DOLARA
Najve}a imena u istoriji elektri~ne nauke, u koje sigurno ubrajamo 

telefoniju, su Ameri~ka, po~ev sa Franklinom i zavr{avaju}i u 
sada{njosti sa Bellom, Edisonom i Pupinom. Ne mari {to su neki kao 

prof. Bell bili ro|eni u inostranstvu, kao i oni ispravljaju gre{ku kada su do{li u zrelim godinama. 
Isto se odnosi na telefon, da li mi smatramo da prednost pripada Bellu ili Grey-u (zadnji je umro 
januara 21. 1901. koji je za{titio svoje specifikacije i drugi koji je postavio svoj izum istoga dana) 
ili najve}a unapre|enja koja je u~inio Edison, no ipak ~ast pripada Americi.

Samo 25 godina od patentiranja Bellovog telefona, mo`e izgledati ~udno da je ro|ena Bellova 
kompanija bila voljna da plati pola miliona dolara za izum koji je jedino neizbe`ni zaklju~ak prvog. 
Ipak ova ~injenica pokazuje da ni jednome umu ne mo`e pripadati evolucija i perfekcija bilo kojeg 
izuma u svojoj ve~nosti. Okeanska, podmorska ili na duge razdaljine telefonija, ma kojim imenom 
mo`e biti nazvana, bila je `elja u pogledu cilja pronalaza~a elektroni~ara tokom mnogo godina.

Primenljivost izuma profesora Pupina nije jo{ pokazana prakti~nim radom na velike daljine ali 
teoretski je prihva}en od najkvalifikovanijih da to znaju. Kako je on sam rekao da je izjavio, Bellova 
kompanija nije kupila planove da ih gleda ili se igra sa njima ve} zbog biznisa. Elektri~na 
transmisija i telefonija mogu sada biti ura~unati u i kao egzaktne nauke a program je ra|en u 
saglasnosti sa svim dobro poznatim principima. Autoritet u elektro stvarima nedavno je podvukao: 
„Eksperimenti profesora Pupina su ura|eni i pokazali van svake sumnje da je telefoniranje na bilo 
koju razdaljinu preko zemlje, vode ili pod vodom izvodljivo. Mi sada mo`emo da razgovaramo na 
1 500 milja preko specijalno konstruisane zemaljske linije i na kratkim udaljenostima pod vodom. 
Smatrano je kao veliko dostignu}e kada je Njujorku omogu}eno da razgovara sa ^ikagom 
naprimer, ali ovaj sistem induktivnih kalemova na jednakim razmacima po liniji omogu}ava 
Atlantskoj da razgovara sa Pacifi~kom obalom i Americi sa Evropom, Azijom ili Afrikom.

POSTAVLJANJE NOVOG KABLA
Kao poslovni predlog stavljanje u praksu sistema bi}

e posao velike va`nosti. Te{ko je bilo postavljanje prvog 
Atlantskog kabla ali je on bio izuzetno profitabilan. 
Cena obi~nog kabla do Evrope je iznosila 5 000 000 $, 
telefonski kabl }e trebati mnogo ve}e izdatke ali ameri~ki 
kapital }e ga bez sumnje izvesti, ameri~ka energija }e ga 
dovesti do uspe{nog zavr{etka. Ne treba nas podse}ati 
da je Amerikanac bio prvi koji je „usidrio“ novi svet pored starog, niti treba da zaboravimo 
neustra{ivu hrabrost Cyrus W. Fielda na svojim ponavljanim putovanjima preko Atlantika i 
njegovo insistiranje na projektu dok na kraju to njegovi herkulovski napori nisu krunisali uspehom.

Sl.37- Elisha Gray 
(1835-1901)

Sl. 38- Pupinov kalem



23

Te{ko}e na putu perfektne transmisije kroz podmorski kabl na koje 
smo nai{li i prevazi{li sa pomo}nicima, bile su sli~ne onima koje su do 
sada ometale telefonsku komunikaciju pod Atlantikom. Mo`e biti kao 
podse}anje da je posle nekoliko nedelja problemati~nog rada prvi kabl, 
postavljen 1833., postao tih i odbijao da radi i tako je bilo do 1866., kada 
je objavljeno da je perfektna komunikacija koja je od tada nastavljena 
prakti~no bez prekida. Struje kroz prvu `icu su bile tako slabe, tako 
da je ~estitaju}a poruka Kraljice Viktorije od 90 re~i putovala do 
predsednika Amerike 70 minuta. Slanje poruka telegrafskim kablom 
u najboljem pore|enju je sporo. Kabl treba da je napunjen na svakom 
kraju i na svaki „klik“ klju~na struja je iscrpljena, oslabljena. Profesor 
Pupin ilustruje ono {to elektri~ari zovu kapacitetom kabla dovode}i 
u vezu sa gumenom kesom koja ima rupu na drugom kraju. „Vetar }e 
po~eti da izlazi samo kada je kesa puna, sli~no je i sa kablom, on mora 
da bude napunjen svaki put pri slanju punim kapacitetom i na krajnjem 

prijemu. [ta je on uradio? Bar teoretski je i{ao prema smanjenju „kapaciteta“ tako da poruka mo`e 
biti transportovana brzo, jasno i ~isto, ukratko on je o~istio put od svih prepreka. To je postignuto 
„uzimaju}i“ elemente impendance na obi~noj telegrafskoj ili telefonskoj liniji i balansiraju}i jednu 
prema drugoj tako da je njihov efekat neutralizovao i ostavio ~ist prolaz za prenos elektri~nih talasa.

INDUKTIVNI KALEM
Ovo je ura|eno umetanjem „indukcionih kalemova“ na svakih 8 milja na kablu i jedan na 

svaku milju po zemaljskoj liniji. Ovi kalemovi rade kao releji za elektri~ne talase i odr`avaju energiju 
i omogu}avaju ve}u brzinu prenosa sa relativno istom srtujom. Sada kada je to obja{njeno ~udno je 
da se o tome nije mislilo ranije. Za teoriju nije tako neobi~no, ali se to pojavljuje kao gorak kola~ 
elektri~arima. Profesor Pupin izjavljuje da }e mo}i da izvr{i i dodatne u{tede na svakom zemaljskom 
krugu od 1000 milja ili on priznaje da }e prvi tro{kovi polaganja kabla ili umetanja indukcionih 
kalemova na stari način biti ogromni. Ipak to je manje va`no u pore|enju sa perspektivom profita prve 
uspe{ne telefonske linije ka Evropi ili izme|u Atlantske i Pacifi~ke obale, a to }e biti vredno Americi.

Li~no profesor Pupin je srednje visine ali atletski gra|en, tamnog tena, kose i brkova, oko 
45.godina, od kojih je mnogo posvetio radu na izumima {to mu je osiguralo kompetencije za ostatak 
`ivota. On je to dokazao i sa tim u{ao u nau~ni svet - svet nauke. 

New York Times, Januar, 15.1904

NOVI TELEFONSKI TESTOVI KONVERZACIJA SA LONDONOM MOGU]A – SA 
PUPINOVIM SISTEMOM. EKSPERIMENTI SA POGLEDOM NA PRENOS NA VELIKE 

DALJINE, KABLOVI PODZEMLJOM DO KINGS BRIDŽA
Sa `eljom da uradii unapre|enje „sada{njeg“ telefonskog 

sistema i testove pronalazaka prof Mihajlo I. Pupin sa 
Kolumbija univerziteta, telefonske kompanije sa upravnicima 
grada su uspostavili linije prema sistemu Profesora Pupina i ve} 
je mnogo zadovoljavaju}ih rezultata proizi{lo.

Postavljanjem kalemova na `ice u pravilnim intervalima 
na odredjenim mestima prof. Pupin je na{ao da je struja 
preno{ena bez interference talasa ili gubitka struje. Da bi 
prakti~no primenio ovo okri}e Njujor{ka telefonska kompanija je 
ugradila pod zemlju Kabl do Kings Brid`a. Njujor{ka kompanija 
i Kompanija New D`ersija su eksperimenti{u}i linijom izmedju ovoga grada i Elizabeta dve linije 
na Long Ajlendu, a iz Ameri~ke telegrafske i telefonske kompanije su testirali ove Pupinove 
linije do Omehe – St.Paul i Bostona.

Prva prakti~na primena bila je polaganjem kabla do Kings Brid`a koji je Njujor{ka telefonska 
kompanija upravo kompletirala sa tro{kovima od 200.000.-$ Neke od `ica su u upotrebi sada i 
daju zadovoljavaju}e rezultate {to je i bilo o~ekivano.
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Namena Kings Brid` kabla, rekao je glavni in`enjer 
J.J. Carty je da omogu}i da nosi `ice na velike daljine kao 
„^ikago `ice“ u gradskom podzemlju. Starim sistemom 
konverzacija sa `icama velike daljine, kada bi se vukle pod 
zemlju za takvu razdaljinu od 15 milja bilo bi nemogu}e“. 
Jedna milja pod zemljom ima toliko jednak efekat kao 
`ica od 28 milja vazduhom. Tako, obi~nih 5 milja pod 
zemljom rastegnutih na svakom kraju odavde do ^ikaga 
bilo bi jednako 140 milja vazdu{nog ili prakti~no cela 
razdaljina izmedju dva grada.

U novom sistemu `ica kalemovi su postavljeni u 
intervalima od 2 milje na svakom krugu i po akciji svoj-
stvenoj zakonima elektrike i sa radom koji je ~ak i in-

`injerima bio nejasan. Struja se prenosi bez uobi~ajenih interferenci. Iz ovog razloga se nadamo 
da potvrdimo ose}anje ljudi ovoga grada u cilju da prevazidju ̀ ice uklanjanjem sada{njeg kruga 
`ica za velike razdaljine sa West Strita {to }emo i u~initi ako eksperiment poka`e komercijalni 
uspeh. Finalni test tek treba obaviti ali do sada su rezltati bili vrlo zadovoljavaju}i.

 I da mislim da je podzemni prenos ~ak i sa novim sistemom prakti~an u sada{njem vremenu 
za vrlo velike daljine za velike razdaljine, ekonomski i prakti~no ni{ta se ne mo`e uporediti sa 
duplim vazdu{nim linijama“.

Ameri~ka telefonska i telegrafska kompanija je primenila ideje Profesora Pupina na svojim 
vazdu{nim linijama i sad eksperimenti{e na svojim vi{e od godinu dana. Rezultati su bili uglavnom 
zadovoljavaju}i ali neke manje pote{ko}e na primer efekat minorne „grmljavine“ na Pupinovim 
`icama je prisutan.

Profesor Pupin o~ekuje da }e njegov novi sistem re-
volucionisati izradu telefonskih kablova i u~initi telefonsku 
komunikaciju izmedju ovih gradova i Londona. Zbog onoga 
{to je poznato kao „Otpor“ kablova u~inilo je telefoniranje 
preko okeana nemogu}im ~ak i u okeanskoj telegrafiji ako je 
brzina prenosa uve}ana iz odredjenih ta~aka zvuci su konfuzni, 
uznemireni i na drugomm kraju `ice iz razloga ovog otpora. 
U prevazila`enju ovih otpora Profesor Pu pin je potro{io 
nekoliko godina studija, istra`ivanja i eksperimenata. 

New York Tribune * (Washington Post) 13.08.1909. 

 TELEFON PREKO OKEANA

Eksperiment na kanalu La Man{, o`ivljava spe-
kulacije oko transatlanske linije.

Novi eksperiment treba da bude uradjen sa pro mo-
tivnom metodom podmorske telefonije, izumom Pro-
fesora Pupina od pre nekoliko godina, a sastoji se u 
uno{enju na pa`ljivo ra~unatim razmacima na kablu, 
onoga {to elektroni~ari zovu „prigu{uju}i kalem“. Ovo 
pove}ava razdaljinu na kojoj govor mo`e da bude ~ujan 
ne sa poja~iva~ima zvuka ve} smanjenjem brzine kojom 
elektri~ne vibracjije umiru  (nestaju).

Prema pisanju ’’London Timesa’’ Britanska vlada, bez sumnje u kooperaciji sa Francuskom 
odlu~ila je da postavi kabl pripremljen na ovaj na~in preko engleskog kanala. Kako }e to 
spojiti zemaljske linije Dovera i Kalea o~ekuje se da olak{a telefonsku komunikaciju izmedju 
Londona i Pariza. Mada je ne{to od izuma Profesora Pupina uradjeno u Americi, a to je da 
pove}a – pro{iri efikasnost ameri~ke zemaljske 3 Belove telefonske kompanije. Pre je i bila jedna 
proba pod vodom, telefonski kabl preko jezera Costanza od [vajcarske do Nema~ke. Kako iz nekih 
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razloga pionirski eksperimenat nije bio zadovoljavaju}i, delo drugoga, probe pod vodom }e se 
~ekati sa izuzetnim interesovanjem. Ako na ovoj instanci sisem bude radio perfektno nije se za 
~uditi da bude novih rasprava na temu izvodljivosti transatlanske telefonije. Ponovo je podvu~eno 
da ~ak ako sve te{ko}e na putu budu prevazidjene mo`da se ne}e pokazati komercijalno uspe{nom. 
Sati za vreme kojih }e se linija izmedju New Yorka i Londona biti nadgledana bi}e smanjeni i 
kabl posve}en takvom servisu }e ko{tati mnogo vi{e nego jedan sam za telegrafiju. Treba se setiti 
dakako da kabl opremljen sa „Pupinovim kolima“ mo`e da bude upotrebljen i za telegrafiju 
kako i za telefoniju. Ne}e zato le`ati uzalud te stoga kada se ne upotrebljava za telefoniju. Zaista, 
stru~njaci ka`u radio bi bolje nego bilo koji telegrafski kabl iste du`ine.

New York Times, Juli, 26. 1910. 

IZUM PROFESORA PUPINA

Profesor Mihajlo I. Pupin sa Kolumbije ruga se 
mogu}nostima be`i~ne telefonije u borbi (nadmetanju) 
sa okeanskim kablovima, ali u pismu „London 
Times-u“ objavljuje da je on li~no sam napravio „pr-
vu prakti~nu demonstraciju okeanske telefonije 
“.London Times-u“ Novim telefonskim kablom 
postavljenim za Britansku po{tansku slu`bu između 
Enegleske i Francuske. Prof Kennelly sa Harvarda 
objavio je pre tri godine da pro{irenje `i~ane telefonije 
preko okeana bilo druga~ije „Umetanjem izolovanih 
„punje}ih“ kalemova u intervalima od jedne morske 
milje. Profesor Pupin je uveliko unapredio prenos 
telefonskih struja pod vodom i u~inio transokeansko telefoniranje mogu}im.

U svetlu svog sopstenog izuma, za{to je profesor Pupin skepti~an oko 
umetnosti prenosa inteligencije kroz etar? Be`i~ne poruke su ve} bile 
vodjene preko okeana. To je nau~ni~ki ubedljivo da talasne vibracije 
sada pro{iruju i rasprostiru se u svim pravcima, mogu biti koncentrisani 
(usmereni) prema njihovim prijemnim stanicama sa takvom precizno{}u
i snagom da }e ovaj metod telegrafije vremenom postati efikasniji 
nego {to je metod `ica po zemlji i podmorski kablovi. To je tako|e 
uveliko jeftiniji metod, a amtosferski (etar) je sebe pokazao kao bolji 
provodnik nego {to je to bakarna `ica. Na primer, ~ak i izum prof. 
Pupina pada na zadovoljavaju}em eliminisanju izobli~enja vokalnog 
zvuka na vi{im tonovima oni su „bubnjeviti“ nedostaje im ~isto}a, puno}a 
i prepoznatljivost. Sada{nji je sigurno neo~ekivano nepredvidljiv u
prenosu komponenti zvuka. U be`i~noj telefonji, glas nije izobli~en, 
i prenesen je sa svim svojim karakteristikama ~isto}e ~ak i kad postaje 
suvi{e prigu{en da bi bio interpretiran. Mi predvi|amo da }e be`i~na 
telefonija preko okeana istisnuti-zameniti (onu sa kablom) naro~ito zbog 
svoje isplativosti- Pupinovog telefonskog kabla.

New York Times, Decembar 03.1911.

RAZGOVARANJE PREKO OKEANA TRANSATLANTSKA TELEFONIJA BI]E USKORO 
REALNOST PREMA OVIM PROROCIMA

U pore|enju sa pro{lim vremenima stoji ~injenica da je telefoniranje preko Atlantskog 
okeana, bilo objavljeno kao mogu}e ali bez skore primene. Prvo predvi|anje je napravljeno pre 
35 godina od strane dr. Aleksandra Grahama Bella ubrzo po{to je izumeo telefon. Ali u zadnjem 
pismu popularnom „Magazinu Mehanike“ dr. Bell je rekao: „mogu da ka`em da sam malo vi{e 
skepti~an sada...Ne sumnjam da }e to ipak biti ura|eno jednog dana.“
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Drugo predvi|anje je bilo od strane biv{eg predsednika Instituta Ameri~kih elektroin`enjera u 
~lanku o va`nosti istra`ivanja profesora Mihajla I. Pupina sa Kolumbija Univerziteta prema kome 
problem telefoniranja na velike daljine sa linijama dugim nekoliko stotina milja jeste pro{irenje a 
{to je i prakti~no u~inio, a i prema mi{ljenju drugih autoriteta je pobedio u tom pogledu i sada su 
dr. Bell i evropski naučnici jo{ vi{e skepti~ni u uspeh Pupinove misije.

Ali posle svih te{ko}a na putu, samo su prakti~ni problemi 
sada i verovatno }e oni biti brzo prevazi|eni. Samo pre nekoliko 
meseci telefonski in`enjeri su uspeli da primene Pupinov izum na 
podmorskom telefonskom kablu preko Engleskog kanala izme|u 
Engleske i Francuske, tako da telefoniranje mo`e biti uspe{no 
vr{eno izme|u dve zemlje. To je bio {amar neprijateljskim krticama 
od strane eminentnih evropskih i ameri~kih telefonskih in`enjera, da 
ni prakti~ne te{ko}e na putu ovoga usavr{avanja, nemogu}e prevazi}i.

No stvar je ura|ena uprkos Bellovoj sumnji prema telefonskoj 
profesiji. Onda za{to ne Transatlantski podmorski telefon, to je 
sigurno mnogo te`i predlog, ali prepreka je jedino u stepenima, i kao 
problem je teorijski ali je i potpuno kao da }e eventualno re{enje biti 
na|eno. Major W.A.J.O.Meara {ef in`enjera koji su radili na spajanju 
telefona Engleske i Francuske ima poverenje da }e Transatlantska 
telefonija do}i sa stalnim unapre|enjem i pove}anjem dometa te-

lefonskih razgovora. U pismu popularnom „Mehani~kom Magazinu“ on ka`e: „Prema mojim 
vi|enjima mogu}nosti i vrednosti uspostavljanja telefona preko Atlantika, mogu da ka`em da }e 
takva usluga sigurno biti zna~ajno vredna ali tako `eljena upotreba nije u domenu sada{njeg 
gledanja. Postoje}a sredstva ili ure|aji za pove}anje dometa govora, oba, u podmorskim tako i u 
zemaljskim provodnicima mogu biti vrlo zna~ajno primenjeni u bliskoj budu}nosti i dalja primena 
mo`e biti u~injena na prenosnim i na prijemnim aparatima. U pogledu ogromnog napretka 
u~injenog zadnjih godina u pravcu pove}anja x telefonskog govora ja mislim da ima puno nade za 
Transatlantsku telefoniju i priznajem da imam ogromno poverenje u mogu}nosti in`enjera da stvore 
ma{ine i pove`u ljude razdvojene preprekama koje danas mogu biti smatrane nepremostivim’’.

Na prvi pogled nestru~njak bi podvuka to da je Transatlantski 
podmorski kabl telegrafije u uspe{noj upotrebi ve} mnogo godina. Tako 
za{to ne i Transatlantska telefonija? Odgovor je da je telegrafisanje 
mogu}e toliko daleko koliko je prijemna stanica sposobna da primi 
i razlikuje kratki od dugog elektri~nog impulsa. Impulsi koji ~ine 
elektri~ne telefonske poruke moraju biti preneti i primljeni sa malo ili 
bez ikakvih izobli~enja, iz razloga da bi se prepoznao kao artikulisani 
govor u prijemnoj stanici (aparatu). Kablovska telefonija se razlikuje 
od zemaljske telefonije po ~injenici da podmorski kabl ima vi{e 
stepeni poznatijih kao „kapacitet» i on }e prenositi elektri~ne impulse 
u merljivim vrednostima i on mora biti elektri~ki napunjen sli~no }upu 
koji se puni. Na putu podmorski kabl mo`e biti povezan kao velika 
cev kroz koje neko po`eli da propusti vodu u jednakim koli~inama i 
u datim vremenskim intervalima. Prvo }e naravno biti potrebno da se 
cev napuni vodom, isto je i sa kablom, neko }e morati da ga „napuni“ sa izvesnom koli~inom 
elektriciteta. Tako u slu~aju vodene pumpe odre|ena koli~ina vode pumpana na jednom kraju }e 
uzrokovati da ista koli~ina vode bude gurnuta na drugom kraju, ali napor da bi se izazvalo kretanje 
velike koli~ine vode u cevi i prevazi{ao otpor kretanja vode na ra~un trenja }e oduzeti vreme i 
kretanje kroz cev }e biti sporo. Analogija nije potpuna ali }e slu`iti da se ilustruje da ~ak i posle 
toga po{to je podmorski kabl dovoljno napunjen elektricitetom, transmitovani impuls je vrlo slab 
i dugo preno{en. Pokojni Lord Kelvin, (William Thompson) pokazao je telefonski snimak, u 
vezi sa prvim atlantskim kablom (1857.-1860.), koji je imao te{ko}e prijema i snimanja slabih 
impulsa prenetih podmorskim kablom a jasno je da je bilo potrebno i vreme zbog male brzine 
slanja impulsa. Kasniji izumi su od tada omogu}ili da se prenosna brzina pove}a. U slu~aju 
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telefona ovo slabljenje poslatih impulsa jo{ je specifi~nije i njihovo neodr`avanje je potpuno 
fatalno za uspe{an prenos. U originalnom Bellovom telefonu prenosnik je bio Dinamo, ure|aj za 
pretvaranje kinetičke energije sa vibriraju~e opne (koju pokre}e ljudski glas) u elektri~nu struju 
a ista je prene{ena preko `ica i pretvarana ponovo na drugom kraju u vibraciju kod opne koja 
tako reprodukuje zvuk. Takve struje su bile izuzetno slabe, zaista ra~unato je da rad (energija) 
potrebna da se te`ina od jedne funte podigne na razdaljinu od jedne stope i tako se transformi{e u 
elektri~nu energiju mogao da odr`i sli~nim zvuk u Bellovom telefonu za preko 340 000 godina. 
Naravno originalni telefon je bio primenjen da bi se divili njegovom radu kao releju putem koga 
elektri~na baterija mo`e biti kontrolisana od predajnika da po{alje poruku na zavidnu daljinu. Ali 
jo{ uvek ostaje ~injenica da su telefonske struje nu`no male i kada su transmitovane na velike 
udaljenosti, naro~ito kada je „kapacitet“ une{en u liniju mali, impulsi gube dovoljno svojih 
primarnih karakteristika koji uni{tavaju dobru artikulaciju kod prijemne stanice.

Profesor Pupin posle dugih matemati~kih istra-
`ivanja i mnogo prakti~nih eksperimenata uspeo je u 
eliminisanju ili poni{tavanju mnogih smetnji koje imaju 
za uzrok da iskrivljuju telefonski impuls pri prolazu 
kroz duge `ice. Ovo je on uradio ume}u}i tzv „pune}e 
kalemove“ na liniji i na odre|enim du`inama (u odre|enim 
intervalima). Ovi „pune}i kalemi“ su kalemi `ice male 
otpornosti i sa mnogo obrta tako da struja prolaze}i 
kroz svaki navoj-obrt `ice deluje induktivno na samu 
sebe, to je isto pri prolazu struje kroz svaki namotaj. Dakle 
ovo ima prigu{uju}i efekat, ili ubrzavaju}i efekat na struju 
i ubrzavaju}i vreme transmisije do odre|enog pro{irenja 

a to te`i da odr`i originalne (po~etne) karakteristike telefonskog impulsa i tako mu omogu}i da 
bude transformisan u prijemnoj stanici kao originalni artikulisani govor. Efekat je sli~an kao i kod 
prenosa energije pleskanjem na `icu tako da proizvede vibracije ili talase. Kada je `ica dopunjena 
sa tegovima u odre|enim intervalima vi{e energije mo`e biti transmitovano na ovaj na~in. Pupinovi 
„pune}i kalemi“ su analogni u radu sa primenom tegova. Po svom zna~aju telefoniranje na velike 
daljine zemaljskim putem je ura|eno prakti~no i najbolje istan~ana je linija izme|u Denvera i 
Njujorka. Samo je pitanje vremena, ka`u eksperti, mo`da samo godina dve kada }e Njujork mo}i 
da razgovara sa San Franciskom ~isto i jasno preko kontinenta. To je odprilike razdaljina kao od 
Amerike do Evrope tako da kada gubitak „kapaciteta“ bude prevazi|en prakti~no i komercijalno, 
lekcija optimizma bi}e data telefonskim pesimistima od strane majora O Meare i njegovih 
sledbenika, a po uspe{nom postavljanju podmorni~kog telefonskog kabla izme|u Engleske i 
Francuske, a mo`e biti ponovljeno i na ve}oj razdaljini. Njujor{ki operater na dugim linijama 
mo`e jednoga dana da misli, da nema ni{ta od zvanja preko telefonskog kabla „Halo London dajte 
mi St. Petersburg“.

Ima onih koji veruju ako je problem sa transatlantskom 
telefonijom re{en da }e to biti be`i~na telefonija. Be`i~na 
telefonija nije jo{ toliko napredovala da mo`e da postoji i 
van dana{njeg sistema. Ako to ikada i bude, dovoljno je ve} 
ura|eno da poka`e velike mogu}nosti u budu}nosti. Verovatno 
na poljima svojstvenim za sebe i ne prelaze}i u druge sfere 
elektri~nih komunikacija. Mo`da }e jedna od tih sfera biti 
provodna telefonija. Ostaje za nekoga samo da otkrije  vi{ak 
intenziteta elektri~nih zra~enja kroz svemir od tananih energija 
zvu~nih vibracija ljudskog glasa i mogu}nost usmeravanja 
zra~enja. Tada, ako neki kao Vi „neotkriveni William 
Thompson„ mo`e da razvije osetljiv prijemnik koji }e pokupiti 
ta zra~enja i prevesti ih u govor, problem }e biti re{en. Ovo je 
zaista tvrd orah za razbijanje, ali u svetlu pro{lih dostignu}a 
stvar ne izgleda nemogu}e. 

Sl.48 - Denver danas

Sl 49 - St.Petersburg
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New York Times Jun. 28, 1915

PUPIN, TAKO\E, O^EKUJE RAZGOVOR PREKO MORA USKORO
KOLUMBIJSKI PROFESOR SLA@E SE SA HAVITOM, ALI KA@E DA ]E TO BITI BEZ 

@ICA ZAVR[AVANJE APARATA SADA VERUJE DA ĆE KOMUNIKACIJE KROZ VAZDUH 
POSTATI UNIVERZALNE U BLISKOJ BUDU]NOSTI.

 Da }e telefonija bez `ica biti za sve vrlo velike daljine 
konverzacija u razumno bliskoj budu}nosti je mi{ljenje 
Dr. Mihajla I. Pupina sa Kolumbije, ~iji izum pupinovog 
kalema je u~inio mogu}im, isto toliko kao i bilo {ta drugo. 
Transkontinentalno telefoniranje je demonstrirano pro{log 
ponedeljka od strane Ameri~ke telefonske i telegrafske 
Kompanije. Dr. Pupin je rekao pro{le no}i da je radio na 
usavr{avanju instrumenata za be`i~nu telefoniju koju on 
smatra pouzdanom i da }e u~initi pouzdanim konverzaciju 
na bilo kojoj razdaljini. Ovo zna~i prema pronalaza~u da 
dugo diskutovani telefonski kabl ispod Atlantika nikada 
ne}e biti postavljen. Ljudi }e razgovarati izme|u New Yorka 
i Londona bez `ica mnogo pre nego {to konverzacija putem 

kablova bude uspostavljena (primenjena). Dr Pupin misli, on veruje, da }e be`i~na telefonija 
prevazi}i `i~ani prenos i na zemlji tako|e. 

Ovaj pogled na progres sa izjavom Peter Cooper Hewit-a u ~etvrtak da }e razgovor sa 
Evropom uskoro biti mogu}, ukazuje da nau~na mi{ljenja priznaju da je elektricitet jo{ uvek u 
povoju i da tu ima jo{š puno posla.

Dr. Pupin je rekao „Tajmsovom“ reporteru „Ali slede -
}i korak je u usavr{avanju be`i~nog telefoniranja radije 
nego pro{irenje servisa putem `ice. Prvo, kako je John 
J.Mccartz {ef in`injera Ameri~ke telefonsko telegrafske 
kompanije podvukao vi{e od 2.000.000$ mo ra biti 
investirano u opremu da bi se komercijalno razgovaralo iz 
New Yorka do San Franciska. To po sebi ~ini razgovore 
na velikim udaljenostima zabrinjavaju}e skupim. Da bi se 
napravila popularnija stvar mora se na}i neki drugi na~in.

I mi pronalazimo na~in u be`i~nom telefoniranju. Niko nije blizak sa razvojem be`i~ne 
elektromisije u zadnjih nekoliko godina pa ne mo`e ni da sanja o napredku koji je u~injen. Samo 
oni koji dobro poznaju ovaj razvoj mogu da cene sigurnost be`i~ne telefonije, kao stvar ne 
daleke budu}nosti. Niko danas ne bi poku{ao da pola`e ili upotrebljava tranatlanski kabl za 
telefoniranje. Te{ko}e koje trebaju biti prevazi|ene pre nego {to bi ovo bilo ura|eno su daleko 
ve}e od onih koje stoje na putu transatlanske be`i~ne telefonije i to ne uzimaju}i u obzir razlike 
u ceni.

Pozdravljaju}i demonstraciju transkontinentalnog telefoniranja dr. Pupin je podvukao 
zna~ajnu ~injenicu da dr Alexandar Graham Bell iz New York-a jeste razgovarao sa sa Tomas A. 
Watson-om u San Francisku sa duplikatom (istim) prenosnika koji je upotrebio i za prvi razgovor 
1876. To zna~i rekao je dr. Pupin da su izumi i sva pobolj{anja koji su u~inili konverzaciju na 
velikim daljinama mogu}om bili u provo|enju struje a ne na samom telefonskom aparatu.

 [ef in`injeringa Ameri~ke telefonske i telegrafske kompanije, rekao je da je upotreba te{ke 
bakarne `ice bio jedan veliki faktor u ~injenju transkontinentalnog telefoniranja mogu}im, ali 
da izum i primena Pupinovog „punjivog kalema“ jeste drugi. Gospodin Pupin je sa onoliko 
tehni~kog obja{njenja koliko je bilo potrebno objasnio funkcionisanje svoga izuma.

Za elektri~nu struju, da prenosi ljudski glas, on je rekao, mora postojati fiksni proizvod 
volta`e i ampera`e. [to manja ampera`a a ve}a volta`a tim bolje. Pre nego je Pupinov kalem 
izmi{ljen, telefoniranje na velike daljine je bilo nemogu}e odr`avati. Pupinov kalem je jednostavan 

Sl. 50 - Peter Cooper Hewitt (1861-
1921) i Thomas Edison (1847-1931)

Sl. 51 – San Francisko danas
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ure|aj kroz koji struje prolaze ~ine}i tako gubitke ampera`e, pove}avaju volta`u i taj se odnos 
volta`e i ampera`e ~itavom du`inom odr`ava konstantnim.

New York Times, Februar 1. 1915.

URE\AJ PROFESORA PUPINA
Za urednika Njujork Tajmsa

Ranije izvr{en prenos 
govora izme|u New 
Yorka i San Franciska 
je doga|aj koji je direktno 
izazvao pa`nju javnosti. 
To je dostignu}e od najve}
eg zna~aja i odnosi se na 
sve koji su zainteresovani. 
To je dakako stvar velikog 
iznena|enja da ni u 

jednim Njujor{kim novinama nije bio pomenut ~ovek kome nau~ni~ka po~ast potpuno pripada. 
^ak je i predsednik SAD-a ~estitao gosp. Belu na usavr{avanju, prenebregavaju}i ~injenicu da 
su aparati koji su upotrebljeni da prime i po{alju prvu transkontinentalnu poruku bili upotrebljeni 
jo{ 40 godina ranije, pokazuju}i da bilo koja prednost nazna~ena prenosom govora na preko 8400 
milja `icom nije u~injena zahvaljuju}i aparatima na krajevima.

Ovaj veliki a neobjavljeni ~in je proiza{ao zahvaljuju}i predanom radu Prof. Mihajla I. 
Pupina sa Kolumbijskog Univerziteta, koji je sa zaista jednostavnim ure|ajima u~inio upotrebu 
telefonije na velike razdaljine.

Mada su ure|aji jednostavni, njihov oblik je postignut samo posle marljivog rada i usavr{enih 
matemati~kih analiza. Krajnji rezultat izuzetno prakti~an, ali zasnovan na radu najvi{eg nivoa 
~iste nauke.

Barclay Persons                                     W. M
Ure|aj Profesora Pupina je bio obja{njen u The Times-u od njega samog.

New York Times, Octobar, 02.1915.

VA[INGTON PONOVO RAZGOVARA SA HAVAJIMA PROFESOR PUPIN USAVR[IO URE\AJ 
KOJI ]E OMOGU]ITI BEZI^NI SISTEM OKO SVETA

Predsednik Ameri~ke telefonske i tele grafske 
kompanije, Teodor N. Vail primio je ju~e popodne 
od {efa ove kompanije J.J.CARTY-a poruku 
koju je ranije toga da na Loyd Espenshield njihov 
predstavnik u Perl Harburu-Havaji poslao, da je 
uspeh komunikacije izme|u Mornari~ke bazne 
be`i~ne stanice u Arlingtonu i stanice u Perl Harburu 
od srede uve~e ponovljen i u ~etvrtak uve~e.

Ali, najzaprepa{}uju}a stvar je deo Espen{ildove 
poruke je bila to da je na srednje pacifi~kom ostrvu 
bio u stanju da jasno prepozna glas R.A: Heisinga 
iz in`injerskog tima West Electric kompanije, koji je govorio sa njim iz Arlingona, 4600 milja 
daleko, u ~etvrtak uve~e. gosp. Espenshield i gosp. Heising su prijatelji i poznaju galas jedan 
drugome. In`injeri telefonske kompanije podvukli su ~injenicu da je Espenshield bio u stanju da 
prepozna glas ~oveka sa kojim je govorio ilustruju}i tvrdnjom da }e be`i~na telefonija doneti 
mnogo pouzdaniju komunikaciju nego li be`i~na telegrafija. Projekciju li~nosti (li~ne note) 
kroz talase etra on svrstava u najva`nije karakteristike savr{enstva be`i~ne telefonije.

Sl. 52 – Pupinov vod

Sl.53- Perl Harbor
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Espen{ildova poruka M. Carty-u ka`e da Kontra 
admiral Roush, Komandant Furor i poru~nik Lande iz 
Ameri~ke mornarice stacionirani u Honolulu-u su slu{ali 
dok je gospodin Heisting govorio iz Arlingtona i njihov 
entuzijazam uspehom je ogroman.

Mehani~ki izumi koji su u~inili be`i~nu telefoniju 
mogu}om od Va{ingtona do Havaja i postanu kamen 
temeljac u razvoju ljudske interkomunikacije, bi}e dr`ani 
kao najve}a tajna zbog njihove o~igledne upotrebne 
vrednosti za nacionalnu odbranu. Tajna je poznata 
samo najvi{im zvani~nicima Ameri~ke telefonske i 

telegrafske kompanije koji su radili uspe{ne eksperimente ove nedelje, i jo{ jednom nekoliko 
mornari~kih oficira, koji su pridodati timu in`enjera Kompanije.

Ove ~injenice su postale poznate ju~e u odgovoru na zahtev, „New York Times“-a zva-
ni~nicima Ameri~ke telefonske i telegrafske kompanije, oko opisa aparata koji su u~inili mogu-
}im san koji su nau~nici decenijama sanjali. Zahtev se odnosio na Bancroft Gerardi-a glavnog 
nadzornika postrojenja Telefonske kompanije, a koji je radio sa {efom in`enjera J.J. Carty-em  na 
usavr{avanju izuma za be`i~nu telefoniju.

“Zahtev nije razuman u ovo vreme” rekao je gosp.Gerardi “U prvom redu na{a Kompanija 
je zainteresovana oko komercijalnih mogu}nosti projekta, a to zna~i ulo`iti jo{ mnogo rada i 
novca. Mi jo{ nismo obelodanili patente i da ih objavimo sada, zna~ilo bi da se sami predajemo-
stavljamo projekat po strani”.

“Pretpostavljamo da neka druga nacija ponudi veliku svotu novca za istra`iva~ka prava” bilo 
je predlagano gosp. Gerardiju..

“Ne}emo nikoga slu{ati “bio je odgovor. “Ova Kompanija i njeni in`enjeri }e u~initi sve 
mogu}e da sa~uva interese ameri~ke Vlade oko be`i~ne telefonije”.Gosp. Gerardi je rekao da 
je `eleo da da jasan izve{taj da pronalazak pripada Vladi. Pripadao je Kompaniji koja bi mogla 
da uradi sve i da omogu}i upotrebu od strane Vlade objasnio je on. Glavna predlo`ena upotreba 
be`i~ne telefonije je interkomunikacija izmedju brodova, za hitne slu~ajeve na velikim 
daljinama i dosezanje prostora nepristupa~nih `i~anim linijama.

Slede}i korak u eksperimentima Ameri~ke telefonske 
i telegrafske kompanije je instaliranje stanica na Mar 
Ostrvu i Perl Harburu. Eksperimenti od ove nedelje bili su 
vr{eni samo sa prijemnim instrumentima na Mar ostrvu 
i Perl Harburu, tako da vesti o uspehu poruka poslatih 
iz Njujorka i Arlingtona, Vail je morao da vrati (po{alje) 
`i~anim sistemom i be`i~nom telegrafijom. Sa emituju-
}im i isto tako prijemnim stanicama na ovim mestima 
gosp. Vail se nada da u bliskoj budu}nosti razgovara i 
dobije odgovor sa Mar ostrva i iz Perl Harbura, a sve 
razgovorom kroz vazduh. Kada ovaj zadatak bude 
usavr{en i gotov bi}e mogu} razgovor preko Pacifika do 
Japana i iz Va{ingtona sa Filipinima {to je pola puta oko globusa.Gosp Carty I Mi.I. Gerardi 
su rekli da je glavna prepreka za civilnu upotrebu be`i~ne telefonije bio stati~ki elektricitet. Ju~e 
profesor Mihajlo I. Pupin sa Kolumbijskog univerziteta, ~iji su indukcioni kalemovi u~inili 
mnogo da telefonija na velike daljine postane efikasna, objavio je da je usavr{io ure|aj koji 
}e imati isti efekat i kod be`i~ne telefonije,a to je u spre~avanju interakcija stati~kog 
elektriciteta. Sa primenom njegovim ure|aja bi}e mogu}e preneti ljudski glas na neograni~ene 
daljine be`i~no i bez interferencija stati~kih faktora koji sada, kako je on rekao, ~ine be`i~nu 
telefoniju mogu}om na preko 4600 milja samo pod idealnim uslovima.

 “Nema ni~ega sada da spre~i prenos poruka be`i~nim telefonom na bilo koji deo globusa” 
rekao je dr. Pupin “Mi mo`emo da govorimo o suprotnostima, ali je stvar potpunog slanja poruke 
oko globusa, moguća, ako mi to `elimo”.

Sl.54- Wa{ington danas 

Sl.55- Japan
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Dr. Pupin je rekao da je njegov izum plod sedmo-
godi{njeg rada u in`injerskim laboratorijama Kolumbija 
univerziteta. On je ~estitao gospodinu Vail-u na dostignu}
i njegovih in`injera za razgovor na preko 4600 milja 
be`i~nim putem. Kao odgovor na svoje pismo dr. Mihajlo 
Pupin je primio ju~e pismo od gospodina Vail-a slede}e 
sadr`ine: “Hvala Vam na ~estitkama. Zauzvrat dozvolite 
mi da Vama ~estitam na va{im ostvarenjima vezano za 
interference stati~kog elektriciteta kao va`nom koraku u 
be`i~noj telefoniji, isto kao {to je va{ kalem bio u transmisiji 
`icom to nas zaista dovodi prakti~nim ostvarenjima. 

Iskreno Va{ Teodor N. Vail.

Dr. Pupin je rekao da zbog o~iglednih razloga ne mo`e da ulazi u detalje svog pronalaska, ali 
je rekao da je on bio uspe{no primenjivan u laboratorijama Kolumbijskog univerziteta nekoliko 
meseci. Objasnio je da efekti njegovog izuma omogu}avaju da “uklju~e” gluvo uho na bilo {ta {to nije 
moglo da ~uje. Objasnio je da je razapeo vazdu{ne struje izmedju vrhova Sermer Horna i Halls Horna 
i mada nije bilo dovoljno snage da po{alje poruke daleko, bio je u mogu}nosti da slu{a i poruke sa 
velikih udaljenosti. Rekao je da je bio u mogu}nosti da razlikuje poruke namenjene drugim stranicama 
koje su zbog interferencija stati~kog elektriciteta bile neprijemne tamo gde su bile namenjene.

Dr. Pupin je objasnio da bi se razumelo {ta njegov izum zna~i bilo potrebno znati da postoje 
elektri~na pra`njenja preko sada{njih atmosferskih pra`njenja i da je vazduh bio pun elektri~nih 
talasa kao more vodenih talasa. U Meksi~kom zalivu i nekim delovima Ju`ne Amerike, rekao je 
on atmosfera je bila u stanju stalnih elektrosmetnji tako da je i komunikacija `i~anim putem kroz 
te prostore bila skoro nemogu}a.

 “Najve}a nevolja sa be`i~nom “rekao je dr. Pupin 
“Od kada je izmi{ljena je bila to {to be`i~ni aparati su 
bili osetljivi i na prirodne talase kao i na one poslate iz 
drugih be`i~nih stanica. Be`i~na komunikacija danas je 
zavisna od stati~kih uslova. Najve}i napor je bio napraviti 
aparate koji emituju vrlo sna`ne impulse i prevazilaze 
prirodne snage. Ali, bekorisno je (besmisleno) poku{avati 
pobediti prirodu u svojoj sopstvenoj igri”.

Dr. Pupin nabrojao je: {efa in`enjera Carty-a i 
njegovog pomo}nika gospodin Arnold-a iz Ameri~ke 
telefonske i telegrafske kompanije: gospodin Colpits—a 
glavnog Iz laboratorije West Elekktrik kompanije: Dr. Withney-a direktora istra`iva~kog rada 
General Eektrika i njegovog asistenta gos. Langemura kao ljude koji treba da imaju puno zasluga 
u nedavno uspe{no izvr{enim eksperimentima oko be`i~ne telefonije. 

Dr. Lee de Fores rekao je pro{le no}i da je gosp. Vail pogre{io kada je kazao da De Forestov 
izum nije upotrebljen za razgovor sa Mar ostrvom na Havajima. On je neinformisan oko tehni~kih 
detalja ume{anih u ovaj epohalni podvig”. Fores kaže: “Mogu da verujem da nijedan ~ovek od 
pedesetorice »Bežičnih» nije svestan da ovaj izuzetnii be`i~ni prijem na velikim daljinama je mogu} 
jedino sa upotrebom audio detektora audio poja~ala kod prijemnika. Detektor je u zadnje dve godine 
upotrebljavan isklju~ivo za be`i~nu dugodaljinsku telefoniju. Raniji testovi dr. Austina iz ameri~kog 
biroa za statistiku, pokazuju da je AUDION ili ULTRAAUDION koji je stilizovan u poslednjem 
obliku, 50 do 100 puta osetljiviji od najboljeg detektora».

“Mornarica SAD-a upotrebljava stotine ovih malih lampica prijemnika na raznim stanicama. 
Pro{le godine Western Electric Companija, za Ameri~ko telefonsku telegrasku kompaniju je 
kupio licencu od moje kompanije da mo`e da upotrebljava ove lampe u be`i~noj telefonij. Upo-
trebaljavaju njih i ni{ta drugo”.

“Kao prenosnik malo je uglavnom znano da su velike AUDION Lampe generatori energije 
visoke frekvence. Ja sam prvi objavio ovu ~injenicu koju sam davno pre otkrio u elektro novinama 
rano 1914. Ubzro potom Ameri~ka telefonska i telegrafska kompanija otpo~ela je pregovore za 
otkup prava na mojim postoje}im patentima i dozvola im je izdata septembra 1914.”

Sl. 57- Berlinski Univerzitet na kom je 
Pupin doktorirao 1889.

Sl.56- Kembrid` Univerzitet,gde je Pupin  
izu~avao Fardeja i Maksvela
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IZ AKTIVNOSTI NACIONALNO-POLITI^KOG RADA 
Mihajla Pupina u periodu od 1908-1935.

SRPSKA CRKVENA ARHITEKTURA
POST SCRIPTUM2

Ova knjiga ~ije je ure|enje i stvaranje nadgledao 
u Engleskoj vladika Nikolaj Velimirovi}, profesor 
na Bogosloviji Sveti Sava u Beogradu, ne sadr`i sve 
pravoslavne srpske crkvene zgrade, ve} samo izglede 
onih koji su se mogli dobiti u dana{njim prilikama. 
S obzirom da je Srbija okupirana, bilo je nemogu}e 
nabaviti fotografije i crte`e svih crkava. Otuda smo 
bili prinu|eni da tra`imo neophodan materijal za 
ovu knjigu izvan Srbije, u savezni~kim i neutralnim 

zemljama. Koristili smo ono {to smo mogli da na|emo. 
Ima jo{ mnogo prelepih srpskih crkava, starih i 

novih, na ju`noslovenskom podru~ju, koje treba da vidi Zapadni hri{}anski svet kao vredne 
spomenike srpskog naroda koji je kroz svoju istoriju bio duhovan i stvarala~ki, i stalnoj borbi 
protiv materijalisti~kih ambicija i razara~kih sklonosti izvesnih osvaja~kih naroda iz Azije i Evrope. 
Zato se nadamo da }emo u narednoj knjizi ove serije, predstaviti neka dela klasi~ne arhitekture 
katoli~kih crkava u zemljama Ju`nih Slovena.                                    

U podru~ju izme|u Vodene i Kragujevca i izme|u ]ustendila i Skadra, nalaze se naj~uvenije 
stare crkve, koje poti~u iz desetog i petnaestog veka, a koje su osnovali srpski kraljevi i 
vlastela. Sve one, ~ak i da smo imali njihove slike, ne bi mogle da stanu 
unutar korica samo jedne knjige. Crkve Crne Gore i Dalmacije, Hrvatske 
Slavonije i Banata, nisu ovde predstavljene iz prostog razloga {to u ovom 
trenutku nije mogu}e dobiti njihove fotografije. @ao nam je tako|e, {to 
nismo u mogu}nosti da na{im ~itaocima predstavimo izgled modernih 
srpskih crkava u Mostaru i Sarajevu, kao i u Trstu. 

Ipak, preko ove knjige, ma kako da je nepotpuna, omogu}ili smo da 
~itaoci u Velikoj Britaniji i Americi dobiju neki utisak o ju`noslovenskoj 
umetnosti arhitekture. Nadamo se, da }e oni, kad se jednom rat zavr{i, 
mo}i da posete kamene spomenike u kojima je otelovljeno mnogo toga 
od bogate du{e i istorije Srpskog naroda.

              Njujork, oktobra 1917., M. I. Pupin

Dnevne novine Politika, 17. mart 1935. 

EPISKOP NIKOLAJ GOVORI NAM O MIHAJLU PUPINU
 „Ja sam bio govedar u Banatu, pa sam uzet od svojih goveda da javljam ljudima 

~udesna dela gospodnja u prirodi“

Mihajlo Pupin kao ~ovek, nau~nik, rodoljub i pravoslavac, Novi Sad, 16. marta

Episkop g. Nikolaj, koji se sada nalazi u Sremskim Karlovcima i u~estvuje na sednici sv. 
Arhijerejskog Sinoda, bio je dobar prijatelj sa pokojnim Mihajlom Pupinom. Zamolili smo ga 
zbog toga da nam ka`e {togod iz svojih uspomena na na{eg velikog nau~nika. 

„Nije on bio samo moj prijatelj, nego celog na{eg naroda i celog ~ove~anstva“, kazao nam je 
episkop g. Nikolaj. No {ta bih vam mogao re}i tako na brzu ruku? Poslednje delo Pupinovo, koje 
mi je do{lo do ruku bila je knjiga sa naslovom „Roman nauke“. U toj knjizi Pupin opisuje razvitak 
amerikanske civilizacije od parnog kotla, koji se podlagao drvetom, do poslednjih elektri~nih 
motora i od konjskih postiljona do po{tanskih aviona. Sli~no tome, mislim i o Pupinu bi se mogla 
napisati knjiga pod naslovom „Roman `ivota M. Pupina“, koji se iz selja~kog oranja Idvorskog 
razvio i uzdigao do panteona prvih ljudi 20. veka.                                                                                                

Sl.58 - Slike koje je Pupin prikupio i
poklonio Narodnom muzeju

Sl.59- Pupinov crte`, 
trgovac iz Farka`dina 

2 *Serbian Ortodox Chirch. Ed. by M. I. Pupin. (London 1918)
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Od {egrta do predsednika Univerzitetskog udru`enja
Sedeo sam u krasnoj dvorani Univerzitetskog kluba u Njujorku sa 

predsednikom toga kluba. Predsednik se raspitivao o na{em narodu do 
najmanjih podrobnosti. 

- Peva li se jo{ uz gusle kao nekada?, pitao je on.
Univerzitetski klub nije najrasko{niji ali je najznamenitiji i naj do-

stojanstveniji u celoj Americi.
- A da li na{e devojke i `ene jo{ tkaju onako lepe {arene }ilime?, 

pitao je predsednik kluba.
Na{em stolu prilazili su nau~nici, dr`avnici, episkopi, umetnici, novinari, 

i svaki se od njih zdravio sa predsednikom kao sa starim prijateljem.
- Halo, Majkl!     Ili:
- Halo, prijatelju!
- A dr`e li se u narodu jo{ mobe na njivama, da ne zna{ kad ti pre dan pro|e?
Odgovarao sam na pitanja ne skidaju}i o~i sa njegove lavovske glave i {irokog lica. A u sebi 

sam mislio: to je, dakle sin one pobo`ne Bana}anke, Olimpijade, koja je dala svetu ovog uistini 
Olimpijskog ~oveka. To je ono {egr~e, koje je nekad sa fesom na glavi ̀ urilo ulicama onog modernog 
Vavilona. To je sada – slavni Mihajlo Pupin, predsednik Univerzitetskog kluba u Njujorku.

Bio sam pun radosti {to je Bog darovao na{em selja~kom narodu jednog takvog ~oveka, 
koga ceo ameri~ki kontinent po{tuje kao jednog od svojih velikana. No, radost mi se pomutila 
odmah sutradan, kad sam u jednom jugoslovenskom amerikanskom listu pro~itao vulgarne 
napade na Pupina pod naslovom: „Pupin – najve}i izrod“.

Tako je to bilo onda. I na Pupinu se opravdala ona re~ iz Jevan|elja: „Niko nije prorok u 
rodu svom“.

„Prst je ve}e ~udo od radia“
Pupin je dominirao svakim skupom ljudi, u kome bi se na{ao, i to ne samo re~ito{}u i 

logikom nego nekako celom svojom pojavom, celinom svoje impresivne i jake li~nosti.
- Objasnite mi radio g. profesore!, re~e jedna gospo|a za stolom u Norfolku. Kako to da on 

prenosi glas na daljinu bez `ica?
- Pa eto tako, odgovori Pupin, to je sasvim prosto. Prenosi se glas 

najpre elektrikom pa vazduhom pa opet elektrikom. Sasvim prosto, kao kad 
mi bacamo jabuke jedno drugom iz  ruke u ruke!

- To je za mene ipak veliko ~udo, nastavi Amerikanka. 
- Nikakvo ~udo, kao {to nije nikakvo ~udo ma {ta od onoga {to je ~ovek 

smislio i konstruisao. 
- Da, tako vi nau~nici uvek!, srdi se gospo|a. Me|utim, za mene je 

~udo i telefon i radio i sve ostalo.
Tada profesor Pupin uzdi`e svoj ka`iprst desne ruke pa upita:
- [ta je ovo?
Svi se iznenadismo takvom pitanju, ne znaju}i {ta Pupin smera tim da 

ka`e. I radoznala gospo|a }utala je i gledala.
- Ovo je, jel

,
 te prst profesora Mihajla Pupina. Vi ka`ete, radio je ~udo. A ja vam ka`em, da sve 

`eleznice {to danono}no jure sa kraja u kraj ovog kontinenta, svi telegrafi, telefoni, parni i elektri~ni 
kotlovi, i teleskop moga prijatelja Milikana, i gramofon moga prijatelja Edisona, i sve ostale ve{ta~ke 
naprave, kao i sva na{a amerikanska civilizacija skupa, sve to predstavlja jednu prostu grubu detinjsku 
napravu u sravnjenju sa organskim sastavom i konsrukcijom ovoga jednoga ~ove~ijega prsta. Ovaj 
jedan prst ve}e je ~udo, gospo|o, od svega {to su ljudi sazdali u Americi do sada. A {ta tek da ka`emo 
o ~udu cele vasione? Nismo mi nau~nici ~udotvorci nego Onaj koji je stvorio ovaj prst. A to je Gospod 
Bog. Zato se u na{oj pravoslavnoj crkvi o Bogojavljanju, tamo na plavom Dunavu, peva jedna pesma 
koja glasi: Veliki si Gospode, i ~udna su dela Tvoja. Ti si Bog koji jedini tvori{ ~udesa!“                                       

Sve je to Pupin tako ubedljivo izgovorio, da je i ona gospo|a izgubila strah od radija i shvatila, 
da radijo nije nikakvo ~udo za obo`avanje.

Sl.61 - Oliver Lod` 
(1851-1940)

Sl.60 - Nikolaj Velimirovi} 
veliki hri{}anin
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Pupin me|u nau~nicima
No ne samo da je Pupin dominirao obi~nim dru{tvom, sastavljenim od neprosve}enih u tajne 

nauke, nego je on bio dominiraju}a li~nost i u dru{tvu nau~nika. Se}am se jednog takvog 
dru{tva na ~aju u stanu predsednika Kolumbuja Univrziteta g. Nikole Batlera, gde su bili mnogi 
profesori, sve same znamenitosti u nau~nom svetu. Povela se re~ o Pupinovoj tada{njoj polemici sa 
ser Oliverom Lod`om, ranijim predsednikom Akademije Nauka u Engleskoj. Naime, Lod` je tvrdio, 
poput starih istorijskih profesora, da je ceo me|uprostor u vasioni ispunjen etrom. Pupin je to poricao.

- Pa {ta mislite vi, Pupine, upita ga neko od njegovih ko lega, 
{ta se nalazi izme|u na{e atmosfere i recimo sunca i zvezda?                                               

- Elektri~ni talasi, odgovori Pupin. Mi nemamo nikakvog 
fakti~nog saznanja o etru, a o elektri~nim talasima imamo, jer 
vidimo fenomene tih talasa u elektrici koju iskori{}ujemo. I ne 
samo da je vasionski me|uprostor ispunjen elektri~nim talasima 
nego i sva tela i sva bi}a. Prona}i }e se neka sprava, pomo}u 
koje }e ljudi mo}i videti oreol svetlosti oko svakog predmeta u 
svetu kao ono oko svetiteljskih glava. To je zra~enje elektri~nih 
talasa u svakom predmetu, koje u stvarnosti postoji ali mi ne 
mo`emo golim okom da vidimo. 

- Da, re~e na to neko od prisutnih, samo {to oreol oko svetiteljske glave dolazi od unutarnje 
svetlosti duha a ne od nekog fizi~kog zra~enja.

- Mi, gospodo, jo{ ne znamo {ta su u su{tini elektri~ni talasi. Mi poznajemo samo njihove 
fenomene. Veliko je pitanje da li su uop{te elektri~ni talasi fizi~ka realnost ili duhovna ili pak neki 
najfiniji prelaz iz jedne u drugu. Vi znate, da se u nauci promenilo misljenje o pojmovima o gruboj 
materiji. Bar mi ovde u Americi ne dr`imo se vi{e starih evropskih zabluda o materiji. Mo`e se 
govoriti samo o grubim (za na{e o~i) fenomenima jedne realnosti, koja je jedva manje utan~ana i fina 
nego {to su na{e misli. Za mene to nije bo`anstvo – kao {to je etar bio za stare – ali je prag bo`anstva, 
prag duhovnog sveta. Jer preko toga praga misao moja nema na ~ega da se zaustavi, nego jedino na 
Gospodu Bogu, tako je mene u~ila moja majka Pijada. Svi su }utali kao u bogomolji.

Zvono slobode
Kada je Pupin po drugi put posetio na{u zemlju posle rata 1921. godine, 

re~e mi jednog dana: 
- Pri~ajte mi {togod o Ohridu. Po ~emu je Ohrid znamenit?
Ja sam mu pri~ao o prirodnom polo`aju Ohrida, o svetinjama, o narodu, 

o deci, i tako redom. 
- Ali {ta je najva`nije znati o Ohridu?, stavi mi on ~isto amerikansko pitanje.
Najva`nije je, mislim, to {to je Ohrid bio kolevka slovenskog hri{}

anstva na Balkanu.
Pupinu se dopao taj izraz, pa je nekoliko puta ponovio: „Kolevka 

slovenskog hri{}anstva na Balkanu“.
- E ba{ mi je, veli drago. Zna~i, nisam se prevario.
Drugi dan pozva me k sebi, pa re~e:

„Sedite da vam pri~am za{to mi je drago {to je Ohrid, kolevka slovenskog hri{}anstva na 
Balkanu. Kad je Bugarska, na `alost, napala Srbiju, pa dok jo{ Amerika nije stupila u rat, ja sam 
jednoga dana oti{ao bio u Va{ington po pozivu prezidenta Vilsona. Vilson me je ne{to pitao o 
na~inu, kako bi se moglo op{titi ispod vode me|u dvema podmornicama. Odgovorio sam mu, da 
je to u na~elu mogu}no, po{to se glas vodom bolje prenosi nego vazduhom, samo treba da se 
smisle na~ini i konstrui{u aparati. I primio sam se da radim na tom poslu. Tom prilikom odr`ao 
sam jedno predavanje o „jugoslovenstvu i zna~aju srpskog rata“. Predavanju je prisustvovao 
i bugarski poslanik. Posle predavanja zadr`im se sa njim u razgovoru. Ja po~nem prekorevati 
kralja Ferdinanda {to je napao Srbiju u najte`em ~asu u njenoj istoriji, i tako ponovio 
pogre{ku kralja Milana, a poslanik je branio svoga kralja. Tada mu ja ka`em: 

Ipak znajte da }e Srbija pobediti. I tada }e se Bugarska kajati zbog svog napada na svoju bra}u. 

Sl.62-Univerzitet Sorbona

Sl. 63 - Predsednik 
Vudro Vilson

(1856 – 1924)
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Poslanik je sa uvereno{}u govorio, da je sa Srbijom 
zauvek svr{eno. Na to mu ja predlo`im:

Hajde da se kladimo. I to ovako: ako Bugarska ostane 
pobedilac, vi da kupite jedno veliko zvono za Ohrid i upi{ite 
na zvonu ono {to vi ho}ete. Ako li Srbija pobedi, kao i {to ho}e 
ako Bog da, ja }u nabaviti jedno veliko zvono za Ohrid i 
nazva}u ga Zvono slobode.

Poslanik na to pristane, i mi se prijateljski rastanemo. 
Eto, sad razumete, za{to mi je drago {to je Ohrid bio kolevka 
slovenskog hri{}anstva na Balkanu. Jer uvi|am, da sa takvom 
titulom Ohrid zaslu`uje ne samo Zvono slobode nego i ve}i dar. Pri ulasku u Ameriku svaki 
putnik vidi Kip slobode. Neka i svaki putnik, koji dolazi u Ohrid, u taj grani~ni grad na{e zemlje, 
~uje Zvono slobode.“

I zaista Pupin je odmah poru~io u Ljubljani preko svoga prijatelja dr. Nika @upani}a, veliko 
zvono od 2 300 kilograma, koje, evo, ve} 14 godina bruji u Svetoklimentskom Gradu, a koje je 
prekju~e oglasilo smrt svog darodavca. I Pupinovo zvono na Kajmak~alanu tako|e }e objaviti 
smrt velikog rodoljuba.

Uzgred da napomenem, da je Pupin i vi{e u~inio za Ohrid. Ustanovio je jedan Fond za 
ohridsku sirotinju od 100 000 dinara, da se iz tog Fonda poma`e sirotinja i to nagla{eno i hri{}
anska i muslimanska. Iz blagodarnosti za to, ohridska op{tina nazvala je jednu od najlep{ih svojih 
ulica – ona {to vodi gimnaziji i Ohridskim Izvorima – Pupinova ulica.

Srbin – i u danima stida i u danima slave
Profesor Pupin nikada nije pred Amerikancima skrivao 

svoje srpsko poreklo. Bilo je u na{oj novijoj politi~koj 
istoriji doga|aja, od kojih su se na{i ugledni predstavnici 
na strani morali rumeniti od stida. I Pupin je rumenio, ali 
se nikada svog naroda i narodnog imena nije odricao. 
^ak me je ~esto iznenadilo, da se on i gordio {to je ro|en u 
jednom neznatnom selu i u jednom malom narodu.

Retko u kome javnom predavanju pred publikom 
amerikanskom da on nije spomenuo, da je Srbin po ro|enju 
i da je iz sela Idvora od selja~kih roditelja. Jednog dana 
kad smo bili u njegovoj ku}i u Norfolku, on mi pru`i svoje 
{tampano predavanje „O glasu“, koje je odprilike ovako 
po~injalo: „Kao {to je prorok Amos najpre bio govedar u 
Tekuju a potom uzet od goveda da javlja volju Gospodnju, 

tako sam i ja bio govedar u Banatu, pa sam uzet od svojih goveda da javljam ljudima ~udesna dela 
Gospodnja u prirodi.“

Za vreme na{ih ratova sa Austrijom, Pupin je odr`ao po ameri~kim univerzitetima mnoga 
predavanja, u kojima je vrlo ~esto sravnjavao tu neravnu borbu sa borbom Davida i Golijata. Kad 
su po svr{etku rata Amerikanci pravili ovacije pobedonosnoj Srbiji, Pupin je odgovorio na pozdrave:

- Meni je veliko zadovoljstvo u tome {to se biblijska pri~a o Davidu i Golijatu potvrdila i u 
na{e dane, a jo{ je ve}e {to je ba{ moj narod u ovome ratu odigrao ~asnu ulogu pravednog Davida 
a ne onu nepravednog Golijata.

- Posle rata Pupin je bio predsednik Jugoslovensko-ameri~kog komiteta. Jednoj sednici toga 
komiteta prisustvovao sam i ja. Naravno, Pupin je vodio prvu re~ i dominirao kao i uvek. 
Posle sednice ja se pozdravim sa jednim znamenitim advokatom iz Vol Strita, ^adborlom, i 
zablagodarim mu na trudu za na{ narod. Na to }e mi on odmah odgovoriti:

- Nemate {ta da mi blagodarite. Ja se dobro napla}ujem za dolaske na ove sednice. Od 
profesora Pupina uvek se toliko nau~im i toliko duhovno osna`im, da ja to ne bih mogao 
kupiti nizakakve pare.

Jednog dana sretnem se pred Pupinovim stanom u 72. Ulici sa episkopom njujor{kim g. 
Maningom.

Sl.65 - Ohrid 1925. postavljanje 
zvonana na crkvu svetog Klimentija. 

Ove fotografije su dobijene od jednog 
me{tanina krajem XX veka

Sl.64 - Volovi vuku Pupinovo zvono 
te{ko 2300kg. do crkve u Ohridu
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- Idem, ka`e, profesoru, da mu se zahvalim {to je u na{oj katedrali postavio mikrofone. Pa }e 
onda dodati: Profesor Pupin ne samo da je veliki ~ovek nego je tako svestrano velik, da ja ne 
znam koga bih mogao drugog s njim sravniti.

I zaista Pupin je imao svestrano interesovanje 
za sve i dubok intuitivni smisao za sve. Me|u 
crkvenim ljudima {irom cele Amerike on je u`ivao 
po{tovanje isto onako kao i me|u nau~nicima, 
poslovnim ljudima, knji`evnicima, umetnicima i 
politi~arima. Na svakom tom polju on je u~inio 
ne{to zna~ajno, po ~emu }e ga svi spominjati.

Pupin je tako re}i za jedan dan postao 
slavni knji`evnik. I to pod starost. A postao je 
odjednom slavan svojom knjigom „Od seljaka do 
pronalaza~a“. Niko dotle ni slutio nije – mo`da ni 
on sam – da se u njemu skriva jedan veliki literarni 

talenat. To njegovo delo postalo je jedno o standarnih dela ameri~ke literature, i Pupin je stao u red 
naj~itanijih pisaca u Americi, i ba{ u tom delu najbolje je ilustrovana njegova rodoljubiva du{a.

[to `eleo, sve je postigao
- Nisam ja do{ao u Ameriku kao pe~albar, da zaradim pare. Ja sam po{ao za znanjem, i 

znanje mi je donelo imanje, a ne obratno. Imanje je do{lo kao ne{to sporedno. Ja sam najpre 
iskao „carstva nebeskoga“, po Jevan|elju, a ostalo sve {to imam do{lo je uz to.

Tako je obi~no odgovarao Pupin onima , koji su u njemu pre svega gledali imu}nog ~oveka.
Za Pupina se mo`e re}i, da je on stigao sve {to je `eleo i ka ~emu se u `ivotu trudio. @eleo 

je veliko znanje, i dobio ga je. Godinama i godinama trudio se da ujedini srpski narod u Americi 
u jedan savez. I posle velikog truda i velikih gor~ina do`iveo je da vidi ujedinjeni Srpski narodni 
savez i da bude po~asni do`ivotni predsednik njegov. @eleo je, da njegov narod bude slavan u 
svetu i da pravda njegovog naroda pobedi. I to je do`iveo.

Trudio se mnogo, da srpska pravoslavna crkva u Americi bude organizovana i dobije svog 
episkopa. I to je do~ekao.

@eleo je da {to vi{e u~ini dobrih 
dela i u svojoj otad`bini i u Americi. I to 
mu je dato.

I sve ostalo. Za Pupina se tako 
mo`e re}i ona biblijska: „Bogat danima 
i sit `ivota upokoji se i prilo`i se onima 
svojim.“

I mi svi koji smo imali sre}u da ga 
imamo i svojim nazovemo sada njemu 
da po`elimo ve~ni `ivot i ve~ni pokoj. 
Neka bi du{a njegova pre{la preko 
onoga „praga“ i uselila se u carstvo ve~ne i nepromenljive stvarnosti, gde su i svi ostali pravi 
svetosavski sinovi...“  

Po{tovani i uva`eni episkop, dok je govorio o slavnom nau~niku i velikom pravoslavcu 
pokojnom Pupinu, bio je iskreno uzbu|en.

D. \.

Sl.66 - Po~eci razvoja telefonske industrije

Sl.67.- Gorostas evolucije komunikacija je Mihajlo Pupin 



37

Prilikom sedamdesete
Do{lo je ~edno iz Idvora dete

U Metropolu – Gradu svijeh rasa;
Bez opanaka – vide mu se pete;

Nema ni struke, ni gunja, ni pasa.

Al ima duha, pregnu}a i mo}i.
Juri k’o vihor uzvi{enoj meti;

U bezbroj burnih i besanih no}i,
Njegov Genije vasionom leti....

Kora~a mlad d`in kroz vrtlog `ivota;
Orlovske o~i upravo k Suncu;

Preko paklenih muka i Golgota,
Smjelo se pentra besmtrnom 

Vrhuncu.

Nose ga vile u nebeske sfere,
Visoko iznad mno{tva miliona,

U beskona~nost, gde se dusi vere,
Mlije~nom stazom – 

do bo`anskog trona....

Sjatile se ~ete pigmeja i }ivta
I prljav jezik plaze na idola,

Dok on gigantski ko mladi Bog hita.

Besmrtnoj slavi, besmrtnog prestola.
To bija{e Pupin – gorostas Nacije,

Heroj,{to s nebom i munjama pri~a.
Stvaralac, umnik da mu ravnog nije.

@ivio nam dugo na{ Veliki ^i~a!

Zdravo da si od Idvora Bane,
Di~ni sine, di~noga Banata,
U nau~ne borbe i megdane,
Zar je bilo ve}ega giganta?

1935 ZAGREB, Pribi~evi}

Jovan Jovanovi} Zmaj

Uro{ Predi}

Ivan Me{trovi}

Vojislav Ili} - mla|i

PUPINOVI 
PRIJATELJI

U Idvoru selu u ravnom Banatu
pod krovom seljačke, sirotinjske kuće
jedan lep muškarčić došo je na svet...

I dete je raslo, stasalo na snagu;
beše istodobno i pastir i đak;

i, na čudo sviju, od prvog detinstva
pameti vanredne odavaše znak.

A, kad svrši školu svog sirotog kraja,
tada ovaj umni, zlatni mališan 

s neugasnom žeđu za naukom višom
prelazi Atlanski burni okean.

U dalekom svetu, preko okeana,
sve većma uspeva mladić taj,

smatrajući znanje kao 
”zlatne lestve kojima 

se penje u nebeski kraj.“

Na krilima snažnim svog blistavog duha
ovaj genijalni, dobroćudni džin 

podiže se gde su: Edison, Markoni,
Faradej i Helmholc, Njutn i Frenklin.

U besmrtnom svom koračanju divskom
stao je pod moćni američki skut,

ne zaboravivši nikad, ni za časak,
na svoj dragi Banat, na svoj rodni kut.

On ni malo nije goredljiv, ni ohol
zbog džinovskog duha naučarskog svog,

on pojmi svu bednu sićušnost čoveka
i ogromnost onog što se zove: Bog

On je: sušta skromnost, humanost i ljubav,
on je: našeg roda najumniji sin;

on je: gigant nauke i vrline
“zvezda čovečanstva“ – Mihajlo Pupin.

Vojislav Ilić - mlađi

PESME O MIHAJLU IDVORSKOM PUPINU

Pitamo se koliko nas je ~ulo za ove pesme? 
Kako to da pesme o takvom gorostasu nacije nisu u{le ni u jedan ud`benik?
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FESTIVAL NAUKE 2010. U SRBIJI (3-5 DECEMBAR)
FESTIVAL posetilo oko 20 000 ljudi
^etvrti Festival nauke je zavr{en a ispunjeni prostori Studentskog kulturnog centra, Galerije 

Narodne banke Srbije i biv{e Robne ku}e Kluz, sa oko 20 000 posetilaca, govore u prilog tvrdnji 
da nauka postaje sve popularnija tema u Srbiji. U~estvovalo je vi{e od 300 nau~nika, iz 36 
nau~nih institucija, koji su kroz igru, interaktivno i nenametljivo zadobili pa`nju posetilaca 
obja{njavaju}i im dostignu}a i prakti~nu primenu nauke.

Posebnu pa`nju izazvale su radionice za najmla|e, inspirativna predavanja, ali i postavka 
„SUTRA“ ko ja je povezala nauku, umetnost i 
tehnologiju. Veliko interesovanje izazvali su hemijski 
eksperimenti, po stavka ma{instva gde je bilo pregr{t 
aviona i jedan si mulator letenja, fizike gde su posetioci 
svirali lasersku harfu, teremin i tibetansku ~iniju.

Osnovni zadatak Festivala nauke u Beogradu jeste 
da uspostavi komunikaciju izme|u javnosti i stru~nih 
institucija, koje retko imaju priliku da {iroj publici 
predstave i objasne zna~aj nau~nih dostignu}a za na{ 
svakodnevni `ivot.

Bez ovakve dvosmerne komunikacije, koja nauku 
treba da pribli`i onoj publici koja nema potrebno 

predznanje, i dalje bi ostali op{te prihva}eni stereotipi o nau~nicima kao osobenjacima. I dalje 
}e postojati neutemeljeni strahovi od genetski modifikovanog paradajza i paprika, od atomske 
energije i pomra~enja Sunca, a tako|e }e se ignorisati sve ~e{}a upozorenja ekologa na zaga|enje 
vazduha i vode i na globalno zagrevanje. 

Festival nauke upravo tome i slu`i – da najrazli~itijim oblicima prezentacije predstavi, 
objasni i promovi{e nauku tako da ona bude podjednako bliska i jasna svakom posetiocu bez 
obzira na uzrast ili nivo obrazovanja. Iskustva drugih zemalja u kojima su uspe{no realizovani 
sli~ni festivali pokazala su da se publici mora pru`iti {ansa da se doslovce na|e u „ko`i nau~nika“, 
da sama otkrije kako svet izgleda pod mikroskopom, kako nastaju odre|ene hemijske reakcije i, 
{to je najva`nije, kako se zapravo dolazi do novih saznanja. ^lanstvo u Evropskoj asocijaciji 
ove godine omogu}i}e na{em Festivalu razmenu informacija, iskustava i sadr`aja, kao i pristup 
idejama koje su uspe{no realizovane u praksi.

***
Predstavljanje Srbije svetu danas je delikatna stvar, jer je 

o na{oj zemlji stvorena kriva slika. Prilika da istina o nama bar 
malo prodre u svet bila je za vreme održavanja Univerzijade 
u Beogradu 2009. Nažalost, nismo na najbolji način iskoristili 
ovu priliku. Akademcima iz celog sveta nije predstavljen 
nacionalni identitet Mihajla Idvorskog Pupina, već samo Tesle i 
Milankovića. Idvor, rodno mesto Pupina, nedaleko od Beograda 
moglo je da bude posebna turistička destinacija, da su nadle`ni 
imali bar malo sluha. To je kao da se ode u Veronu, a da se ne 
poseti mesto gde su se voleli Romeo i Julija. Amerikanci, za 
razliku od nas, mnogo bolje znaju Pupinovu svetsku veli~inu kao 
nau~nika, pronalaza~a i profesora, jer su ga predsednici Amerike: Teodor Ruzvelt, Vilson, Harding, 
Kulid` i Huver, poznavali ne samo kao velikog Amerikanca, nego i kao velikog srpskog rodoljuba. 

Na proslavi 125 godina od Pupinovog ro|enja, tada{nji ameri~ki ambasador u Beogradu, kasnije 
i dr`avni sekretar SAD, Lorens Inglberg je rekao: ’’Majkl Pupin je bio veliki ~ovek i kao Jugosloven 
i kao Amerikanac. On je ono najbolje {to su na{e dve zemlje mogle da daju’’. Tada je nobelovac Isak 
Rabi pravio pore|enje izme|u Pupina i Tesle: ’’Pupin je postao nau~nik i profesor i pronalaza~. Tesla 
je svakako bio veliki genije, do{ao je do svojih izuzetnih pronalazaka. Ali postoji ogromna razlika 
u doprinosu, van domena isklju~ivo tehni~kih stvari. Pupin je kao profesor bio u stanju da stvori 

Sl.68- Sa prve sednice UO Fonda Mladen 
Selak-mladi pronalaza~ u Beogradu 

23.03.2011.

Sl.69 - Aleksa i Mateja na Frstivalu 
nauke slusaju predavanjeŠ
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izuzetne ljude, od kojih su neki bili isto tako veliki ili ~ak ve}i nego on sam’’. Tri dobitnika Nobelove 
nagrade i veliki broj svetskih nau~nika bili su Pupinovi studenti, za koje je on bio izvor inspiracije.

Profesorka Vu, Kolumbija Univerzitet: ’’...Pupin je bio 
elokventni govornk, imao je izuzetnu li~nost, podarena mu je 
poetska imaginacija koja je dala veliko u`ivane i inspiraciju 
popularnoj publici. Nagra|en medaljama i poveljama, istican 
kao jedan od najve}ih svetskih nau~nika, profesor Pupin je 
uvek zadr`avao saose}anje, razumevanje i srda~no pona{anje 
koji su ga ~inili omiljenim kod prijatelja, kolega sa fakulteta 
i studenata. Pupinu, nadahnutom prakti~nom pronalaza~u, 
koji je u~inio vi{e od bilo kog drugog ~oveka njegovog 
vremena na podizanju idealizma ameri~ke nauke, nau~nici 
Sjedinjenih Dr`ava dugiju veliku zahvalnost’’. 

Za Pupinovu autobiografiju, za koju je 1924. dobio Pulicerovu nagradu, kao jedini nau~nik 
koji dobija nagradu za knji`evnost. Milo{ Crnjanski navodi prikaz Pupinove knjige:’’...U svakom 
slu~aju, svojom knjigom, Mihajlo Pupin, sin seljaka iz Idvora, mo}ni gospodar elektri~nih izuma, 
predsednik najotmenijeg univerzitetskog kluba itd. koji je re~ju i delom i kapitalom toliko zadu`io 
na{ narod i svoj rodni kraj, pokazao se i kao pisac u najboljem svetlu. Negova knjiga, njegov `ivot, 
za na{u omladinu vanredna knjiga, delo je trajno, kao ona knji`evna anti~ka dela koja su bila 
pisana mudro{}u, jednog velikog radnog `ivota, te se o njima moglo govoriti samo sa divljenjem. ’’

[ta je uradilo Ministarstvo za nauku i tehnologiju?
Ministarstvo za nauku pokrenulo je inicijativu da Dan nauke u Srbiji, kasnije i u Svetu, preko 

Ujedinjenih Nacija, bude vezan za Dan ro|enja Nikole Tesle. Inovacijski pokret u SFRJ, imaju}i 
u vidu ono {to Tesla jeste, genijalni pronalazač, a ne naučnik, proglasio je 12. oktobar, kada je 
Tesla prijavio svoj patent obrtnog magnetnog polja 1887, Danom novatora. To je imalo podr{ku 
specijalizovanih organizacija UN, WIPO-a i UNCTAD-a. 

Za datum obele`avanja Dana nauke bilo bi daleko prikladnije uzeti Dan ro|enja Pupina 
kao svetskog velikana nauke. [ta je sve Pupin učinio za Srpski narod, kao prvi srpski 
diplomata i zna~ajna li~nost SAD, ve} je deo svetske istorije, a nama malo poznate. U pitanju je 
najsvestranija li~nost koju su Srbi kao narod imali u svetu. Srbija duguje Pupinu mnogo vi{e 
nego bilo kojoj drugoj li~nosti svog naroda. To je i pravi razlog {to je Srpska akademija nauka 
i umetnosti na predlog Selakove fondacije podnela vladi Republike Srbije zahtev za izgradnju 
muzeja i spomenika Mihajlu Pupinu u Beogradu. 

Svetska labaratorija za fiziku, koja nosi Pupinovo ime i 
nalazi se na Kolumbija univerzitetu, a od 1966. je nacionalni 
spomenik SAD, jer je u nju utkan i deo Ameri~ke istorije. 
Pupin je bio predsednik Njujor{ke akademije nauka, predsednik 
najzna~ajnijeg Ameri~kog udru`enja za unapre|enje nauke, 
kao i predsednik Univerzitetskog kluba u Njujorku. U svim 
tim institucijama Pupin postaje predsednik po prvi put 
kao ~ovek koji nije ro|en u Americi. Posebno su zna~ajne 
njegove nagrade ne samo kao svetskog nau~nika, pronalaza~a, 
nego i kao jednog od najve}ih profesora elektrotehnike svih 
vremena. Za razliku od Tesle, mada su `iveli i radili u Americi, 
Pupin je dobio najzna~ajnije nagrade koje se dodeljuju za 

nauku. Ali na`alost i javnost Srbije ~esto ne zna ko je Mihajlo Idvorski Pupin, {to neopravdava 
Ministarstvo, koje treba da zna i da se bori za prave vrednosti. Za razliku od nas Pupin }e za SAD 
uvek ostati veliki Amerikanac, mada je do kraja svog `ivota ostao Srbin i veliki Svetosavac.

Profesor Vest, dekan pravnog fakulteta na univerzitetu Priston 1924 godine je rekao: ’’Dr 
.Mihajlo Pupin, bio je prvi me|u nau~nicima koji je u{ao u elektrotehniku i od nje stvorio nauku 
...’’ Njujork tajms je ovim re~ima propratio smrt Mihajla Pupina:’’Kao fizi~ar, on se uvek pribli`avao 

Sl. 71- Mali Mateja vr{i 
eksperiment

Sl.70 - Aleksa upravlja robotom na 
Festivalu nauke
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nau~nom problemu sa svim mo}nim matemati~kim sredstvima kojima raspola`e. Opiti koji bi 
trebali kasnije da se izvr{e jasno su stajali u jedna~inama. Pronalsci kao induktivni kalemovi, koji su 
omogu}ili telefoniju na velike daljine, metode odabiranja elektri~nih talasa, koja je bila primenjena u 
elektroin`injerstvu mnogo pre nego {to su uvr{tene u svaki radio aparat, elektrifikacija neizmeni~ne u 
direktnu struju pomo}u elektri~ne baterije nose pe~at nau~nika a ne empiriste koji retko zna {ta }e da 
postigne i ~iji uspeh zavisi delom samo od slu~aja. Pa, ipak, ima ma{te u svim Pupinovim uspesima-
ma{te koja nas podse}a na velikog umetnika’’. Pupin je pomo}u nauke dolazio do svojih velikih 
izuma. Slu`io se svojom metodom za nau~ni rad: posmatra, ra~una i radi na opitima. 

Da podsetimo!

Na`alost po Odluci vlade Republike Srbije Dan 
nauke je vezan za Nikolu Teslu. Ministar za nauku 
Božidar Đelić u nedeljniku NIN (22.jula.2010.) 
pored Tesle navodi jo{ jednog velikog srpskog 
nau~nika, Milutina Milankovi}a, a Pupina ni ne 
spominje. Ministra neupu}enost ne opravdava, {to 
je Ujedinjenim Nacijama predlo`io da Dan svetske 
nauke bude Dan ro|enja Nikole Tesle. Amerika i svet 
znaju da je Pupin zna~ajnije svetsko ime od Tesle, 
jer su sama nau~na dela i priznanja, dokaz. Pupinova 
medalja u SAD je i medalja za vanredne nacionalne 
zasluge, koja se periodi~no dodeljuje. Posebno se 
mora koristiti i ~injenica, da su Teslu i pored njegovog 
svetskog doprinosa na polju prenosa elektri~ne struje, neke njegove neobi~ne izjave, koje su plod 
mašte, dovele da bude odba~en od svetske nau~ne zajednice. 

Jedino prava istina o Pupinu kao srpskom velikanu mnogo govori o vrednisti Srpskog 
naroda koji nije zaslu`io sve ono {to je do`iveo krajem dvadesetog veka. Godinama je Pupin 
minimiziran u na{oj zemlji, a njegov nacionalni identitet do danas na pravi na~in nije predstavljen 
od nas ~ove~anstvu, jer je i dalje poznatiji u svetu kao veliki Amerikanac, a ne kao Srbin. 
Pupinov bogat `ivotni put i njegova svestranost, bili su i ranije kao i danas podlo`ni razli~itom 
tuma~enju o njegovom zna~enju. U svakoj civilizovanoj dr`avi, kada je takva li~nost u pitanju, 
koja prelaskom iz jedne kulture u drugu, a posebno kada postigne svetski uspeh u nauci na tuđem 
tlu, dobija elemente kulturnog i nacionalnog heroja. To je ono {to mu danas duguje Srbija po 
mi{ljenju Fondacije ’’Mladen Selak’’.

Sl. 73 - Ministar za nauku Bo`idar \eli} na Festivalu nauke. Na`alost za tekst u 
NIN-u nije konsultovao akademika Aleksandra Marin~i}a (na slici iza njega)

Sl. 72- Mladi slu{aju predavanja o nauci

Nobelovci, kao i 
svi pravi svetski 

nau~nici nauke i 
tehnike bili su veliki 

pronalaza~i, kao 
{to je na{ Mihajlo 

Idvorski Pupin.
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MLADEN SELAK PROSLAVIO 
90-ti RO\ENDAN

Mladen Selak u krugu porodice u svom domu u 
^ikagu sa svojom suprugom i decom: sinom \or-
|em i }erkama Nevenkom, Mirjanom, Nadicom 
i Anicom, obele`io je 90 godina izuzetno te{kog i 
plodonosnog `ivota. Dobio je veliki broj telegrama 
sa `eljom da jo{ dugo godina po`ivi u sre}i i ljubavi.

DRAGI NA[ ^IKA SELAK
Tvoj devedeseti ro|endan budi emocije na 

jednog velikog ~oveka koji je u `ivotu ~inio ~estita i 
dobra dela, dragom Gospodu pristupa~na. Stalno si 
se borio da prave vrednosti svuda vladaju a posebno 
kod svog naroda. Podr`ao si II Kongres pronalaza~a 
Jugoslavije 1989. poslednji poku{aj da se privrednom 
reformom spasi raspad zemlje koju je nacionalizam opasno napao. Kada je na`alost do raspada 
do{lo, sve si u~inio da padom morala u Srbiji ne dozvoli{ da se uni{te sve prave vrednosti. Spasao si 
Savez pronalaza~a Jugoslavije, Srbima si, obnavljaju}i Pupinov fond otvorio o~i da slede dela 
Mihajla Pupina, najve}eg srpskog i jugoslovenskog uma, prigrlio si Srpsku akademiju nauka i 
umetnosti, pomagao si mlade pronalaza~e, {kole, univerzitete i da ne nabrajamo. Danas je Mladen 
Selak zbog svog dela cenjen i po{tovan u Srbiji i {ire. Mo`emo re}i da je ovozemaljski `ivot 
kratak, pa smrtan ~ovek nastoji udahnuti besmrtnost produ`avaju}i se kroz svoje potomstvo i svoja 
duhovna dela. To su postigli mnogi na{i velikani, to je postigao Mihajlo Pupin ali to si postigao 
i Ti, dragi na{ ~ika Selak. 

Molimo se Gospodu da Ti da sre}u i zdravlje kako tebi tako i tvojoj porodici kao i da jo{ 
dugo bude{ sa nama.

Milan Bo`i}, Slobodan Simi}, Rada Kedza, Rada Mileti} Bjeli}                                     

DRAGI PRIJATELJU
Na Tvoj devedeseti ro|endan pored `elje za dobro 

zdravlje ho}u da Ti izrazim svoje po{tovanje, za sve {to 
si u~inio da primenjena nauka u Srbiji ne zamre.

Do skorog vi|enja, po{tovanje Tebi i Tvojoj porodici.
Beograd 08.02.2011.
Akademik Nikola Hajdin predsednik SANU

DRAGI ^IKA SELAK 
Bog Vam je dao dug put. Vi hodate uspravno 

i ponosno a imate i za{to. Put nije bio lak. Uz veliku 
podr{ku i ljubav va{e saputnice Melanije koja vam je 

izrodila petoro dece i stvorila jedno ~vrsto porodi~no upori{te puno ljubavi iz koga ste mogli 
da crpite svu pozitivnu energiju za va{ uspe{ni stvarala~ki rad. ^asno i te{ko ste probijali put 
ka uspehu. ^ovek ~iji je moto `ivi, radi i drugima pomozi, mr`nju zameni ljubavlju a pohlepu 
humano{}u, ne mo`e da ne uspe.

Hvala Bogu Vi danas na Va{ devedeseti rodjendan mo`ete sa ponosom da ka`ete, ja sam 
uspeo. Ne samo materijalno nego i duhovno jer ste okru`eni svima onima koji vas iskreno vole, 
po{tuju i kojima je ponos {to vas znaju i {to ste me|u njima.

Sre}an ro|endan, budite zdravi i ostanite jo{ dugo me|u nama. Stipendisti 
Beograd 08.02.2011. 

Sl.74 - Simi} i Bo`i} sa Selakom, Beograd 2010 
ispred  Srpske akademije nauka i umetnosti 

Sl. 75. Selak dobija priznanje SANU 
od predsednika Nikole HajdinaSrpske 

akademije nauka i umetnosti 
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DAVANJE JE VELIKA HRI[]ANSKA VREDNOST

Sl.76 - Mladen Selak sa proslave 90-og ro|endana sa najmilijima u
 svom domu u ^ikagu

MOJ DEDA
Nije svaki ~ovek deda 
Zato {to mu kosa seda 
Ve} unu~e kada stisne

Uza svoja nedra.

Toplo ljubi milo gleda
I jo{ška`e pravi deda
Pa sla|e je i od meda.

Tetka Meli
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12.03.2011. IDVOR
U Idvoru je 12.3.2011. uz prisustvo najodanijih poklonika Mihajla Pupina obele`ena 76-

ta godi{njica njegovog upokojenja polaganjem venca na njegov spomenik. Vence su polo`ili: 
predstavnici Jugoslovenskog odbora za obele`avanje imena i dela Mihajla Pupina, predstavnici 
SANU-a, predstavnici Selakove Fondacije i predstavnici Idvora.

Sl.77- Idvor je obele`io 12.03.2011. 76 godina upokojenja Mihajla Pupina i ako je glavna 
manifestacija 9.oktobar Dan ro|enja, koji se redovno obele`ava svake godine na tzv. 

Oktobarskim susretima pronalaza~a
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SEDNICA UPRAVNOG ODBORA SELAKOVOG FONDA 
23.03.2011.

Selakova Fondacija shodno pozitivnim 
zakonskim propisima nastavlja borbu za 
ja~anje Inovacijskog pokreta u na{oj zemlji 
i negovanje imena i dela Mihajla Idvorskog 
Pupina.

Scenario za Prvu sednicu UO

Otvaram PRVU sednicu Upravnog od-
bora Selakovog Fonda i predla`em da pre 
prelaska na Dnevni red gospodin Simi} uru~i 
pomo} Fondaciji za petoro studenata. Molim 
gospodina Bo`i}a predsednika Fonda da uzme 
re~.(Bo`i} obrazla`e nagrade studentima.)

Sada predla`em slede}i

Dnevni red
1. Osnovna akta Fonda (Biljana Nikoli})
2. Aktivnosti Fonda u periodu 2010-2015. (Milan Bo`i})
3. Uru~enje zlatne medalje Tesla-Pupin presedniku Agrobanke Du{anu Antoni}u 

(obrazlo`enje Milan Bo`i})
4. Film o Selakovoj Fondaciji

Posle sednice prigodan koktel.    
                                                                                                       Predsednik UO 

Akademik Nikola Hajdin s.r.

Sl.79 - Mladen Selak izuzetno po{tuje akademika Nikolu Hajdina vrlo zna~ajnog ~oveka koji je 
u Selaku prepoznao velikog patriotu (slika levo). Podr{ka koju Slobodan Simi}, veliki srpski dobrotvor 

pru`a Selakovoj fondaciji presudna je u ja~anju Pupinovog fonda (slika desno). 

Sl.78 - Akademik Hajdin otvara Prvu sednicu 
Upravnog odbora
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INFORMACIJA O ODRŽANOJ PRVOJ SEDNICI
UPRAVNOG ODBORA

Predsedik UO akademik Nikola Hajdin je otvo-
rio sednicu, predlo`io Dnevni red i po prvoj ta~ki 
dnevnog reda re~ dao advokatu Biljani Nikoli}.

Gospo|a Nikoli} je ~lanove Upravnog odbora 
ukratko upoznala da je skladno novom Zakonu o 
fondacijijama preregistrovana Selakova fondacija u 
Fond „Mladen Selak-mladi pronalaza~“, sa sedi{tem 
u Beogradu. Osniva~ je Mladen Selak , koji je za 
predsednika Fonda na pet godina predlo`io pat.ing. 
Milana Bo`i}a, dok je akademika Nikolu Hajdina 
predlo`io za predsednika, a Slobodana Simi}a za 
zamenika predsednika Upravnog odbora.

Utvrdjena su osnovna akta Fonda, kako to zakon predvidja. Osnovni zadatak Fonda, kako 
se to iz Statuta vidi: afirmacija imena i dela Mihajla Idvorskog Pupina i poku{aj da se obnovi 
Pupinov fond dodelom pomo}i djacima i studentima.

Po drugoj ta~ki dnevnog reda predsednik Fonda 
Milan Bo`i} je upoznao ~lanove UO sa aktivnostima 
u periodu 2010. – 2015. Redovno godi{nje odr`avanje 
Oktobarskih susreta pronalaza~a u Idvoru, na Dan 
rodjenja Mihajla Pupina – 9.oktobar. Tada se na 
neki na~in sumira sve ono {to smo u zemlji uradili 
na polju razvoja Tehnolo{kih inovacija, kao osnove 
za o`ivljavanje privrede i dodeljuju priznanja. Svake 
godine pre godi{njih odmora izlazi GLASNIK Fonda u 
kome se nalazi izve{taj sa Oktobarskih susreta prethodne 
godine, aktivnosti Srpske akademije nauka i umetnosti, 
deo koji je posve}en velikanima nauke i tehnike, kao i 
deo o Inovacijskom pokretu u na{oj zemlji.

U vezi tre}e ta~ke dnevnog reda, Milan Bo`i} je obrazlo`io dodelu Zlatne medalje TESLA – 
PUPIN predsedniku Agrobanke, Du{anu Antoni}u.

 

Sl.80 - Akademik Hajdin uru`uje priznanje 
predsedniku Agrobanke gospodinu Antoni}u

Sl.81-Za vreme sednice Upravnog odbora
- Svetlana Da{i} i \ura Borak

Sl 82 - Mladen Selak govori kako je do{lo do formiranja‘’Fondacije –mladi pronalaza~’’ 
u okviru priprema za Film. U to vreme SANU je zajedno sa Privrednom komorom i 
Savezom pronalaza~a Jugoslavije radio na formiranju i obnovi Pupinoivog fonda.
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O B R A Z L O @ E N J E
Za nagradu DU[ANU ANTONI]U

U na{oj zemlji preko 30 godina traje jak 
Inovacijski pokret, koji po~iva na preporuci 
Generalne Skup{tine Ujedinjenih Nacija zemljama u 
razvoju, kako bi digle privredni razvoj na vi{i nivo i na 
taj na~in oja~ale sopstvenu proizvodnju. Najvi{i organi 
tada{nje Jugoslavije, Skup{tina SFRJ donosi Odluku 
da se 1975. proglasi GODINOM TEHNOLO[KIH 
INOVACIJA. Nosioci posla bili su dr`avni organi, 
Privredna komora i Savez pronalaza~a Jugoslavije. 

Od tada, 32 godine redovno sumiramo rezultate 
na razvoju Inovacijske delatnosti u zemlji i pregaoce 
nagradjujemo ZLATNOM MEDALJOM TESLA – 

PUPIN. Na{e nagrade su dobijali pored vrhunskih nau~nika i pronalaza~a i istaknuti privrednici, 
dru{tveni i javni radnici, koji su posebno doprinosili da se izvorni principi Pokreta ne ugase. 
Danas, zahvaljuju}i delovanju DIJASPORE,SELAKOVE FONDACIJE, SRPSKE AKADEMIJIE 
NAUKA I UMETNOSTI, Pokret je dobio novu snagu. 

Du{an Antoni}, predsednik AGROBANKE, je 
izuzetna li~nost koja svojim delovanjem doprinosi 
op{tim naporima dru{tva da se Tehnolo{kim 
inovacijama o`ivi privredna aktivnost. Osnovno 
strate{ko opredeljenje Agrobanke, na ~ijem je ~elu 
Antoni}, bilo je i ostalo dragulj razvoja poljoprivrede 
i saradnje sa Dijasporom. Time je intenzivirana 
poslovna saradnja , ~ime se stvaraju povoljni uslovi 
za uklju~enje srpske Dijaspore u privredni razvoj 
zemlje, {to je osnova za re{avanje nagomilanih 
problema u kojima se nalazimo. 

Gospodin Antoni} prepoznav{i ciljeve za koje 
se borimo, poma`e obnovu Pupinovog fonda ~iji je 
osnovni zadatak, izme|u ostalog, razvoj poljoprivrede a {to nam je u amanet ostavio sam Mihajlo 
Pupin. Selakova Fondacija, dodeljuje mu danas ZLATNU MEDALJU TESLA – PUPIN, za sve 
ono {to je do sada u~inio a {to }e ga nadamo se obavezati i u narednim godinama, da se na{e prave 
vrednosti, kao {to su Mihajlo Pupin i Jovan Risti} koji su zadu`ili ovaj narod, uti~u}i na svetske 
centre mo}i u odbrani na{ih interesa, nikada ne zaborave.

Sl.85 - Priznanje predsedniku Agrobanke gospodnu Du{anu Antoni}u za sve ono 
{to je do sada u~inio, uz o~ekivanje da }e i dalje ~initi da se na{i velikani nauke 

i tehnike, posebno Mihajlo Pupin, otrgnu od zaborava

Sl.84 - Predsednik Upravnog odbora 
Agrobanke Rajko Latinovi} zahvaljuje na 

nagradi

Sl.83 - Nagrada u prave ruke 
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LIK I DELO MIHAJLA PUPINA DA SE 
NE ZABORAVI

Fond »Mladen Selak«
UPRAVNI ODBOR

1. Akademik Nikola Hajdin predsednik SANU, predsednik
2. Dipl.ecc. Slobodan Simi} vlasnik Invest-Importa, zamenik predsednika
3. Akademik Nikola Tasi} potpredsednik SANU, potpredsednik
4. Mr Milan Pavi} dugogodi{nji predsednik PKJ, potpredsednik
5. Prof. dr. Slobodan Milosavljevi} Ministar za trgovinu, potpredsednik
6. Mr Nikola Stoj{i} predsednik PKV, potpredsednik
7. Akademik Zoran Kova~evi} predsednik SANU za Vojvodinu, ~lan
8. Pat.ing. Milan Bo`i} predsednik Fonda “Mladen Selak„, ~lan
9. General Branko Krga zamenik direktora ADB, ~lan
10.  Akademik Aleksandar Marin~i} direktor Galerije, ~lan
11.  Mr \uro Borak predsednik SP Beograd, ~lan
12.  Mr Lazar Bunovi} redovni profesor, ~lan
13.  Mr Gordana Ha{imbegovi} sekretar u PKS, ~lan
14.  Dr Blagoje \ukanovi} zamenik direktora KBC, ~lan
15.  Mr Du{ko Beli} predsednik MZ Idvor, ~lan
16.  Mr Kapunac Stevan direktor muzeja Idvor, ~lan
17.  Mr Dragan Pejovski direktor {tamparije “Euro Dream„, ~lan
18.  Mr Du{ko Stoki} sekretar u PKS, ~lan
19.  Mr Mirko Stojkovi} direktor “MS Net„, ~lan
20.  Prof. dr Slobodan Petrovi} Tehnolo{ki fakultet, ~lan
21.  Dipl. prav Biljana Nikoli} advokat, ~lan
22.  Prof. dr Branislav Donfrid na~elnik u KBC, ~lan
23.  Ing. Stefan \ur|evi} direktor u VT, ~lan
24.  Dr Vesna Dabeti}-Trogrli} sudija Trgovinskog suda, ~lan
25.  Prof. Radovan Kova~evi} direktor Instituta, ~lan
26.  Ing. Ljubi{a Pa{i} sekretar SP Banja Luka, ~lan
27.  Dr Ljubodrag \in|i} istaknuti privrednik, ~lan
28.  Prof. dr Rajko Um~anin istaknuti privrednik, ~lan
29.  Dr Majcen Predrag na~elnik KBC Zvezdara, ~lan
30.  Ing. Svetlana Da{i} sekretar SP Beograd, ~lan
31.  Mr Anka Vojvodi} direktor Centra za dijasporu PKS, ~lan 
32.  Mr [arbuh Sne`ana na~elnik u SZP, ~lan          
33.  Aleksandra Ninkovi} osniva~ udru`enja gra|ana QC, ~lan    
34.  Dr Tomislav Tri{ovi} ~lan Odbora za TI u PKS, ~lan
35.  Dr ]ulafi} Danica na~elnik u privatnoj Klinici, ~lan 
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Izvr{ni odbor

1. Milan Bo`i}, predsednik
2. Rada Ked`a, 
    zamenik predsednika
3. Slavica Popovi}, 
    pomo}nik predsednika
4. Bilja Zuber, ~lan
5. Slava Ze~evi}, ~lan

Nadzorni odbor
1. prof. Lazar Bunovi},     
    predsednik
2. Zorica Tanaskovi}, ~lan
3. Radojka Mileti}-Beli}, 
    ~lan

Savetodavni Odbor
1. Nata{a Ili}, predsednik
2. Dragutin Zelinovi}, 
    zamenik predsednika
3. Bata Novakovi}, ~lan
4. Pera Beli}, ~lan
5. Tanja Lisovi}, ~lan
6. \or|e Zuber, ~lan
7. Mitar Boroje, ~lan
8. Gaborovi} Rade, ~lan
9. Borivoje Mati}, ~lan
10. Rade An|elkovi}
11. Slobodan Stojkovi}

Selakov telegram iz ^ikaga
Dragi moji pronalaza~i, po{tovani prijatelji, cenjeni profesore Hajdin. 
@elim na ovaj na~in da vas pozdravim i po`elim uspe{an rad prve sednice Upravnog odbora. 

U mom srcu i mojim mislima uvek sam sa vama. 
Va{ ~ika Selak

Sl 86-Nema mesta u Jugoslaviji (RiP) gde Pupin nije pru`ao materijalnu pomo}. 
Pupinova majka, desno
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IZBORNA SKUP[TINA SRPSKE 
AKADEMIJE NAUKA I UMETNOSTI 

Nikola Hajdin, izabran tre}i put za predsednika

Na izbornoj Skup{tini SANU odr`anoj 07.04.2011, akademik 
Nikola Hajdin je ponovo, tre}i put, izabran za predsednika. 
Njegovu kandidaturu su predlo`ila 24 akademika, shodno Statutu koji 
predvi|a minimum od 20 akademika. Za Nikolu Hajdina, koji je bio i 
jedini kandidat za mesto predsednika SANU, glasao je 81 akademik. 
Protiv je bilo 29 ~lanova SANU, a bilo je i pet neva`e}ih listi}a.  

“Trudi}u se, kao i dosad, da opravdam va{e poverenje i da 
radim u interesu Akademije i naroda kojem pripadam. Nadam se da 
}e na{ zajedni~ki mandat biti uspe{niji nego prethodni i da }emo kao 
akademija dobiti ve}i zna~aj u dru{tvu”, rekao je Nikola Hajdin 
nakon progla{enja rezultata. 

Na mesto potpresednika izabrani su Ljubisav Raki} i Nikola 
Tasi}, a za generalnog sekretara Dimitrije Stefanovi}. 

Pobornici pravih vrednosti u na{oj zemlji se iskreno raduju ponovnom izboru akademika 
Hajdina za predsednika SANU. On je puno u~inio za primenjenu nauku, izme|u ostalog, da se 
obnovi Pupinov fond, podr`avaju}i Selakovu fondaciju. Afirmisao je lik i delo Mihajla Pupina, 
kao putokaz mladima kuda treba da krenu u bezna|u koje je zadesilo na{u zemlju. Pokazao je i 
Svetu da Srbija nije samo mito, korupcija, kontraverzni biznismeni, ve} da ume da prepozna svoje 
prave proevropske vrednosti. Izbor akademika Nikole Hajdina, se tuma~i kao jo{ jedna pobeda 
proevropske struje u na{oj najzna~ajnijoj nau~noj i kulturnoj ustanovi.  

Na pitanje kakav }e biti budu}i kurs Akademije, On odgovara da se ne}e mnogo razlikovati 
od dosada{njeg. 

„Verovatno }e biti jo{ bolji. Oni koji prate rad Akademije, to i znaju. Na nama je da se trudimo da 
u interesu ovog naroda ~inimo najbolje. Pre svega, da bi trebalo da radimo ono zbog ~ega Akademija 
postoji. To zna~i da je osnovni zadatak Akademije da razvija nauku, da je pronosi kroz dru{tvo, da 
vaspitava mla|e generacije i da reprezentuje ovu zemlju kao jaku nau~nu bazu za Evropu. To se vidi i 
po velikim uspesima na{ih mladih ljudi na mnogim poljima nauke u svetu”, rekao je Hajdin. 

O~ekivanja od pred sednika SANU uvek su ve  lika, a naro~ito me|u mla |im akademicima 
koji o~e  kuju definitivni ot-
klon Aka demije od politike 
po kojoj je ova ustanova bila 
poznata tokom devedesetih 
godina. Jedna od njih 
je i najmla|i ~lan SANU, 
kom  po zitorka Isidora @e -
be  ljan, ko ja je uo~i iz bo ra 
predsednika rek la za „Blic” 
da je za dovoljna do sada{njim 
radom Nikole Hajdina.

„Volela bih da se stvar 
u Aka demiji razvija onako 
kako se do sada razvijala, 
onako kako mi se ~ini da je 
zapo~eto, a to zna~i da bude 
jo{ vi{e mla|ih ljudi i da se 

Sl. 87 - Nikola Hajdin, 
u pozadini ulje Ljubice 

Cuce Soki}

Sl.88 - Poverenje starom rukovodstvu Akademije, akademici: 
Stefanovi}-generalni sekretar, Hajdin,predsednk, Tasi} potpredsednik, 

Raki}-potpredsednik (s desna na levo). 
U pozadini Slobodan Simi} i Milan Bo`i} prate rad Skup{tine.
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Akademija koncentri{e oko nau~nih aktivnosti kao {to to rade i akademije u svetu, jer mi se ~ini 
da je u ranijem periodu bilo zastranjivanja”, ka`e Isi do ra @ebeljan. 

Na pitanje „Blica” da li }e iza}i u susret takvim `eljama ~lanova Akademije, Hajdin kratko 
odgovara: „Ni u ovom, ni u ranijem periodu u kojem sam bio predsednik uop{te nije bilo politike. 
Akademija ne postoji zbog politike, ona je nau~na ustanova. Na{a du`nost je da u narodu {irimo 
nauku i umetnost, a ne politiku”, ka`e Hajdin, najavljuju}i dvadesetak novih i mla|ih akademika. 

Nisu svi akademici zadovoljni radom Nikole Hajdina. Njegov naj`e{}i kriti~ar je istori~ar 
Vasilije Kresti}, koji je kurs SANU u toku dosada{nja dva Hajdinova mandata nazvao antisrpskim. 
Glatkim Hajdinovim reizborom, njegova struja je do`ivela poraz, pa je on ju~e samo rekao da 
volju ve}ine treba po{tovati. 

„Ja ostajem pri svojim ranijim kritikama koje se ti~u 
nacionalnog usmerenja Akademije. Me|utim, valja se 
povinovati izbornoj volji ve}ine. Hajdin ima pravo da vodi 
Akademiju onako kako on misli da je najbolje, jer je izabran 
ve}inom, i to vrlo lepom ve}inom”, ka`e Kresti} za „Blic”. 

Akademik Ljubomir Simovi} ka`e za „Blic” 
da je Nikola Hajdin tre}i mandat zaslu`io rezultatima 
postignutim u prethodna dva. 

„Oni su jako dobro stabilizovali polo`aj SANU, a 
tu pre svega mislim na na{e odnose sa evropskim aka-
demijama nauka i umetnosti, koji su tokom devedesetih 
godina pro{log veka bili totalno poreme}eni, zna se iz kojih 
razloga. Sada su ti odnosi dovedeni u potpuno normalno stanje”, ka`e akademik Ljubomir Simovi}. 

Na pitanje da li je Akademija (bila) generator nacionalizma, Simovi} odgovara: 
„Apsolutno je neta~no da je Akademija generator 

nacionalizma. Podseti}u vas na nekoliko ~injenica: 
18 akademika je 1991. godine, kada su po~eli ratovi u 
biv{oj Jugoslaviji, potpisalo apel protiv rata. Taj apel je 
nai{ao na o{tro reagovanje tada{nje vlasti. Ve} slede}e 
godine, 1992, 65 akademika upu}uje otvoren poziv 
Slobodanu Milo{evi}u da se u interesu srpskog naroda 
povu~e iz politike i da da ostavku. Takva orijentacija 
ove Akademije ima kontinuitet. Tako da je o pona{anju 
Akademije i akademika stvorena jedna slika koja je 
o~igledno nekom bila vrlo potrebna. Za{to, ja na to 
pitanje nemam odgovora.” 

***

Promocija Pupina, 
iz intervjua akademika Hajdina u nedeljniku “VREME”

U kampanji od pre dve godine SANU je znatno doprineo da se lik i delo Milutina Milankovi}a 
promovi{e u naj{iroj javnosti. Sada ste aktivni u promociji Mihajla Pupina?

“Na pitanje promocije Mihajla Pupina u Akademiji gledamo veoma zainteresovano. Pupin 
je veliko ime nauke u naj{irem smislu pa postoji vi{e zaineresovanih ljudi i organizacija da se On 
afirmi{e. Predsednik sam Odbora Fondacije Mihajla Pupina koja je potekla od Mladena Selaka 
iz Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava. @elimo ozbiljnu afirmaciju Pupina s ciljem da to podstakne 
mlade ljude da krenu istim pravcem. @elimo izme|u ostalog da stvorimo vidljive znake se}anja 
na Pupina, {to je spomenik i jo{ va`nije muzej Pupina, sli~no kao {to postoji muzej Nikole Tesle 
kaže za “Vreme” profesor Hajdin.

Sl. 89 - Zgrada SANU-borba za 
afirmaciju pravih vrednosti

Sl. 90 - Akademik Ljubomir Simovi} podr{ka 
Nikoli Hajdinu za predsednika SANU-a
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DANI PUPINA 14.04 - 14.05.2011.
Tokom Pupinovih dana, Mihajlo Idvorski Pupin bio je vodi~ mladim ljudima koji su kroz 

manifestaciju ‹›medijska Pupinizacija›› afirmisali delo slavnog naučnika, sa preko 25 razli~itih 
aktivnosti i dva posebno va`na zadatka. Prvi je da se uka`e po{tovanje i zahvalnost velikom 
nau~niku, pronalaza~u, u~itelju i dobrotvoru, ali i drugi da se poka`e kako njegov dostojan put i 
danas mo`e biti sna`na inspiracija i podr{ka u re{avanju nagomilanih problema. 

Krilatica koja je kao zlatna Pupinova nit spojila sva de{avanja i jednom re~enicom ih 
predstavlja je: Znanje je mo}. Mo} koja nam mo`e pomo}i da `ivimo `ivot vredan `ivljenja. 
Uz znanje, sna`nu volju, toplinu i ljudskost Mihajlo Pupin uspeo je da postane jedna od 
najzna~ajnijih i najpo{tovanijih li~nosti svoga vremena. Njegova autobiografija Sa pa{njaka 
do nau~enjaka, kao i knjige, Nova reformacija i Romansa ma{ine, koje je napisao, bogate}i svoja 
znanja poetskom imaginacijom, mogu nas ruku pod ruku voditi sa velikim ~ovekom, toplo i prisno 
kroz svet nauke, idealizma, uspeha i po{tovanja prema duhovnom i kulturnom nasle|u kome 
pripadamo. 

Zato i nije ~udno {to su mesta ovih de{avanja i institucije koje predstavljaju prave srpske 
vrednosti: Univerzitetska biblioteka Svetozar Markovi}, Biblioteka grada Beograda, Etnografski 
muzej Beograda, Muzej nauke i tehnike, Beogradsko dramasko pozori{te, ET[ “Mihajlo Pupin”, 
Novi Sad. Koncerti, ciklusi, predavanja, sportski turnir, umetni~ke instalacije, izlo`be i postavke, 
samo su bili neki od na~ina kojima smo iscrtavali mapu Pupinovog nasle|a.

Bio je jedan od najpublikovanijih nau~nika u istoriji i otuda na{e posebno izdanje 
Pupinovih novina koje je obogatilo sve aktivnosti.  Upravo su stranice Njujork tajmsa, Herald 
tribuna, Va{ington posta, najbolji na~in da se neverovatnost Pupinovog duha ali i njegovih dela 
vidi izbliza. S najve}im autoritetom govorio je o ciljevima nauke, duhu i du{i, ali i politi~kim i 
ekonomskim prilikama svog vremena, kao i o svom narodu. @elja da ovaj mali skup tekstova, 
citata i fotografija priredimo kao novinu treba da podstakne i da se krene dalje u otkrivanje snage 
jednog od najdragocenijih ljudi koje je ispisala na{a istorija. Pupin se pokazao kao pravi lik, 
posebno za mlade ljude, kojima je danas ovakav U~itelj neophodan. 

Prvi i najva`niji rezultat na{ih aktivnosti je medijska pupinizacija. Sa preko 250 obimnih 
medijskih objava u svim velikim televizijskim ku}ama, {tampanim medijima, na radiju i internetu 
Mihajlo Pupin je svojim `ivotom i delom zauzeo va`an prostor.  Tako se za {iru javnost on otima 
zaboravu, a u dru{tvenim i dr`avnim institucijama podsti~e klima u kojoj je pravi trenutak da se 
konkretnim akcijama ovo bogato nasle|e i zvani~no utisne u vrednosni sistem na{e zemlje.

Kao mladi ljudi, koji su iz `elje da prenesu znanja o Pupinu,kao i vrednost inspiracije koju 
je ono imalo za na{ narod, posebnu zahvalnost pru`aju onima koji su ih prvi prepoznali i pru`ili 
ruku, Selak fondaciji i Srpskoj akademiji nauka i umetnosti.

Sl. 91 - Aleksandra Ninkovi} otvara 14. 04. 2011. Dane Pupina u 
Narodnoj biblioteci Beograda 
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IZVODI IZ GOVORA 
PREDSEDNIKA TADI]A SA 
OKTOBARSKIH SUSRETA 

09.10.2004. U IDVORU 
GDE JE BIO POKROVITELJ

- @elim da podr`im svakog pro na-
laza~a i svakog ~oveka koji ne{to dela, 
ne po{tujem lenjivce i neradnike ni one 
koji podr`avaju lenjost. Zala`em se za to, 
da svaka ideja koja donosi ne{to korisno 
i novo, mora da bude nagra|ena...

- Nalazimo se u dramati~nom trenutku 
na{eg istorijskog postojanja, kada su 
nam potrebni nova energija i novi 
pristupi radu i delovanju. Na{ izlaz 
moramo tra`iti u naslanjanju na energiju 
kakvu je imao Mihajlo Pupin i kakve 
danas postoje u na{im ljudima, ali ona se 
mora osloboditi i iskoristiti...

IZVODI IZ GOVORA 
PREDSEDNIKA REPUBLIKE 
SRBIJE BORISA TADI]A NA 

OKTOBARSKIM SUSRETIMA 
19.10.2005. U PKS

- Pre svega, hvala vam {to }e te jo{ 
jedanput obavestiti na{u javnost, koliko 
na{ih sunarodnika je prona{lo razli~itih 
dobara koje ~ove~anstvo danas koristi...

- Nisam znao da je na{š~ovek smislio 
ma~inu za {i{anje nularicom, a to zna~i 
da smo efikasni i da dobro {i{amo, 
nisam znao da je na{š~ovek osmislio 
diferencijal, {to je tako|e veoma va`no, 
jer ne bi smo mogli da vozimo ove na{e 
divne naprave...

- Pomenuo bih i Dobrivoja Bo`i}a, 
imamo danas i jednog od Bo`i}a koji 
nastavlja njegovo delo, bez ~ijeg izuma 
ne bi mogao da se zako~i voz...
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Konkurs „Od istraživanja do inovacije“
Udru`enje gra|ana Quality Concept u okviru Manifestacije Dani Mihajla Pupina ~iji je 

osnovni zadatak medijska pupinizacija, raspisuje konkurs Od istra`ivanja do inovacije, za 
najbolju ideju ili polje istra`ivanja koje vodi ka viziji komunikacija budu}nosti.

Pupun je uradio vi{e nego bilo koji drugi ~ovek njegovog vremena na podizanju idealizma u 
nauci. Posebno je isticao da je istra`ivanje va`nije od pronalazaka, a duhovne vrednosti va`nije od 
materijalnih za dobrobit ~ove~anstva. Zato raspisujemo konkurs za one koji se ne oslanjaju samo 
na pronalaske i nove proizvode, ve} na idelaizam koji ih pokre}e.

Tako je ovo konkurs za one koji u sebi nose, pronalaza~ku aktivnost koja ih pokre }e, ali i 
duhovne vrednosti same nauke: 

• Jedan autor mo`e poslati jedan predlog
• Predlog se {alje u tri primerka
• Predlog mora biti neobjavljen
• U~esnici mogu imati od 16 do 30 godina
• Konkurs je otvoren od 23. marta do 1. jula
• Progla{enje pobednika je u septembru 2011.
• Adresa za slanje predloga bi}e objavljena na sajtu www.mihajlopupin.rs

Narodna biblioteka Beograda 21.4.2011.
Predavanje na temu: Mihajlo Idvorski Pupin najve}i srpski i jugoslovenski um

nauke i tehnike. Predava~ Milan Bo`i}, predsednik Selakove Fondacije

Sl.92 - Milan Božić drži predavanje o Mihajlu Pupinu u Narodnoj biblioteci Beograda. Objašnjavajući šta 
je Nikola Tesla stvarno stvorio u nauci i tehnici, a šta je Mit, bilo je burnih reakcija. Tesla je dovoljo velik, 
da mu ne treba dodavati ono što nije, kaže Božić. On je genijalni pronalazač, „Tvorac druge industrijske 
revolucije“. Nije naučnik. Nije inženjer. Nije izmislio struju. To su učinili Džilbert, Grej, Ersted, Faradej i 

Maksvel. Ne može se za Teslu reći da je značajno pomagao svoj narod i državu kao Pupin, koji se pokazao 
kao patriota visokog ranga. Činio je dobra dela svim južnim slovenima, a posebno srpskom narodu.
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Muzej Mihajla Idvorskog Pupina u Beogradu

Mihajlo Idvorski Pupin u svojoj laboratoriji

Na{ narod ima tri svetska velikana nauke i tehnike: Mihajla Pupina, Nikolu Teslu i Milutina 
Milankovi}a. Samo Nilkola Tesla ima spomenik i muzej u Beogradu. Neophodno je da i ostala dvojica 
na{ih velikana imaju odgovaraju}e muzeje u na{em glavnom gradu.

Mihajla Idvorskog Pupina, nau~nika, pronalaza~a, u~itelja, dobrotvora, i jednog od najuticajnih 
ljudi svoga vremena, mo`da najbolje ilustruje naziv jednog ~lanka o njemu, koji je u ~asopisu za 
ameri~ku omladinu, iza{ao po~etkom XX veka. Taj naslov glasi: »[ta sanjalice mogu posti}i«. I 
zaista, ogromna volja, istrajnost, srda~nost, hrabrost, snaga i tela i duha i uma, bila je ta koja je vodila 
Mihajla Pupina Od pa{njaka do nau~enjaka. Opet smo iskoristili jedan naslov, ovaj put Pupinove 
autobiografije, za koju je dobio Pulicerovu nagradu. Mladi}, sa crvenim fesom i pet centi u d`epu si{ao 
je s broda na ameri~ko tle, bez znanja re~i engleskog jezika i bez ijednog ~oveka koji bi ga do~ekao na 
obali. A uspeo je da postane prvi predsednik Njujor{ke akademije nauka ro|en van Amerike, pronalaza~ 
sa 35 patenata, tvorac jedne od najve}ih labaratorija za fiziku na svetu, koja danas nosi njegovo ime. 
Ovo je samo po~etak liste izuzetnih medalja, po~asti, i funcija koje je obavljao ~itav `ivot. Stvaraju}i 
i grade}i neverovatan `ivotni put, oboga}uju}i dru{tvo svog vremena ne samo naukom i uspehom, 
ve} i dobro~instvima koja je stalno ~inio uz neverovatnu brigu o domovini koju je pokazivao, ostavio 
je neizbrisiv trag ne samo u nauci, oboga}uju}i je i pronalascima i idealizmom, ve} u na{em dru{tvu, 
daju}i uputstva za dostojan i plemenit `ivot. 

O Pupinu mo`emo izneti mnogo izuzetnih podataka. Bio je najpublikovaniji nau~nik u istoriji, 
bio je najbolji lobista koga je Srbija ikada imala u Americi, bio je nau~nik na koga se danas gledaju}i 
tehnologiju budu}nosti poziva Bil Gejts. Kada ~itate re~i njegovih u~enika, poznatih nobelovaca, 
pomisli}ete da mu je misija bila da podu~ava, stvara kreativne umove nauke i pru`a podr{ku. Kada ~itate 
re~i na{ih velikih umetnika, Paje Jovanovi}a, Milo{a Crnjanskog, Ivana Me{trovi}a, Uro{a Predi}a, 
pomisli}ete da mu je misija bila da brine o kulturnoj ba{tini svoga naroda. Kada ~itate re~i njegovih 
savremenika, natpise iz Njujork tajmsa, Herald tribjuna, Va{ington posta, pomisli}e te da je njegova 
centralna funkcija bila dru{tvena, da savetuje, obja{njava, pita se za sve bitne dru{tvene teme, s danas 
nezamislivim autoritetom i po{tovanjem. Kada pogledate spisak Fondova, Udru`enja, Dru{tava, Saveza 
koja je osnovao i pomagao, pomisli}ete da mu je osnovna uloga bila upravo za{titnika i dobro~initelja.

Ali on je bio sve to, podjednako ~asno i istrajno na svim poljima daju}i sve od sebe. I onda 
za dana{nji trenutak najvi{a vrednost - sve to uz idealizam i entuzijazam koji su mu bili najva`niji 
saradnici. 

Pupinov kalem je bio revolucija u telefonskoj, telegrafskoj i radio industriji. Njegovi pronalasci, 
koji su rezultat ozbiljnog nau~no-istra`iva~kog rada, spojili su narode i kontinente, a ljudi na planeti 
su po~eli da razgovaraju telefonom na velike daljine.

Najbogatiji ~ovek na svetu, Bil Gejts, svojevremeno o Pupinu kazao je slede}e: “Informati~ka 
revolucija u Sjedinjenim Ameri~kim Dr`avama nezamisliva je bez otkri}a Mihajla Pupina.” Pupin je 
svojim pronalascima unapredio elektri~no preno{enje putem kablova postavljenih ispod mora. Gotovo 
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nepoznato je da je idvorski mali{an zaljubljen u nauku, kasnije veliki nau~nik, ujedno i osniva~ prete~e 
ameri~ke svemirske agencije poznate pod imenom NASA. Najve}a imena svetske nauke njegovo 
ime izgovaraju sa posebnim pijetetom. Uprkos svemu, u Srbiji, na`alost, ne postoji spomenik ovom 
gorostasu nauke, kojim se, po svoj prilici, vi{e ponose Amerikanci nego mi, Srbi.

U pitanju je ~ovek koji je ceo ̀ ivot stvarao i mnogo ostavio dana{njem ~ove~anstvu. Mada pripada 
onom malom broju ljudi, za ~ije stvarala{tvo nije dovoljan samo jedan `ivotni vek. Podizanjem 
spomenika i Pupinovog muzeja u Beogradu, ostvarile bi se `elje dva do sada najve}a Skupa, gde su 
{efovi dr`ava bili pokrovitelji, posve}ena 125 i 150 godi{njici njegovog ro|enja. Prvi je Me|unarodni 
nau~ni skup „@ivot i delo Mihajla Idvorskog Pupina”, koji je odr`an od 4. do 7. oktobra 1979.  u 
Novom Sadu. Drugi je “Akademija o Pupinu” odr`ana 9. oktobra 2004. u Idvoru. 

Isidor Rabi, kao nobelovac, a kasnije i dobitnik Pupinove medalje (koja je u Americi medalja 
za nacionalne zasluge), je tada rekao: „Mogu da vam ka`em da morate biti veoma ponosni {to ste 
imali ~oveka kao {to je bio profesor Pupin. Ja bih ga uzeo kao primer vrline, visokog uma, velikog 
Amerikanca i velikog potomka Srbije. Pupin je predstavljao odre|eni centar Kolumbija Univerziteta. 
Veliki ~ovek. Vremena su se promenila i na ameri~kim univerzitetima vi{e nemamo tih velikih ljudi“.

Kao svetski nau~nik, istra`iva~, profesor, humanista i svestrana li~nost, Pupin je imao suvi{e zna~ajnu 
ulogu na ameri~koj sceni. Njegovi studenti, kasnije svetski nau~nici i nobelovci, u Pupinu su prepoznali 
ro|enog vo|u, koji nije bio pretenciozan, ve} ubedljiv i jasan. Bio je veliki izvor inspiracije onima koji su 
te`ili da dalje istra`uju na polju nauke, u kojoj je bio pionir, a kao profesor bio je poput dragulja.

Pripadao je vrhu dru{tvene elite Njujorka i SAD-a. Dobitnik mnogobrojnih po~asnih doktorata 
i titula, predsednik najzna~ajnijih instituta, ali do kraja ̀ ivota ostao je veran tradiciji svog naroda. Kada 
je postao predsednik Ameri~kog udru`enja za unapre|enje prirodnih nauka, Njujork Tajms 5, januara 
1925, objavio: „Izbor dr Mihajla Pupina za predsednika ima veliki zna~aj. Po ro|enju Srbin, do{ao je 
u Ameriku kao mlad i koriste}i ovda{nje prilike za vi{e obrazovanje postao je jedan od svetskih vo|a 
u nauci. Ali u njemu su sjedinjeni knji`evnik sa nau~nikom. Ne samo da je unapredio fiziku i izumeo 
pronalaske od velike prakti~ne vrednosti, nego je obogatio i knji`evnost njegove nove domovine i ulio 
u ameri~ku du{u odu{evljenje njegovog u`ivanja vasione zvezde i atoma“.

Pupinov stvarala~ki nemir prostirao se pored nauke i istra`iva~kog rada, i preko ekonomije, filozofije, 
politike, istorije prirodnih nauka, narodnog stvarala{tva, kulture i umetnosti, jer njegova svestranost samo 
dokazuje da je u pitanju i  jedan od pet najve}ih profesora elektrotehnike svih vremena.

Bio je i jedan od osniva~a i dugogodi{nji predsednik Srpskog narodnog saveza u Americi. Tako|e 
je dobio i Pulicerovu nagradu (1924) za autobiografsko delo „Sa pa{njaka do nau~enjaka“.

Celoga `ivota pamtio je re~i svoje majke koje navodi u svom autobiografskom delu: „Dete moje, 
ako ̀ eli{ da po|e{ u svet, o kome si toliko slu{ao na na{im poselima, mora{ imati jo{ jedan par o~iju — 
o~i za ~itanje i pisanje. U svetu ima mnogo ~ega o ~emu ne mo`e{ saznati ako ne ume{ da ~ita{ i pi{e{.
Znanje, to su zlatne lestvice preko kojih se ide u nebesa; znanje je svetlost koja osvetljava na{ put kroz 
`ivot i vodi nas u `ivot budu}nosti pun ve~ne slave.’’

Dobitnik je mnogih nau~nih nagrada i medalja, bio je ~lan Ameri~ke, Francuske i Srpske 
akademije nauka i umetnosti i po~asni doktor 18 univerziteta.

Svetska Laboratorija za fiziku na Kolumbija Univerzitetu, za koju je vezano i 30 dobitnika 
Nobelove nagrade, od 1935. godine nosi Pupinovo ime, da bi zgrada od 1966. zbog svog istorijskog 
zna~aja, postala nacionalni spomenik SAD. U Americi je 1958. ustanovljeno odli~je Medalja 
Mihajla Pupina. Pupinova medalja se u Americi dodeljuje za nacionalne zasluge, a petoro nobelovaca 
dobili su Pupinovu medalju posle Nobelove nagrade. Pupin je svojim genijem i uporno{}u donekle 
oplemenio Ameriku, da pored materijalnih u svom razvoju koristi i duhovne vrednosti. 

Kao po~asni konzul i prvi srpski diplomata u Americi, pored svojih ogromnih obaveza koje je 
imao, uvek je nalazio vremena da misli i radi na tome da se pomogne njegov napa}en srpski narod. 
Narod koji je toliko voleo da je to te{ko i zamisliti. U jednom trenutku je rekao: „Od rata postadoh ̀ ivi 
gramofon. Govorim, govorim, govorim o Srbima i Srbiji stalno, ali ja se ne ̀ alim“. Pupin je ameri~kim 
poslovnim ljudima garantovao svojim imanjem da }e im sva dugovanja Srbije biti ispla}ena. Po{to su 
oni sumnjali da Srbija vi{e ne postoji jer joj se Vlada nalazi na jednom gr~kom ostrvu – Krfu.

Kao veliki hri{}anin, Pupin je u Londonu 1918. objavio knjigu, u toku samog rata, o Srpskoj 
crkvenoj arhitekturi i pravoslavlju. Normalno, sa namerom da po zavr{etku rata pozove da srpske 
pravoslavne svetinje poseti i Zapadni hri{}anski svet, kao vredne spomenike jednog stvarala~kog i 
duhom obdarenog naroda. U pitanju su i naj~uvenije crkve i manastiri koji su podizali srpski kraljevi 
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i vlastela, od desetog do petnaestog veka. Kao jedan od najve}ih nau~nika svog vremena, njegova 
vizija nauke povezana sa Hri{}anstvom, koju je ameri~ka javnost dobila od Pupina, nije samo deo 
Pravoslavne misli, ve} je potpuno uzdizanje optimizma i poruka da celo ~ove~anstvo mo`e da razume 
i prona|e svoje sopstvene `ivote i obogati ih samo uzdizanjem duhovnih vrednosti.

Pupin je autobiografiju pisao u svojoj 68 godini `ivota, da bi smo videli koliko je i tada mislio 
o nacionalnom identitetu. „Moji srpski nazori su moja majka, moje rodno mesto, moja srpska 
pravoslavna crkva i moj srpski jezik. Ko od mene o~ekuje da se odreknem svojih srpskih nazora, to je 
isto kao da mi oduzima `ivot“.

Pupin je svetska li~nost koja je unapredila civilizaciju, obogatila kulturu i trajno zadu`ila 
~ove~anstvo, a pripadnik je srpskog naroda. Njegov `ivotni put, samo nas vodi do pravog razloga za 
otvaranja Pupinovog muzeja u Beogradu.

 Dolazak ljudi iz sveta u Srbiju, kao i zbog na{ih budu}ih generacija, svodi se i na pravo 
pretstavljanje Srbije svetu danas i zauvek. Kao narod imali smo samo jednog Pupina, svetsku svestranu 
li~nost, mada time ne umanjujemo svetski ugled i zna~aj Tesle i Milutina Milankovi}a, jer su oni samo 
zajedno najve}e vrednosti dr`ave Srbije.

Granice Kraljevine Jugoslavije bile bi sigurno druga~ije u to vreme da Mihajlo Pupin nije imao og-
roman uticaj na ameri~ku delegaciju, koja je o~ito vodila glavnu re~ na Mirovnoj konferenciji u Parizu 
1919. Iako je Pupin bio vezan za Srbiju ispo{tovao je i pomogao stvaranje Kraljevine Jugoslavije kao 
ki{obrana svih Srba na tom prostoru.

Pupinova je zasluga {to smo dobili granice u Banatu, Baranji i Me|umurju. U razgovoru sa 
Jovanom Cviji}em, Pupin dobija jasnu sliku i na osnovu toga preporu~uje ameri~kim stru~njacima: 
da Dunav, ispod Moha~a, svake godine plavi te krajeve, {tete od tih poplava mogu se otkloniti samo 
tako ako se obale Dunava nalaze u jednoj dr`avi, koja bi sazidala odbranbene bedeme. Ameri~ki 
stru~njaci prihvatili su to samo iz ~isto ekonomskih razloga i na osnovu toga otklonio se pritisak 
ostalih saveznika da se Baranja, koja nam i po narodnosti pripada, ustupi Ma|arskoj. Na isti na~in i sa 
istim razlozima nagovorio je Pupin ameri~ke stru~njake kada je u pitanju Me|umurje. I jedna i druga 
pokrajina bile su ve} dodeljene Ma|arskoj. No, na{ veliki rodoljub, Mihailo Pupin, spasao ih je za nas.

 Kada je po Pa{i}evoj `elji do{ao u Beograd da prou~i pitanje ratne siro~adi, Pupin se upoznao 
sa vojvodom Mi{i}em. On je hteo da upozna ovog slavnog pobednika na Suvoboru. Veliki vojvoda 
je hteo da vidi ~oveka koji je toliko u~inio srpskoj vojsci za vreme rata, a posle rata pomagao da se 
spase ono {to je vojska izvojevala. Sprijateljili su se brzo i Pupin je redovno pose}ivao vojvodu Mi{i}
a u Beogradu, a nije mu bilo te{ko da u ^a~ku poseti i proslavljenog stratega bitke na Ceru, vojvodu 
Stepu Stepanovi}a.

Po{to je predsednik Vilson, sa ve}inom ameri~kih delegata, ostavio Pariz i otputovao za Ameriku, 
Pupin izjavljuje Pa{i}u da bi i sam `eleo da se vrati u Ameriku ali ga je Pa{i} umolio da po|e u 
Beograd da se sastane sa Stojanom Proti}em i s njim da prou~i pitanje ratne siro~adi. Iz Beograda 
je Pupin tom prilikom u~inio dva izleta: jedan u svoje Pan~evo a drugi u Novi Sad.U Novom Sadu je 
odr`an veliki narodni zbor, a u Pan~evu je tada prire|en Vilsonov Dan, u ~ast predsednika Vilsona. 
Pupin je naro~ito skretao pa`nju na dve velike istine. Prvo, da je Amerikia do svoje velike mo}i 
do{la zahvaljuju}i idealizmu svojih narodnih vo|a, drugo, da je za pravu demokratiju potrebno veliko 
narodno iskustvo koje je plod vremena i te{kih napora. Takvo iskustvo mo`e imati samo onaj deo 
naroda koji ve} sto godina `ivi u svojoj slobodnoj dr`avi, koju je podigao na zavidan nivo. Radi toga 
je savetovao da se bar u prvim godinama, vo|stvo u na{oj novoj dr`avi ustupi Srbima.

Pupin je ̀ eleo da svoje poslednje dane provede u rodnoj zemlji, kako sam ka`e: „Takve lepote nigde 
nema“.U Beogradu je Pupin birao zemlji{te na kome }e sagraditi ku}u. Advokat \or|e Radin koji je u 
to vreme bio sa njim pri~a: „Odseli smo kod „Srpskog kralja“. Jednog ranog jutra dok sam jo{ le`ao u 
postelji, u{ao je on u sobu sav nasmejan i uzviknuo: - Ustajte idemo da tra`imo mesto gde }u da podignem 
sebi ku}u u Beogradu! Pokazao mi je dva mesta koja su mu se dopala: ugao Kralja Aleksandra i Kralja 
Ferdinanda gde je bila kafana „Kod tri lista duvana“, i ugao ulice Knez Mihailove i Knez Mihailovog 
venca, (ku}a pokojnog Marka Stojanovi}a). Prvo mu se mesto svidelo vi{e. „Ovde imam ~istiji pogled 
na moj Idvor“. Kada je mesto izabrao, rekao je da }e prvo urediti svoje stvari u Americi, pa }e onda do}
i u Beograd gde }e podi}i ku}u i provesti poslednje dane svoga `ivota. Kada smo napustili Jugoslaviju, 
stari nau~nik plakao je gorko. Rekao mi je da }e gledati da se vrati u Jugoslaviju {to je mogu}e pre.“

Pored ogromne `elje da realizuje ovu ideju, nikada vi{e zbog bolesti nije do{ao u Beograd. Mada 
je na{eg iseljeni~kog komesara iz Njujorka, Slavuja Tro{ta, slao u Beograd i Idvor da pregleda 
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njegovu zadu`binu. Neposredno pred smrt, posle du`e nesvesti, prvo {to je pitao kada se osvestio 
je: da li se Tro{t koga je ponovo poslao u Idvor vratio? Ali ovaj sjajni primer i putokaz jedinstven po 
mnogo ~emu u na{oj istoriji, ne osvetljava se i ne prikazuje se dovoljno na{em dru{tvu danas. Bez 
zahvalnosti, bez muzeja i spomenika u Beogradu, bez o`ivljavanja njegovih dela, ne mo`emo 
prepoznati najdragoceniju nau~nu i duhovnu ba{tinu koju na{a zemlja ima. 

Na osnovu svega {to je re~eno, Mihajlo Pupin zaslu`uje da mu se srpski narod bar delimi~no 
odu`i podizanjem spomenika i muzeja u Beogradu. 

PO^ASTI
Mihajlo Pupin je bio:

 Predsednik Instituta radio in`enjera 1917, SAD 
 Predsednik Ameri~kog instituta in`enjera elektrotehnike 1925-1926. 
 Predsednik Ameri~kog dru{tva za unapre|enje nauke 
 Predsednik Njujor{ke akademije nauka 
 ^lan Francuske akademije nauka 
 ^lan Srpske akademije nauka

TITULE
 Doktor nauka, Kolumbija Univerzitet (1904) 
 Po~asni doktor nauka, D`ons Hopkins Univerzitet (1915) 
 Doktor nauka Prinston Univerzitet (1924) 
 Po~asni doktor nauka, Njujork Univerzitet (1924) 
 Po~asni doktor nauka, Mulenberg Koled` (1924) 
 Doktor in`enjerstva, [kola primenjenih nauka (1925) 
 Doktor nauka, D`ord` Va{ington Univerzitet (1925) 
 Doktor nauka Union Koled` (1925) 
 Po~asni doktor nauka, Marijeta Koled` (1926) 
 Po~asni doktor nauka, Univerzitet Kalifornija (1926) 
 Doktor nauka, Rud`ers Univerzitet (1926) 
 Po~asni doktor nauka, Delaver Univerzitet (1926) 
 Po~asni doktor nauka, Kenjon Koled` (1926) 
 Doktor nauka, Braun Univerzitet (1927) 
 Doktor nauka, Ro~ester Univerzitet (1927) 
 Po~asni doktor nauka, Midlburi Koled` (1928) 
 Doktor nauka, Univerzitet u Beogradu (1929) 
 Doktor nauka, Univerzitet u Pragu (1929)

MEDALJE
 Medalja Eliot Kreson instituta Frenklin 1902. 
 Herbertova nagrada Francuske akademije 1916. 
 Edisonova medalja ameri~kog Instituta in`enjera elektrotehnike 1919. 
 Po~asna medalja ameri~kog Radio instituta 1924. 
 Po~asna medalja Instituta dru{tvenih nauka 1924. 
 Nagrada D`ord`a Vo{ingtona zapadnog udru`enja in`enjera 1928. 
 Beli orao Prvog Reda, Kraljevina Jugoslavija 1929. 
 Beli lav Prvog Reda, najvi{e odlikovanje za strance ^ehoslova~ke Republike 1929. 
 Medalja D`ona Frica ~etiri ameri~ka nacionalna udru`enja in`enjera elektrotehnike 1931

PATENTI
Mihajlo Pupin je za{titio patentom 35 pronalazaka. Prvi patent je dobio 1894. a poslednji 

1935. posle smrti. Pronalasci su iz oblasti telefonije, telegrafije i radija. Postao je svetski poznat 
nakon pronalaska postupka koji je po njemu nazvan pupinizacija, a koji je omogu}io prenos teksta 
i govora na veoma velike razdaljine. Najplodniji period njegovog rada je deset godina od 1894 - 
1904. Za svoj najva`niji pronalazak dobija patent broj USA 652 230, 19. jula 1900. i odmah ga 
prodaje u SAD-u i Evropi. 
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1. US  519 346 
A 08.05.1894. Aparat za telegrafski ili telefonski prenos

2 US  519 347 
A 08.05.1894.

Transformator za telegrafske, telefonske ili druge 
elektri~ne sisteme

3 US  640 515 
A 02.01.1900.

Tehnika razvo|enja elektri~ne energije naizmeni~nim 
strujama

4 US  640 516 
A 02.01.1900. Elektri~ni prenos rezonantnim kolima

5 US  652 230 
A 19.06.1900.

Tehnika smanjenja slabljenja elektri~nih talasa i 
aparat za to

6 US  652 231 
A 19.06.1900. Tehnika smanjenja slabljenja elektri~nih talasa

7 US  697 660 
A 15.04.1902. Ma{ina za namotavanje sa S. W. Balch-om

8 US  707 007 
A 12.08.1902. Vi{estruka telegrafija

9 US  707 008 
A 12.08.1902. Vi{estruka telegrafija

10 US  713 044 
A 04.11.1902.

Postupak za proizvodnju asimetri~nih struja simetri~nim 
naizmeni~nim elektromotornim silama

11 US  713 045 
A 04.11.1902.

Aparat za proizvodnju asimetri~nih struja simetri~nim 
naizmeni~nim elektromotornim silama

12 US  761 995 
A 07.06.1904. Aparat za smanjenje slabljenja elektri~nih talasa

13 US  768 301 
A 23.08.1904. Be`i~ni prenos elektri~nih signala

14 US  821 741 
A 29.05.1906. Telegrafija

15 US 1 334 
165 A 16.03.1920. Prenos elektri~nih talasa; sa E.H. Armstrongom

16 US 1 336 
378 A 06.04.1920

Antena sa raspodeljenim pozitivnim otporom sa E. H. 
Armstrongom

17 US 1 388 
441 A 23.08.1921.

Vi{estruka antena za prenos elektri~nih talas sa E. H. 
Armstrongom

18 US 1 399 
877 A 13.12.1921 Zvu~ni generator

19 US 1 415 
845 A 09.05.1922.

Impedanca koja se slektivno suprotstavlja primlje- nim 
elektri~nim oscilacijama sa E. H: Armstrongom

20 US 1 416 
061 A 16.05.1922.

Radioprijemni sistem visoke selektivnosti sa E .H. 
Armstrongom

21 US 1 446 
769 A 27.02.1923.

Aperiodi~ni upravlja~ki provodnik sa M. C. Spencer-om za 
firmu Crocker-Wheeler Co.

22 US 1 452 
933 A 24.04.1923. Aparat za selektivno poja~avanje
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23 US 1 456 
909 A 29.05.1923. Talasovod

24 US 1 488 
814 A 01.04.1924. Aparat za selektivno poja~avanje

25 US 1 494 
803 A 20.05.1924. Elektri~no sagla{avanje

26 US 1 502 
875 A 29.07.1924

Radiofonski prijemnik sa E. H. Armstrongom za 
Westinghouse Electric and Manufacturing Co.

27 US 1 541 
845 A 16.06.1925. Preno{enje elektri~nih talasa

28 US 1 561 
278 A 10.11.1925. Sistem za signaliziranje talasima

29 US 1 561 
279 A 10.11.1925. Poja~ava~ sa elektronskom cevi za izjedna~avanje

30 US 1 571 
458 A 02.02.1926.

Elektromagnetska proizvodnja jednosmerne struje koja ne 
fluktuira

31 US 1 657 
587 A 31.01.1928. Generator elektri~nih impulsa

32 US 1 811 
368 A 23.06.1931. Sistem za telegrafiju

33 US 1 834 
735 A 01.12.1931. Induktivni ve{ta~ki vod

34 US 1 983 
774 A 11.12.1934. Sistem za napajanje vakuumskih cevi

35 US 2 150 781 A 
14.03.1939. Sistem za telegrafiju.

Poslednji patent je Mihajlu Pupinu odobren posle smrti, jer je u njegovoj zaostav{tini 
na|ena prijava koju je on pripremio, ali zbog bolesti nije stigao da je prijavi. Ovaj pronalazak je 
prijavljen tek 09.07.1936. od strane njegove }erke Varvare Pupin Smith koja je kao naslednik 
bila administrator njegove imovine tokom ostavinskog postupka.

*  *  *
Nema ni jedne zemlje u svetu koja neguje osnovne civilizacijske vrednosti koja ne bi odala 

posebno priznanje takvom velikanu, kao što je naš Mihajlo Idvorski Pupin. Veliki ljudi čine 
velika, dela koja treba koristiti kao putokaz za prosperitet svoje zemlje i nacije. Mihajlo Pupin je 
najveći srpski lobista u Americi svih vremena i nešto najvrednije što su Amerika i Srbija dale 
svetu. Njegova nova domovina Amerika pružila mu je sve: ugled, slavu, novac, a On je stalno 
isticao da pripada srpskom rodu, koji ga je blago rečeno zanemario.

Čovek, koji je daleko manje zadužio srpski rod Nikola Tesla, u Beogradu ima Muzej, Spomenik 
i Aerodrom koji se po njemu zove. Dan njegovog rođenja proglašen je Danom nauke u Srbiji. Sada 
neki predlažu da se gradi Teslin toranj sa Lok Ajlenda u Beogradu i da se novi most preko Ade 
nazove Nikola Tesla. To je sve blago rečeno neukusno, jer forsirajući jedne, praveći od njih Mit, 
neopravdano zanemarujemo druge, značajnije i izuzetno važne kako za Srbe tako i za ceo svet.

Neverovatno, srpski narod je stvorio Mit „Nikola Tesla“ koji ne počiva na stvarnim naučnim 
vrednostima. Onaj ko čita, prati svetska dostignuća i zrelo rezmišlja, zna da je Mihajlo Pupin 
dragulj i najveći um srpskog naroda, nauke i tehnike. Veliki je greh i sramota što Pupin nema 
bar ono što ima Tesla u Beogradu, mada je zaslužio mnogo više. 
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SRPSKI VELIKANI NAUKE, TEHNIKE I PRIVREDE
DIMITRIJE NE[I]3 

veliki srpski matematičar, predsednik Srpske kraljevske akademije (1892-1895)
jedan od 16 prvih proklamovanih akademika

Dimitrije Ne{i} je ro|en u Beogradu 8.oktobra 1836. Bio je 
najstarije dete Stojana Ne{i}a, zanatlije, i Savke, doma}ice. Otac 
je bio pismen i poslovan ~ovek, a majka, kao i ve}ina `ena toga 
vremena, nepismena. Ne{i}ev deda bio je trgovac u Novom Pazaru, 
koji je 1808. zbog pritiska Turaka na srpski narod, u krajevima 
koje nije zahvatio Prvi srpski ustanak, napustio Novi Pazar. Spas je 
potra`io u tek oslobo|enom Beogradu.

 Dimitrije Ne{i} je po{ao u osnovnu {kolu 1843. Ubrzo, 
jo{ kao osnovac ostaje bez majke.Savestan i marljiv, sa uspehom 
zavr{ava osnovnu {kolu i {estorazrednu gimnaziju, a potom se 
1853. upisuje na Licej.

 Ve} ispoljena te`nja ka znanju i svest da se bez upoznavanja 
savremenih svetskih dostignu}a nauke ne mo`e uspeti naveli su ga 
da kao odli~an u~enik druge godine Liceja, moli Ministarstvo 

prosvete i crkvenih dela da ga primi za svog pitomca i pošalje u inostranstvo. Po{to se njegovom 
zahtevu iza{lo u susret, on po~etkom septembra 1855.odlazi na dalje studije u Be~, tada poznati 
centar za prirodne i tehni~ke nauke a od 1858. do 1862. studirao u Karlsrueu na Politehnici.

PROFESOR NA LICEJU I VELIKOJ ŠKOLI
Knez Mihailo Obrenovi} je ukazom od 1.novembra 1862. postavio Dimitrija Ne{i}a za 

suplenta na katedri za matematiku, a Kostu Alkovi}a za suplenta fizike na Liceju.
Tokom pedesetih i {ezdesetih godina devetnaestog veka do{lo je do op{te konsolidacije 

Srbije i razvoja visoko{kolske nastave, kulture i obrazovanja. Mlada dr`ava je usvajala tekovine 
postignute na Zapadu.Tih godina u Srbiju se vra}aju dr`avni pitomci, koji su presudno uticali na 
preobra`aj prosvete, donose}i novu kulturu, nove ideje i obi~aje. Napori pojedinaca obrazovanih 
u kulturnim centrima Evrope koji su radili u otad`bini bili su osnova za dalji razvoj prosvete.To je 
bilo od uticaja, te je Zakonom od 24.septembra 1863. Licej pretvoren u Veliku {kolu.

Dimitrije Ne{i} je bio profesor matematike na Velikoj {koli od njenog osnivanja do odlaska u 
penziju, 20. januara 1894. Dolaskom Dimitrija Ne{i}a na Veliku {kolu do{lo je do kvalitativnog 
skoka u nastavi matematike. Do dolaska Bogdana Gavrilovi}a 1887.vi{u matematiku u I i 
II godini predavao je i na Prirodno matemati~kom 
odseku Filozofskog fakulteta i na Tehni~kom 
fakultetu. Izvr{io je izmene u korist savla|ivanja 
stru~ne i primenjene matematike koja bi re{avala 
prakti~ne probleme. Predavao je op{tu euklidsku 
geometriju, trigonometriju, analiti~ku geometriju, 
kombinatoriku, algebru, diferencijalni i integralni 
ra~un. Modernu nastavu uveo je upravo preko 
svojih ud`benika, jer je smatrao za svoju najpre~u 
du`nost snabdevanje svojih studenata dobrim 
ud`benicima. Bili su to prvi na{i univerzitetski 
ud`benici matematike, delo profesora koji je ponikao 

Sl.93-Akademik Dimitrije 
Ne{i} (1836-1904)

Sl. 94 - Obrazovanje je temelj svakog dru{tva

3 Korišćen materijal Srpske akademije nauka i umetnosti
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u ovoj sredini i namenio ih na{im studentima, a bili su u upotrebi vi{e decenija. Navedimo da 
je Trigonometriju objavio 1875. Nauku o kombinacijama 1883, a Algebarsku analizu 1883. Na 
njegovim knjigama i radovima u~ile su se i usavr{avale brojne generacije.

Uzimaju}i u obzir uslove koji su vladali u tada{njoj Srbiji i njenom {kolstvu, pisanje ud`benika 
matematike bilo je ravno pravom podvigu. Na visoko{kolskoj nastavi za~inju se i uobli~avaju 
nauke koje su bile neposrednije vezane za jo{ neispitanu prirodu skoro oslobo|ene zemlje. One se 
ugra|uju u osnovu za razvoj nacionalne ekonomije, a njihovi reultati doprineli su prvoj prezentaciji 

na{e nauke u svetu. Me|utim, u tehni~ki veoma zaostaloj 
sredini tada{nje Srbije nisu se mogli na}i ve}i podsticaji za 
dublji i svestraniji razvoj matematike, zbog ~ega se ona i 
dalje formira prete`no kao {kolska disciplina.

Kao profesor, i rektor, na Velikoj {koli Dimitrije Ne{i} 
je proveo vi{e od trideset godina. Povukao se u penziju 
da bi katedru matematike predao svom obdarenom 
|aku i tada ve} svetski priznatom nau~niku Mihailu 
Petrovi}u-Alasu. 

Mihailo Petrovi} 1904. svom nekrologu za njega ka`e: 
“U svim preobra`ajima kroz koje je prolazila Velika {kola, 

Ne{i} je aktivno sudelovao, ostavljaju}i na svakom poslu otiske svoga velikog {kolskog iskustva 
i daju}i svojim autoritetom pravac ovim preobra`ajima”. Profesori Velike {kole, a me|u njima i 
Dimitrije Ne{i}, obele`ili su epohu duhovnog uspona i progresa Srbije u drugoj polovini 19.veka.

Svojim delom Ne{i} je stvorio neophodne uslove za uspon nastavnog i nau~nog rada, kao 
i za pripremu kadrova koji }e u razvoju na{e nauke zna~iti prekretnicu. Velika je njegova zasluga 
{to je kroz nau~no-pedago{ki rad, pro`et iskrenim entuzijazmom, razvio kod podmlatka ose}anje 
ljubavi prema predmetima koje je predavao, uprkos brojnim te{ko}ama sa kojima se sretao.

Pored nabrojanih du`nosti, Ne{i} se bavio i raznim drugim stru~nim, politi~kim i dru{tvenim 
poslovima, od kojih }emo navesti samo neke najva`nije.

JAVNI I DRUŠTVENI RAD
Uz svoj predani nastavni rad, Dimitrije Ne{i} je 

bio ~lan kao i predsednik akademskog i disciplinskog 
suda na Velikoj {koli. Bio je rektor Velike {kole u dva 
mandata: od 1882 do 1884. i od 1893 do 1894.

Osamdesetih godina 19.veka, pod rukovodstvom 
Stojana Novakovi}a i uz podr{ku mnogih profesora 
Velike {kole, izvr{ena je reorganizacija nastave u 
gimnazijama, kako bi se srpska  gimnazija izjedna~ila 
po obrazovanju s drugim {kolama u Evropi. Godine 
1880. Obrazovan je Prosvetni savet od nastavnika 
Velike {kole i nastavnika srednjih {kola, sa zadatkom 
da sa~ini moderne planove i programe svih predmeta.
Delikatan posao predsednika Prosvetnog saveta u 
periodu od 1882 do 1886. poveren je Dimitriju Ne{i}u . Navedimo i to da je ukazom od 9.maja 
1894. naimenovan za redovnog ~lana Dr`avnog saveta . Na toj du`nosti ostaje do 24. januara 1900.

Pred kraj svoje profesorske karijere, Dimitrije Ne{i} je bio i ministar prosvete i crkvenih dela. 
Posle kratkog perioda progonstva, januara 1894.godine Milan Obrenovi} se vratio u Srbiju sa `eljom 
da se ume{a u politi~ki `ivot.Svesni neprijatnih trzavica i krize , koje bi moglo da izazove Milanovo 
me{anje u prirodan tok razvoja politi~kih stranaka, politi~ari oko kralja Aleksandra Obrenovi}a 
predla`u da se pod predsedni{tvom \or|a Simi}a obrazuje neutralna vlada, koja bi svojim sastavom 
i odlukama dala sva potrebna jemstva za po{teno, uspe{no i nepartijsko vo|enje dr`avnih poslova.

U vladu \or|a Simi}a 20.januara u{ao je, pored ~etiri profesora, i rektor Velike {kole, 
Dimitrije Ne{i}, kao ministar prosvete i crkvenih dela. Predsednik vlade i ministar inostranih dela 
bio je \or|e Simi}. 

Sl.95 - Jedna od maninifestacija u 
Narodnoj biblioteci Beograda 
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Svetomiru Nikolajevi}u  redovnom ~lanu Srpske kraljevske akademije (SKA), povereno 
je ministarstvo unutra{njih poslova. Profesoru Simi Lozani}u redovnom ~lanu SKA, povereno 
je ministarstvo narodne privrede, ^edomiru Mijatovi}u redovnom ~lanu SKA, ministarstvo 
finansija, a Andra \or|evi} profesor Velike {kole, bio je ministar pravde.

Za Dimitrija Ne{i}a minista prosvete, vezana je slede}a anegdota:  kada je kralj 
Aleksandar, zatra`io od njega da otpusti u~itelja koji se pokazao politi~ki nepouzdan, Ne{i} je 
odgovorio kralju kratko i jasno: Non possumus. Kralj se na to nasmeja i ostavi dobroga Ne{i}a i 
njegova {ti}enika na miru, i re~e jednome svome prijatelju, koji se tu desio: Nije badava moj otac 
govorio, da zbog g. Ne{i}a jo{ sunce sija u ovoj zemlji.

RAD NA UVOĐENJU METARSKOG SISTEMA MERA
Posebno treba ista}i Ne{i}ev rad koji se odnosi na uvo|enje metarskg sistema mera u Srbiji.
Privredni razvoj u drugoj polovini XIX veka u Evropi i na Balkanskom poluostrvu diktirao je 

i sve br`e ula`enje Srbije u tokove nauke i tehnike zna~ajnih za modernizaiju Srbije. Privredno i 
trgovinsko povezivanje mlade zemlje koja je bila daleko od tehni~kog razvoja  i industrijalizacije, 
sa tr`i{tem srednje i zapadne Evrope, bilo je nemogu}e bez standardizacije –normiranja, bez 
zakonske metrologije  i uvo|enja reda u oblasti mera.

Glavna karakteristika mera u Srbiji sredinom XIX veka 
bilo je mno{tvo, raznovrsnost, nejednakost u nazivima. 
Mali gradovi, razvijena sela, nedovoljno razvijena putna 
mre`a i s tim u vezi izolovanost pojedinih teritorija i grupa 
stanovni{tva dovodili su do veoma velike raznovrsnosti u 
pogledu kori{}enja mera. U varo{ima, skoro svaka ulica 
imala je svoj sistem mera za du`inu. Zato je tada{nja vlada 
1872.godine odlu~ila da po{alje Dimitrija Ne{i}a u zemlje 
srednje Evrope, da prou~i zakonodavno koje treba Srbiji.

Na osnovu onoga {to je saznao i iz razgovora sa 
belgijskim stru~njacima za mere i merila, Ne{i} je po 
povratku iz Belgije izradio precizno obrazlo`en Predlog 
zakona o metarskim merama. Za to doba to je bio savremeno napisan i nau~no osmi{ljen 
zakonski tekst. Posle vi{ednevnog pretresa u Skup{tini, Zakon je izglasan 1. Decembra 1873.
godine. Principi usvojenog Zakona nisu se bitno menjale ni u pravnim propisima koji su dono{eni 
posle Prvog svetskog rata. 

Osim teksta Zakona o metarskim merama, Dimitrije Ne{i} napisao je i knjigu »Metarske 
mere«. Ova knjiga odigrala je ogromnu prosvetiteljsku uslogu u oblasti merenja i mera u Srbiji 
toga vremena. Prvo izdanje {tampano je 1874. a drugo, dopunjeno i popravljeno, tri godine 
kasnije, tj. 1877. godine.

Sa stru~nog, prakti~nog i didakti~kog stanovi{ta 
delo Dimitrija Ne{i}a  Metarske mere mo`e se smatrati 
jednom posebnom vrstom bukvara, koji je pomogao i 
bio od presudnog zna~aja da se malobrojna inteligencija 
u Srbiji toga vremena i {iri slojevi naroda prosvete i 
obu~e kori{}enju  i primeni novih, jedinstvenih metarskih 
mera, te i na taj na~in uklju~e u savremena svetska 
kretanja i tokove. To posebno isti~e i Mihailo Petrovi} 
u navedenom nekrologu: „Me|u Ne{i}evim zaslugama 
za javni `ivot u Srbiji naro~ito se isti~e jedna od op{tijeg 
zna~aja: usluge koje je on ~inio pri uvo|enju metarske 
sisteme mera u Srbiji“.

Sl.97 - Direkcija za mere i dragocene 
metale, danas
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ČLANSTVO U NAUČNIM DRUŠTVIMA 
Dimitrije Ne{i} je bio ~lan vi{e nau~nih dru{tava. Za redovnog ~lana Srbskog u~enog 

dru{tva izabran je 25. Januara 1870. U radu Dru{tva u~estvovao je sve do njegovog spajanja sa 
Srpskom kraljevskom akademijom 1892.

U periodu od 1877. Do 1879. bio je sekretar Odseka za prirodne nauke, u kome je bilo samo 
nekoliko matemati~ara (Mihailo Pani}, profesor Velike {kole, Petar @ivkovi}, profesor gimnazije, 
Emilijan Josimovi}, profesor na Vojnoj akademiji). Razloge treba tra`iti u sporoj evoluciji na{e 
sredine i njene kulture, u kojoj je do razvijanja i produbljivanja egzaktnih nauka do{lo znatno 
kasnije.

Matematika kao nauka nije se zna~ajno razvijala u Srbiji sve do poslednje ~etvrtine XIX 
veka. Za njen razvoj nije bilo uslova ni u prosvetnim ni u nau~nim ustanovama onog vremena. 
Mladoj srpskoj dr`avi bili su, pre svega, potrebni pravnici, vojni pitomci i bogoslovi, a ne{to 
kasnije i stru~njaci za rudarstvo, agronomiju i {umarstvo, a najzad za in`enjerske, medicinske 
i filozofske nauke. Dru{tvo srpske slovesnosti,  osnovano 1841., bilo je nau~no dru{tvo u 
ograni~enom smislu, bar {to se ti~e egzaktnih nauka. Njegov zna~aj je bio u  rasprostiranju nauka 
na srpskom jeziku. U po~etku nije se ni pomi{ljalo na samostalno stvaranje u pojedinim naukama, 
ve} se pored glavnog zadatka dru{tva - da radi na jeziku, radilo uglavnom na prikupljanju gra|e i 
pisanju srpske istorije. Ovakvo opredeljenje Dru{tva uticalo je na to da se br`e razvijaju filologija, 
knji`evnost, pravo i nauke o srpskoj zemlji, ali ne i matematika.

Dru{tvo srpske slovesnosti je 1864. preraslo u Srbsko u~eno dru{tvo ~iji je zadatak 
bio  zanimati se naukama i  ve{tinama, ukoliko se ponajbli`e ti~u srbstva (37). Tek posle  ubistva 
kneza Mihaila Obrenovi}a (1868.) i dolaskom na vlast umerene Liberalne partije, Srbsko u~eno  
dru{tvo ( u daljem navoo|enju SUD ) moglo je da se preuredi na novoj i {iroj osnovi. U januaru 1869. 
Namesni{tvo je na predlog SUD-a donelo novo Ure|enje kojim je u znatnoj meri oja~an autonoman 
polo`aj SUD-a. Izbori za ~lanove SUD-a vi{e nije bio vezan samo za srpsko podru~je, oslobo|eni su 
svakog uticaja vlasti. Predmet rada SUD-a sada je vezan za celokupno ju`no slovenstvo. 

Pored toga, ostavljena je mogu}nost bavljenja op{tim naukama. Tako|e, postavljeni su visoki 

Sl.99 - Ovako je po~elo sa osnivanjem SANU-a
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zahtevi kako prilikom izbora novih ~lanova SUD-a tako i prilikom ocenjivanja tekstova koji }e se 
u organima SUD-a objavljivati. Srbsko u~eno dru{tvo obra|uje i unapre|uje nauke i umetnosti, 
a osobito one koje se ti~u srbstva i uop{te ju`nog slovenstva . No, tek 1878. u ure|enju Srpskog 
u~enog dru{tva izvr{ene su su{tinske izmene. 

O Ne{i}evom radu u Srpskom u~enom dru{tvu ima malo podataka. To je, jednim delom, zato 
{to arhivska gra|a iz tog perioda, uglavnom, nije sa~uvana, ali i zbog samog zadatka Dru{tva, u 
koji matematika nije mogla da se uklopi. Me|utim, njegov rad u okviru Dru{tva bio je zna~ajan. 
Treba ista}i rad koji se odnosi na pisanje recenzija. U Arhivu Srpske akademije nauka i 
umetnosti, u Fondu Srpskog u~enog dru{ta, nailazimo na podatak da je pisao recenzije za radove 
podnete za {tampanje u  Glasniku. Kao recenzent bio je strog. Od autora je tra`io originalne 
rezultate. U knjizi Dimitrije Ne{i}: Zora srpske matematike, D. Trifunovi} navodi da je  od autora 
tra`io originalne rezultate, a odbijao je radove koji nisu imali taj kvalitet.

RAD U SRPSKOJ KRALJEVSKOJ AKADEMIJI
Kada je osnovana Srpska kraljevska akademija 1. novembra 1886. prvih {esnaest akademika 

postavljeno je ukazom kralja Milana Obrenovi}a, bez postupka u izboru. Me|u njima je i 
Dimitrije Ne{i}. Slede}e ~lanove Akademije birali su sami akademici. Bili su to ljudi koji su zaista 
predstavljali i najve}e nau~ne vrednosti u Srbiji toga doba. Od osnivanja Akademije, Ne{i} je 
postavljen za sekretara Akademije prirodnih nauka u dva mandata:  od“ 1887. do 1890. i od 1900. 
do 1901. Svoju akademsku besedu“:  Pogled na Lajbnicovu infinitezimalnu metodu  pro~itao je 
7. februara 1888. Bio je tre}i po redu predsednik Srpske kraljevske akademije (izabran je 18. 
Novembra 1892.). Na tom polo`aju bio je do 31. decembra 1895.

Kao predsednik Akademije, Dimitrije Ne{i} je imao obaveze kako prema nauci, posebno 
matematici, tako i prema dru{tvu i vremenu u kome je 
`iveo. Pokre}e inicijativu za prenos Vukovih zemnih 
ostataka iz Be~a, a godine 1894. odlu~eno je da se to i 
uradi. Dimitrije Ne{i}, kao izaslanik Srpske kraljevske 
akademije, sa Stojanom Novakovi}em i Petrom \
or|evi}em, prisustvuje u Be~u, u jesen 1897, prenosu 
posmrtnih ostataka. Bio je i inicijator zidanja 
ve}e, nove zgrade Srpske kraljevske akademije, u 
Knez-Mihailovoj ulici.  

Kao matemati~ar, znao je da nauka nema 
granica i da matemati~ari u Beogradu nu`no moraju 
da budu u stalnom dodiru sa stranim stvaraocima. 
Zato organizuje me|unarodnu saradnju putem ra zme-
njivanja publikacija prirodno-matemati~kog sadr`aja. Iz zapisnika sa sednice Srpske kraljevske 
akademije odr`ane 28. novembra 1888. (koja je objavljena u Godi{njaku) saznajemo da je 
Dimitrije Ne{i} predlagao da se radovi Odeljenja prirodno-matemati~kih nauka Srpske kraljevske 
akademije razmenjuje sa radovima prirodno-matemati~kog sadr`aja Kijevskog dru{tva. U 
„Glasu“ Odeljenja objavljivani su nau~ni radovi iz oblasti svih prirodnih i matemati~kih nauka. 
Sam Dimitrije Ne{i} je objavio sedam nau~nih radova. Tako|e, pokre}e razmenu publikacija i 
uzajamne posete sa matemati~arima na Kazanskom univerzitetu.

D.Trifunovi} u pomenutoj knjizi navodi da:  Ne{i} u prvim danima postojanja Srpske 
kraljevske akademije poziva u Beograd poznatog matemati~ara iz Brna, Matija{a Lerxa, da 
odr`i predavanje, da upozna na{u nau~nu sredinu i da razmeni `elje i programe u budu}em radu. 
Dimitrije Ne{i} je, kao predsednik Srpske kraljevske akademije i matemati~ar bio nekoliko godina 
~lan i potpredsednik Me|unarodne komisije za dodeljivanje nagrade Loba~evskog u Petrogradu 

U zapisnicima sa sednica Srpske kraljevske akademije stoji da su, na osnovu referata 
Dimitrija Ne{i}a, za redovne ~lanove Srpske kraljevske akademije izabrani: Jovan @ujovi} 
1888, Ljubomir Kleri} 1889. i Mihailo Petrovi} 1899.

Sl. 100 - Pupin sa du{om – izuzetni 
matemati~ar i svestrana li~nost kao i Ne{i}



68

LJUBODRAG ĐINĐIĆ 
Veliko ime srpske i jugoslovenske privrede
Ljubodrag \in|i} dr. Tehni~kih nauka-pronalaza~, istaknuti jugo-

slovenski i srpski privrednik stvorio je ugled Beogradskoj industriji piva BIP 
kao jednoj od najboljih evropskih kompanija. Ro|en je u Prokuplju 8.11.1933. 
Magistar je ekonomskih nauka i diplomirani in`enjer tehnologije. Doktorsku 
disertaciju je odbranio na patentima vezanim za proizvodnju zelenog slada 
u procesu proizvodnje piva. Bio je i ostao uzdanica Inovacijskog pokreta 
u na{oj zemlji gde je kao privrednik izvanredno razumeo idejne principe 
Inovacijskog pokreta koje je definisala Skup{tina SFRJ u razvoju privrede. 
Redovno je pomagao Oktobarske susrete pronalazača.

Ogromna energija dr Đinđića u stvaranju Beogradske industrije piva, najbolje se 
vide iz razgovora koje je imao 1999. sa predsednikom Saveza pronalaza~a Jugoslavije, 

Milanom Bo`i}em

1.  Ove godine navr{ava se 160 godina od po~etka proizvodnje piva u Beogradu. [ta biste 
ozna~ili kao osnovne karakteristike dosada{njeg razvoja?

Nastavljaju}i tradiciju pivarske industrije na podru~ju grada Beograda, BIP u ovoj godini, 
obele`ava zaista izuzetan jubilej: 160 godina postojanja. Proizvodnja piva u Beogradu zapo~ela 
je daleke 1839.godine, kada je na molbu kneza Milo{a Obrenovi}a, mlinarski stru~njak 
Vajnhapl iz Sremske Mitrovice otvorio malu radionicu za varenje piva, na prostoru izme|u 
dana{njih ulica Skadarske i Cetinjske. Iako mala, sa zastarelim ure|ajima, ova pivara je zna~ajna 
po tome {to je bila za~etak, pre Vajfertove pivarske industrije u Beogradu. U protekloj bogatoj 
istoriji, BIP bele`i neprekidni razvoj, kako u kvantitativnom, tako i u kvalitativnom smislu, koji 
se realizovao u dva osnovna pravca: razvoj i pove}avanje 
produktivnosti rada i tehnolo{ki razvoj. 

Posledica intenzivnog razvoja preduze}a jeste njegova 
teritorijalna dislociranost proizvodnih, prodajnih i uslu`nih 
kapaciteta na celom prostoru bivse SFRJ BIP objedinjava 
proizvodnju piva u pet fabrika: Dve u Beogradu, i po jedna 
u ^a~ku, Sremskoj Mitrovici i Leskovcu. Proizvodnja slada 
obavlja se u fabrikama u ^a~ku i Beogradu. 

Program bezalkoholnih pi}a realizuje se u fabrikama u 
Beogradu i ^a~ku. Proizvodnja alkoholnog sir}eta odvija se 
u pogonu u Beogradu. Proizvodnja mineralne vode vr{i se u 
fabrici u Beogradu.

2.  Iz nekih na{ih ranijih razgovora poznato nam je da je BIP u~estvovao sa preko 20% u 
ukupnoj pivarskoj industriji Jugoslavije. Kakva je situacija u tom pogledu danas?

U protekloj 1998.godini BIP je tako|e imao visoku stopu tr`i{nog u~e{}a, koja je bila ne{to 
ni`a nego predhodne godine i iznosila je 16%. Osnovni razlog ovakvog stanja jeste iskakanje, 
na du`i rok, klju~nih proizvodnih agregata programa piva, {to je dovelo do smanjene ponude i 

tr`i{nih poreme}aja. 
3. Svedoci smo sve o{trije konkurencije kako doma}

ih tako i brojnih inostranih proizvo|a~a piva na na{em 
tr`i{tu. Kako se u ovim okolnostima BIP snalazi i koji su 
va{i aduti u borbi za potro{a~e?

Poslujemo u zaista slo`enim uslovima ekonomskog 
okru`enja. Na prostoru SR Jugoslavije deluje trinaest 
pivara, kao i veliki broj manjih i mini pivara. Tako|e, 
tr`i{te je preplavljeno ogromnim brojem i koli~inom 
piva iz inostranstva.Potro{nja piva se na nivou zemlje 

Sl. 101 - Generalni direktor BIP-a 
Ljubodrag \in|i} u svom kabinetu

Sl.102 - Obele`avanje godi{njice rada 
fabrike
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umereno pove}ava, tako da apsorpciona mo} tr`i{ta raste. Konkurencija je veoma o{tra i 
nemilosrdna. U takvim uslovima nije jednostavno zadr`ati postoje}e i osvojiti nove potro{a~e. 
BIP se ovim uslovima dosta uspe{no prilago|ava uvek imaju}i u vidu osnovni postulat svakog 
uspe{nog posla: kvalitet proizvoda i usluga na dugi rok. 

4. Ukupna jugoslovenska privreda ve} skoro punu deceniju suo~ava se sa brojnim 
problemima, kao {to su besparica i nelikvidnost. Da li su problemi ovog tipa zna~ajnije uticali 
na razvoj BIP-a i u {ta su bile usmerene Va{e najzna~ajnije investicije?

BIP je jedna od veoma retkih firmi koje su i u ovim najte`im vremenima investirale,odnosno 
svu akumulaciju usmeravale u razvoj. Pre svega mislimo na obnavljanje dela proizvodnih 
linija, kao i odgovaraju}u saradnju sa inostranim partnerima u tom smislu. Investirana su zna~ajna 
sredstva u kompletnu opremu za program mineralnih voda, suvog pivarskog kvasca, razvoja 
ugostiteljustva, turizma i sl.

5. Recite nam ne{to o izvoznim rezultatima BIP-a. 
Ima li tu nekih zna~ajnijih pomaka i da li ste uspeli da 
osvojite i neka nova tr`i{ta?

Okru`enje u kome ve} desetak godina `ivimo i 
po slujemo, ne obezbe|uje nam normalne uslove za 
aktivnije u~e{}e na inostranim tr`i{tima. S obzirom da 
je proizvodnja uslovljena odre|enim uvozim kompo-
nentima repromaterijala, sirovina i ambala`e, u~injeni 
su napori da se obezbedi izvoz odgovaraju}ih gotovih 
proizvoda. I sada, u vrlo ote`anim uslovima rada i 
poslovanja, zna~ajan je izvoz piva u Republiku Srpsku 
i Nema~ku, mineralne vode u Makedoniju, i sladne klice 
u Italiju. U toku je formiranje zajedni~kog preduze}a sa 
inopartnerima za izvoz na{ih proizvoda na tr`i{ta Bugarske, Rusije, Rumunije i Gr~ke.

6.Preduzete su odre|ene aktivnosti na uvo|enjem 
sistema kvaliteta i primene standarda serije ISO 
9000. Dokle ste stigli u tom poslu i koliko to smatrate 
zna~ajnim za dalji razvoj BIP-a?

Posebno napominjemo da sertifikat kvaliteta 
standarda serije ISO 9000 predstavlja ulaznicu na{ih 
proizvoda i usluga na Evropsko i Svetsko tr`i{te. 
Mo`emo re}i, da uvo|enje ovih standarda kvaliteta 
predstavlja jedno od va`nih oslonaca za buduci 
razvoj BIP-a.

7. BIP je bio poznat i kao preduze}e otvoreno za 
saradnju sa primenjenom naukom. Imali ste i Aktiv 
pronalaza~a. Da li je ta saradnja i danas izra`ena?

Razvoj i stalna primena najsavremenijih do-
stignu}a je stalan zadatak svih zaposlenih u 
BIP-u. U tom cilju ostvaruje se saradnja sa drugim 
preduze}ima iz zemlje i inostranstva, nau~nim i 
visokostru~nim ustanovama i Savezom pronalaza~a. 
Kao rezultat dugoro~ne poslovne saradnje sa 
Institutom za op{tu i fizi~ku hemiju iz Beograda, 
na tr`i{tu se nalazi visokokvalitetna porodica pro-
izvoda iz palete „Bipin“, kojem je baza pivski kva-
sac. Tako|e novi proizvod,„Suvi pivski kvasac“, 
kao rezultat isklju~ivo sopstvenog razvoja, brzim 
koracima zauzima sve zna~ajnije mesto na tr`i{tu. 

Sl. 103 - Gradona~elnik Beograda 
dr Slobodanka Gruden na otvaranju 

pivnice na Adi Ciganliji

Sl. 105 - Predsednik vlade Republike Srbije 
akademik Dragutin Zelenovi} i ministar 

poljoprivrede dr Nikola Stani} u poseti BIP-u

Sl. 104 Dru`enje sa jednog od mnogih 
Oktobarskih susreta pronalaza~a gde je 

doktor \in|i} bio doma}in 
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 Saradnja sa Medicinskim fakultetom je pokazala svoje efekte na oceni i ispitivanju kvaliteta 
bezalkoholnih proizvoda „Zelena jabuka“. Tako|e je vrlo aktivna saradnja sa Ekonomskim, 
Tehnolo{kim, Poljoprivrednim i drugim fakultetima i vi{im {kolama.

8.Snaga jedne Kompanije u mnogome se ogleda i u kadrovima i njihovom stalnom 
usavr{avanju. Kako tu stvari stoje, kada je BIP u pitanju?

Sve ovo o ~emu smo do sada govorili, kao i budu}i zadaci i vizije preto~ene u Planove i 
Poslovnu politiku BIP-a, ne mogu se realizovati bez dobrih i kvalitetnih kadrova. Mo`emo re}
i da raspola`emo sa zna~ajnim kadrovskim potencijalom i po kvalitetu i po kvantitetu. Ono 
{to posebno isti~emo jeste ~injenica da smo veliki broj klju~nih kadrova na vreme usavr{avali i 
prilago|avali vremenu koje dolazi putem odgovaraju}ih seminara, simpozijuma i kurseva. Drugi 
deo ovih aktivnosti se odnosio na stalno “osve`avanje” postoje}ih znanja, kao i prilago|avanje 
novonastalom vremenu u skoro svim oblastima rada i poslovanja, {to se odvijalo po posebnim 
programima. BIP stipendira odre|en broj studenata i srednjo{kolaca, i ako u tom smislu nismo 
ostvarili planirane efekte.

9.Pored proizvodnje, BIP je razvijao i neke druge delatnosti, kao {to su trgovina, turizam i 
ugostiteljstvo. Da li ste zadovoljni dosada{jim efektima rada na tim poljima?

Prilago|avaju}i se uslovima u okru`enju, 
u proteklom periodu BIP je pristupio razvoju 
sopstvene trgova~ke mre`e. Kako je vreme odmicalo 
maloprodajna trgova~ka mre`a je svedena u realne i 
optimalne okvire, na nivou od 350 prodavnica. One 
obezbe|uju kako gotovinski priliv sredstava, tako i 
direktan kontakt sa potro{a~ima. Veleprodajna mre`a 
je poja~ana sa nekoliko novih prodajnih centara {irom 
zemlje, i odre|enim organizacionim promenama 
ve} postoje}ih. Mo`emo re}i da se za sada ostvaruje 
realno poslovanje u ovim segmentima komercijalnog 
rada. Drugi deo maloprodaje predstavlja ugostiteljska 
maloprodaja, koja je razvijena prema programu 
“50 BIP pivnica”. Mo`emo re}i daje ovo jedan od 

zna~ajnijih razvojnih programa BIP-a, a istovremeno delatnost koja je na na{im prostorima u 
povojima. Program se realizuje kroz sopstvene pivnice, zajedni~kim ulaganjem, I iznajmljivanjem 
prostora i sl. Svugde gde se na|e zajedni~ki interes. Ovi objekti su atraktivni i ve} su postali 
“kultna” mesta okupljanja potro{a~a. Program je profitabilan, o ~emu govori nagla pojava znatnog 
broja pivnica u celoj zemlji-posebno Beogradu.

10.Uva`avaju}i Va{e dugogodi{nje iskustvo i zna-
nje  zamolili bismo Vas da prokomentari{ete aktuelnu 
privrednu situaciju u Jugoslaviji.

U celini gledano, aktuelna privredna situacija 
u zemlji je veoma slo`ena i te{ka po svim njenim 
elementima. Dugogodi{nja izolacija i ekonomska 
blo  kada dovela je veliki broj privrednih sistema do 
granice izdr`ljivosti. Problemi se javljaju skoro u 
svakoj oblasti. Ono {to bismo posebno istakli jeste 
{to manje me{anje dr`ave u privredu. Dr`ava mora 
da stvara uslove kontroli{e i sprovodi zakonitost i 
stabilnost, jednom re~ju da utvr|uje “pravila igre” a 
preduze}a u konkurentskoj utakmici nalaze svoje mesto 
na tr`i{tu. Stabilnost cena i kursa doma}e valute,kao 
osnovni uslov poslovanja i sigurnost preduze}a mora da garantuje postavljene ciljeve. Vlasni~ka 
transformacija, koju treba izvr{iti efikasno, ali ne brzopleto, kako bi se u najve}oj meri sa~uvali 
kvalitetni sopstveni kapaciteti.

Sl. 106 - Aleksandar Bako~evi}, predsednik 
Olimpijskog komiteta u BIP-u

Sl. 107 - Ing Radoje Konti} predsednik 
Savezne vlade posetio BIP-ov {tand 
18.5.1996. na Novosadskom Sajmu
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PREMINUO AKADEMIK 
ALEKSANDAR MARINČIĆ

Srbija izgubila jednog od najvećih akademika nauke i tehnike

Akademik Aleksandar Marinčić 
direktor Galerije nauke i tehnike Srpske 
akademije nauka i umetnosti, preminuo 
je 12.aprila u 78. godini života.

Akademik Aleksandar Marinčić 
rođen je 9. jula 1933. u Sinju. Doktorirao 
je tehničke nauke na Univerzitetu 
Šefi ld (University of Sheffi eld) 1963, 
a od 2000. je redovan član Odeljenja 
tehničkih nauka SANU. Predavao 
je na Elektrotehničkom fakultetu u 
Beogradu, obavljao funkciju direktora 
Muzeja Nikola Tesle (1982 -1996),  
a kao izuzetni stručnjak u oblasti 
telekomunikacija angažovan je od 
strane UNESCO-a kao ekspert.

Bio je član brojnih nevladinih organizacija: Inžinjerske akademije Jugoslavije, Saveza 
pronalazača Jugoslavije, Društva za širenje naučnih saznanja Nikola Tesla, Jugoslovenskog 
IEEE udruženja za mikrotalasnu tehniku i teoriju i drugih.

Tokom svoje naučne karijere bio je i glavni urednik časopisa „Elektrotehnika-Tehnika” 
i sedam tomova izdanja „Izabrana dela Nikole Tesle”, kao i urednik GLASILA SELAKOVE 
FONDACIJE koja obnavlja Pupinov fond. 

Sl.108 - Akademik Aleksandar Marin~i}, uvek veselog duha

Sl. 109 - I ako ozbiljno naru{enog zdravlja poslednje dane `ivota posvetio je radu na afirmaciji imena 
i dela Mihajla Pupina. Akademik Marin~i} na Oktobarskim susretima u Idvoru 2010. na kojima je 
kao predsednik `irija za dodelu nagrada bio izuzetno aktivan. Inovacijski pokret je u njemu imao 

samoprekornog ~lana koga je posebno krasila tolerancija i stru~nost.
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Akademik Marinčić bio je jedan od najvećih 
stručnjaka Inovacijskog pokreta i veliki poznavalac 
imena i dela Mihajla Pupina i Nikole Tesle. Istaknuti  je 
društveni radnik. Radio je puno za Savez pronalazača 
Jugoslavije gde je bio PREDSEDNIK ŽIRIJA za dodelu 
nagrada pronalazačima povodom Dana novatora. 
Tu je njegova stručnost posebno dolazila do izražaja.            
      Imao je izbalansiran odnos u pogledu značaja 
Pu pina i Tesle kao velikane nauke i tehnike. Znao je 
koliko Pupin vredi, ali kao da nije imao dovoljno 
snage da kaže istinu. Mnogi vide njegov veliki doprinos 
Teslinom imidžu u javnosti. Treba istaći i da je dobitnik 
velikog priznanja „počasni građanin Idvora” za sve 
ono što je učinio da se ne zaboravi Pupinovo delo, ne 
samo u nauci već i u društvenom radu. Po njegovim 
rečima to mu je bilo najdraže priznanje. Prevod sa 
engleskog Pupinove autobiografi je „Sa pašnjaka do 

naučenjaka“, sa 121 sjajnom fus notom, najbolje govori koliko je Marinčić dobro poznavao 
Pupina, kao i najveće naučnike sveta toga vremena.  

Profesor Marinčić je od postanka Muzeja Nikole Tesle, 
1956. (koji je te godine posetio i čuveni fi zičar Nils Bor), 
bio njegov saradnik a kasnije četrnaest godina direktor. 
Napisao je uvod i komentare za srpsko i englesko izdanje 
Dnevnika istraživanja iz Kolorado Springsa 1899.-1900. 
(prevod V. Popovića), monografi ju Život i rad Nikole Tesle, 
u Austrijskoj akademiji nauka držao predavanje o Teslinoj 
ulozi u razvoju radija. Autor je nekoliko izložbi o Teslinom 
i Pupinovom životu i delu. Povodom 150-godišnjice 
Teslinog rođenja pripremio je novu izložbu, sa velikim 
brojem novih eksponata. 

Veličanstveni Skup u Novom Sadu 1979. povodom 
obeležavanja 125 godina od rođenja Mihajla Pupina kao 
i onaj drugi u Idvoru 2004. koji je obeležio 150 godina, 
bez akademika Marinčića, člana Jugoslovenskog odbora 
za obeležavanje imena i dela velikana iz Idvora, teško da 
se može zamisliti. Uz Koču Jončića bio je 1979. motorna 
snaga, pored organizacije i stručni autoritet, da dovede u 
našu zemlju čuvene profesore sa Kolumbija univerziteta 
i celog sveta koji su poštovali Pupinova dela. 

Za veliku istoriju radija, čiji je glavni urednik profesor 
Tapan Sarkar sa univerziteta u Sirakuzi (SAD), akademik 
Marinčić je napisao čitavo osmo poglavlje: Teslin do-
prinos radio tehnici. „Velika je nepravda ne svrstati Teslu 
među pionire radija, kao što je to o stogodišnjici radija, 
učinila Evropska radio unija. Tesla je toliko prisutan i značajan u prvim danima istorije radija 
da je prava nesreća što ga svet nije razumeo. Ovo je bila prava prilika da se otkloni ta velika 
nepravda”, tvrdio je akademik Marinčić. Pored ostalog, ukazivao je da ima preterivanja kada 
govorimo o Tesli i da smo se kao narod ogrešili kada je u pitanju Mihajlo Idvorski Pupin, veliki 
naučnik, patriota i čovek.

Akademika Marinčića, kao čoveka, krasila je pored stručnosti, skromnost i prefi njeni osećaj 
za saradnju, sa željom da prenese svoje znanje i iskustvo na druge, posebno mlađe generacije. 

Sl. 110 - Akademik Marin~i}, kao nau~nik 
bio je i majstor svog zanata

Sl. 111 - Autobiografija Mihajla 
Pupina. Sjajan prevod sa engleskog 

jezika uveli~ao je akademik Marin~i} 
sa fus notama gde je pokazao svoju 

stru~nost
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PREMINUO BOŽIN 
JOVANOVIĆ

Veliko ime srpske i jugoslovenske privrede
U Beogradu 8.maja 2011, u devedeset prvoj godini, preminuo 

je Božin Jovanović, dugogodišnji generalni direktor Rudarsko-
topioničarskog basena Bor i predsednik Privredne komore Jugoslavije.

Veliki srpski i jugoslovenski privrednik Božin Jovanović je uz Petra 
Zečevića, Prvoslava Rakovića, Vladimira Jasića, Ljubodraga Đinđića 
i druge velikane privrede, bio stožer Inovacijskog pokreta u Jugoslaviji. 
Razvoj sopstvenih modernih tehnologija fi losofi jom masovnog inventivnog 

rada gde su u stvaranju Tehnoloskih inovacija uključeni milioni radnika bila je osnovno opredeljenje 
ovih velikih ljudi. Njegov doprinos kao predsednika Privredne komore je nemerljiv u defi nisanju 
osnovnih aktivnosti SFRJ da Inovacijskim pokretom doprinese borbi zemalja u razvoju, kroz 
sistem Ujedinjenih Nacija, da smanje tehnološki jaz bogatog Severa i siromašnog Juga. U RTB-u 
Bor stvorio je jedan od najmoćniji Aktiv pronalazača u Jugoslaviji koji je mogao da se meri sa onim 
kao što su Siemens, BMW, TOJOTA i druge najveće svetske kompanije.

Na mesto čelnog čoveka Basena Bor došao je 1965. u doba sprovođenja programa Druge 
faze izgradnje Kombinata bakra. Punih deset godina gospodin Jovanović rukovodio je gigantom 
i to u vreme njegove najveće ekspanzije. U okviru Druge faze razvoja, RTB Bor dosegao je 
godišnju proizvodnju 100.000 tona katodnog bakra iz sopstvenih sirovina i preradu 50 hiljada tona 
uvoznog koncentrata. U njegovom mandatu usledio je snažan zaokret ka preradi bakra, pa su u 
to vreme izgrađene Fabrika lake žice u Boru, Fabrika kablova u Zaječaru i Fabrika bakarnih cevi 
u Majdanpeku. Novi proizvodni programi znatno su uvećali dohodak Basena, naročito devizni 
priliv, a posao je dobilo novih pet hiljada radnika.

Božin Jovanović je bio i predsednik Poslovne zajednice „Jugobakar”, a kao član Predsedništva 
i predsednik Privredne komore Jugoslavije. Tada je puno uradio na privrednoj reformi. To je 
bilo vreme kad je privreda morala najžešće i pod vrlo nepovoljnim uslovima da izvozi kako bi se 
obezbedio neophodan priliv deviza. A to je značilo povećati onu proizvodnju koju traži svetsko 
tržište, posebno ono konvertibilno.

Sl.112 - Bo`in Jovanovi}

Sl. 113 - Neke od aktivnosti Bo`ina Jovanovi}a. I kao penzioner bio je aktivni dru{tveni radnik.
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Objavio je više od 40 članaka iz oblasti privrede 
u raznim časopisima i listovima, a autor je i četiri knjige 
o privrednom i društvenom razvoju Bora i Timočke 
krajine. Jedna od njih je i monografi ja „Sto godina 
borskog rudarstva 1903-2003.”, posvećena upravo 
jednovekovnoj istoriji borskog rudnika.

Odlukom Saveta Megatrend univerziteta, ista-
knutom privredniku, naučnom i javnom radniku Božinu 
Jovanoviću, dodeljena je titula počasnog doktora nauka. 
Diploma o počasnom doktoratu gospodinu Jovanoviću 
uručena je na svečanosti u Atrijumu Narodnog muzeja 
25. januara 2005. 

GRUPA 77 zemalja u razvoju bila je vrlo uticajna u Ujedinjenim Nacijama gde je Jugoslavija 
igrala vrlo značajnu ulogu. Inovacijski pokreti trebalo je da pomognu siromašnim zemljama da 
ubrzaju svoj privredni razvoj. Predsednik SFRJ Josip Broz Tito na čelo Inovacijskog pokreta 
stavlja svog bliskog saradnika Miku Špiljaka. Time pokazuje koliko veruje da Inovacijski pokret 
može da utiče na prosperitet zemlje. Nosioci POSLA su bili pored resornih ministarstava i Privredna 
komora Jugoslavije, gde je Božin Jovanović odigrao značajnu ulogu. Ovde posebno ističemo 
predsednike Komore koji su bili stubovi Pokreta: Ilija Vakić, Jon Srbovan, Božin Jovanović, 
Milan Pavić i drugi. Predsednik Tito prima delegaciju Saveta pronalazača Jugoslavije 27.4 1979. 
na Brdu kod Kranja. Delegaciju su vodili Mika Špiljak i Ahmed Sirćo, predsednik Saveza, koji 
su predsednika Tita upoznali sa rezultatima Inovacijskog pokreta u ekonomskom jačanju zemlje.
Delegat iz Srbije bio je iz Aktiva pronalazača RTB Bor, pronalazač Milan Veljković Šura. 

Sl.115 - Tito i Bo`in Jovanovi} u Boru 1975. Bo`in Jovanovi} je bio jedan od 
najve}ih jugoslovenskih privrednika iz Srbije u koga je Tito imao veliko poverenje. 

To je vreme kada je na{a dr`ava maksimalno vodila ra~una o proizvodnji i 
radnicima stvaraju}i kult kreativnog radnika. Snaga ovih radnika je bila u 

masovnom inventivnom radu ~ime su doprinosili napretku zemlje.

Sl.114 -. Bo`in Jovanovi} i u poodmaklim 
godinama aktivan, Novo Korito-Knja`ac
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OBELEŽEN DAN NAUKE
Širom Srbije danas je po prvi put obeležen Dan 

nauke proglašen u našoj zemlji. Organizacije koje 
se bave promocijom i popularizacijom nauke su 
iskoristile priliku da predstave dostignuća nauke u 
svim disciplinama.

Centralnu manifestaciju je u Beogradu realizovao 
novoformirani Centar za promociju nauke, 
republička ustanova koja se u skladu sa Zakonom o 
naučno-istraživačkoj delatnosti bavi promocijom 
i popularizacijom nauke. Povodom Dana nauke, 
organizovana je plovidba oko Velikog ratnog ostrva, 
kao i naučno eko-safari a planirane su i aktivnosti na 
Kolarčevom narodnom univerzitetu. Planirane su i 
arheološka radionica o Starom Rimu, izložba „500 
godina nauke”, projekcije u pokretnom planetarijumu, 
kao i fi zički eksperimenti uživo.

Istraživačka stanica Petnica je obeležavanje Dana 
nauke započela još prethodne večeri organizacijom 
astronomskih posmatranja teleskopom. Posmatrane su dvojne zvezde, ekstrasolarne planete, 
objekti, a fotoaparatom je fotografi sano zvezdano nebo. 

Dan nauke je iskoristila i ekipa koja je pokrenula sajt www.teslacenje.rs koja želi da 
objavljivanjem naučnih izvrnutih vesti ukaže na greške u predstavljanju nauke u našim medijima, 
ali i da ukaže na preterivanje u pripisivanju svih zasluga za velika otkrića našim naučnicima. 
Pored ovoga razne druge aktvnosti organizovale su i druge institucije koje se bave približavanjem 
nauke široj javnosti, kao što su Muzej nauke i tehnike, Muzej Nikole Tesle, Društvo za promociju 
i popularizaciju nauke, Astronomski magazin i drugi.

CENTAR ZA PROMOCIJU NAUKE GOTOV DO KRAJA 2012?
Kakav nam centar treba?

Nova zgrada Centra za promociju nauke 
u novobeogradskom Bloku 39 biće izgrađena do 
kraja 2012., a njen dizajn će omoguciti građanima 
neposredniji kontakt sa naukom i umetnošću. 
Centar za promociju nauke lebdeće iznad zemlje.
Prema zvaničnim podacima, realizacija tog projekta 
koštaće 20 miliona evra, a autor pobedničkog rada, 
na međunarodnom konkursu za tu zgradu, Volfgang 
Apeler kazao je da arhitektonsko rešenje budućeg 
izgleda „Centra predstavlja” posrednika izmedju 
nauke i građana.

- Projekat je rađen u optimističnom tonu, kako bi budući centar upravo takve poruke i slao. 
Naše rešenje je odgovor na zahtev da novobeogradski Blok 39 postane mesto za nauku, umetnost 
i edukaciju - kazao je Apeler na Kalemegdanu, prilikom otvaranja izložbe 232 rada pristigla na 
konkurs.

Sl. 116 – Bo`idar \eli} - Znatna sredstva 
izdvojena za izgradnju Centra za 

promociju nauke

Sl. 117 – Eksperimenti mladih nau~nika 
na Danu nauke
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-  Apelerov projekat predviđa da budući Centar za promociju nauke bude uzdignut 18 
metara iznad tla i da prozirnom osnovom ostvari neposredan kontakt prolaznika sa zbivanjima 
unutar Centra.

- Dugo smo razmatrali budući izgled centra i način na koji ćemo njegovim izgledom 
izazvati fascinaciju građana. Tako smo dobili na ideju da projektujemo zgradu koja će „lebdeti 
iznad zemlje, kao oblak”, rekao je Apeler.

* * * 

Nauka je suviše ozbiljna stvar da bi se sa njom bavili samo naučnici. Ovo je tačno pod 
uslovom da politika shvati smisao ovih reči. Dobra politika i te kako ima sluha za nauku, 
a nauka se ne može razvijati bez podrške politike. Nažalost, kod nas to uglavnom nije tako. 
Preterana dominacija politike, često ignoriše i parališe stručne i intelektualne snage u zemlji. 

Zbog situacije u kojoj se trenutno nalazimo, gde privreda uglavnom ne radi, velika je 
nezaposlenost, a mnogi ljudi veoma teško žive, moramo sami nešto preduzeti da bi se zaustavio 
ovaj neugodni proces. Za naše loše stanje ne možemo kriviti samo svetsku ekonomsku krizu. 
Moramo se svi više baviti proizvodnjom, izgrađivati Kult kreativnog radnika i novih proizvoda, a 
ne putovati po raznim izložbama, gde nemamo često šta da pokažemo. Treba nam više primenjene 
nauke, Tehnoloških inovacija koje će nam stvoriti konkurentne proizvode, a manje centri za 
promociju nauke, i “lebdeće zgrade” koje će navodno da fasciniraju građane. Zgrada imamo 
dosta, pa skromna sredstva sa kojima raspolažemo, treba pre ulagati u inovacione projekte koji 
će zapošljavati nove ljude. Tada bi građani bili „fascinirani“, ali i zadovoljni jer bi imali više 
posla, a manje manifestacija od kojih praktično nemaju nikakvu korist. Mislimo da bi za ovu 
zemlju daleko bolje bilo, da je Ministarstvo za nauku zajedno sa Privrednom komorom sve svoje 
snage usmerilo na primenu Zakona o inovacionoj delatnosti, nego što je potrošilo značajna 
sredstva za ‘’lebdeće zgrade’’.

Sl. 118 – Izgled nove zgrade Centra za promociju nauke

Sl. 119 – Prof. dr Radovan Kovačević i mr Đura Borak. Da je prof. 
Kovačević ostao u Privrednoj komori Srbije verujemo da bi se brže 

rešavali problemi o kojima govorimo, a da do mnogih ne bi ni došlo.
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BEOGRADSKA IZLOŽBA INOVACIJA
Otvorena 23. maja 2011.

Beseda pri otvaranju izlozbe
Mr.Đuro Borak, predsednik Saveza prona lazača 

Beograda
Poštovani pronalazači, dragi gosti, kao što tradicija 

nalaže maj mesec u Beogradu je određen za okupljanje 
pronalazača, inovatora i kreativnih ljudi. Kruna ovih 
okupljanja je ova manifestacija „Pronalazaštvo Beograd” 
2011, 31. manifestacija u kontinuitetu od 2000-te godine s 
Međunarodnim učešćem, a od 2006. pod pokroviteljstvom 
Među narodne organizacije pronalazača (IFIA). Ove 
godine, takođe, pod sećamo na jubilej 55 godina savremene 
organizacije Saveza pronalazača Beograda. 

Kako je to nekad davno počelo dobro nam odslikava naš poznati aktivista Borivoje Panić. Iz 
sećanja gospodina Panića4, za period (1956-1958) dolazimo do dole navedenih podataka.

Na martovskom sastanku 1956. kod Borisa Kidriča u Skupštini FNRJ bili su prisutni: 
inženjer Branko Žeželj akademik, Antonije Mutavdžić tehnički dir. Instituta Mihailo Pupin iz 
Beograda, Borivoje Panić aktivni pripadnik JNA. 

Tada je predloženo da se osnuje organizacija, koja će pripremiti Prvi kongres Udruženja 
pronalazača Federativne Narodne Republike Jugoslavije. Prvo je formiran Inicijativni odbor 
za pripremu Skupštine udruženja pronalazača Beograd koji su činili sledeći članovi: Antonije 
Mutavdžić predsednik odbora, Božidar-Boža Davidović član, Borivoj Panić član.

Skupština je pripremljena i održana je aprilskih 
dana 1956. u jednoj prostoriji pozorišta „BOŠKO 
BUHA” iznad bioskopa i restorana „JADRAN”, 
na kojoj su prisustvovali i članovi Jugoslovenskog 
ini cijatovnog odbora: Božidar-Boža Davidović, 
predsedavajući, Antonije Mutavdžić, Branko Žeželj, 
Borivoje Panić, Andrija-Andra Bogdanović.

Po održanoj Skupštini udruženja pronalazača 
Beograda usledilo je učlanjenje pronalazača u aktiv 
Beograda. Uz članove Upravnog odbora prvi se učla-
nio Josip Šperac iz Splita, zatim Božidar-Boža 
Radosavljević, Isidor Rakić, Bogdan Matović, Ra-

divoj Obradović, Dragiša Kraković, Kristifor Pavlović, Milutin Jerotijević, Mile Rašula,  
Raka Beraka, Petar Đoinčević, Krsta Tačević, Mihailo-Mika Obradović, Bogojević Loto, i dr. 

Udruženje pronalazača Beograda brzo se povećavalo, pa je usledilo proširenje Upravnog 
odbora posebno zbog povećanja obima aktivnosti na pripremi Prvog Kongresa pronalazača 
FNRJ. Posle  Kongresa pronalazača FNRJ, pronalazači Beograda, započeli su aktivnosti, na 
pripremi osnivačke skupštine Udruženja pronalazača FNRJ, koja je održana 1957. gde je za prvog 
predsednika Saveza pronalazača Jugoslavije izabran, čuveni konstruktor mostova, akademik 
Branko Žeželj. Sa aktivom Beograda na pripremi Skupštine sarađivali su pronalazači NR 
Slovenije i drugih republika. 

Koliko je DRŽAVA davala značaj organizovanju pronalazača najbolje se vidi po tome što 
su ministar za privredu vlade FNRJ Borisa Kidrič i ministrar Franc Leskošek - Luka, zatim 
predsednik Privredne komore Jugoslavije Todor Vujasinović, uz republičke funkcionere Slo-
venije, bili angažovani da se što bolje održi osnivačka Skupština jugoslovenskih pronalazača.            

Sl. 121 – Mladi pronalaza~i na izlo`bi

Sl. 120 - Mr. \uro Borak uru`uje 
nagradu novatoru @arku Kolund`iji

4   Sećanje Borivoja Panića opširnije se mogu naći u knjizi Milana Bižića „Tehnologija i patenti sredsto dominacije“
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Potpisan Protokol o saradnji SANU i PKS
U Privrednoj komori Srbije, akademik Ni ko-

la Hajdin, predsednik SANU i Miloš Bugarin, pred-
sednik PKS, potpisali su 28. juni 2011. Protokol o 
saradnji SANU i PKS, kao korak koji doprinosi čvršćoj 
povezanosti privrede i naučno-istraživačke delatnosti.

Potpisivanje Protokola o saradnji SANU i PKS 
podrazumeva jačanje međusobne kooperacije ove 
dve ugledne institucije i pomaganje članova Srpske 
akademije nauka i umetnosti članicama Privredne 
komore Srbije u naučnim ekspertizama i projektima od 
zajedničkog interesa. U potpisanom Protokolu obuhvaćen 
je veliki broj različitih delatnosti, za koje je neophodno u 
narednom periodu pronaći više prostora za dalji razvoj.

Akademik Nikola Hajdin rekao je posle 
potpisivanja ovog dokumenta, da SANU i nauka kao takva ne postoje sami za sebe, već bi trebalo da 
posluže razvoju ekonomije i cele države. Saradnja SANU i PKS mora da doprinese većem uticaju na 
privredu u celini i povećanju životnog standarda građana. Uloga SANU i PKS je da fundamentalnim 
i primenjenim istraživanjima olakšaju i ubrzaju put, do praktične primene u praksi. 

***
Naučno - tehnološka revolucija koja je utkana u sve pore savremene civilizacije razvija se 

fantastičnom brzinom. To je jedina revolucija u istoriji čovečanstva koju priznaju sve zemlje sveta. Njeni 

nosioci su: naučnici, pronalazači, kreativni radnici 
u svim oblastima rada a od institucija u prvom 
redu Akademija nauka i privreda. Za našu zemlju 
prirodno je da SANU i Privredna komora kao 
asocijacija privrede, najtešnje sarađuju. Komorski 
sistem je godinama bio kičma Inovacijskom 
pokretu, prvo jugoslovenska Komora, a po 
raspadu SFRJ Privredna komora Srbije.

Sumirajući rezultate Inovacijskog pokreta sva-
ke go dine na takozvanim Oktobarskim su sretima 
pro na lazača - Dan novatora, u Komori okupljamo: 
naučnike, pronalazače, privrednike, kulturne i 
javne radnike. Cilj ovog okupljanja, koji je uvek 
bio masovno posećen, je da se kretivni duh našeg 
naroda i pored svih teškoća kroz koje smo prošli, 

Sl. 122 – Akademik Nikola Hajdin i 
predsednik Komore Milo{ Bugarin. Hajdin 
je puno uradio da primenjena nauka na|e 

mesto u privredi

Sl.123. - Predsednik Milosavljević je posebno uvažavao SANU i okupljao u Komori naučnike i kreativne ljude: 
Akademik Kojički, magistar Borak, akademik Hajdin, pat. ing. Božić, ing. Selak, akademik Despić,

 ing. Stojković, akademik Miljanić, akademik Marinčić i ing. Stojšić

Sl. 124 – Predsednik Republike Srbije Boris Tadić 
sa Mladenom Selakom i Nikolom Hajdinom ,kao 

rezultat dobre saradnje PKS i SANU više puta je bio 
u Komori na Oktobarskim susretima pronalazača
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ne ugasi. Ne može jedan narod koji je iznedrio Mihajla 
Pupina i mnoge druge velikane to sebi da dozvoli. Tako 
razmišljaju entuzijasti Inovacijskog pokreta, tako razmišlja 
naša dijaspora, tako misi i Mladen Selak.

Dobra saradnja Komore i SANU je u stvari sačuvala 
Inovacijski pokret posle raspada SFRJ. Posebno 
je dobra saradnja bila za vreme dok su predsednici 
SANU bili Aleksandar Despić i Nikola Hajdin, što je 
normalno jer su oni pored toga što su svetski naučnici oni 
su i ugledni pronalazači. Sa Komorske strane aktivisti 
Inovacijskog pokreta se rado sećaju vremena kada je 
predsednik bio Slobodan Milosavljević. Privreda je 

tada imala šansu da Tehnološkim inovacijama kao moćnim sredstvom oživi i pokrene proizvodnju. 
Komora je izgurala u Skupštini Srbije Zakon o inovaciskoj delatnosti. Počela je primena Zakona 
„Ni jedno malo i srednje preduzeće bez patenata“ i reforma inovacijskih projekata. Razvila se živa 
aktivnost u Regionalnim komorama i u privredi. Dodeljivane su nagrade najboljim pronalazačima 
na OS u Komori. Započet je proces obnove Pupinovog fonda preko Selakove fondacije koja je 
čak dobila prostor u Komori. Predsednik Republike Srbije sa ministrima više puta prisustvuje 
Oktobarskim susretma, a predsednik SANU sa saradnicima svake godine aktivno učestvuje u 
organizaciji Susreta, ističući naše velikane nauke kao putokaz napretku zemlje. Posebno je 
značajno bilo obeležavanje 150 godina od rođenja Mihajla Pupina 2004. gde je pokrovitelj bio 
Predsednik Srbije Boris Tadić.

Nažalost, odlaskom gospodina Milosavljevića sa mesta predsednika Komore, ove 
aktivnosti počinju da slabe zbog poznatih događaja o kojima je već pisano, a Oktobarski susreti 
se više ne održavaju u Komori. 

Nadamo se, da će Protokol o saradnji SANU i PKS celu ovu priču i Oktobarske susrete 
vratiti u Komoru, gde joj je i mesto.

Sl. 126. - Dobra saradnja Komore, SANU i naše Dijaspore, stvorila je Selakovu fondaciju, a u PKS dovela 
ugledne ljude iz rasejanja, ministre, članove akademije i Predsednika Republike Srbije Na slici gore levo: 
Ministar za nauku i tehnologiju u Vladi Republike Srbije prof. dr. Dragan Domazet, predsednik Komore 

Radoslav Veselinović i Mladen Selak, slušaju izlaganje Milana Božića oko potrebe obnove Pupinovog fonda. 
Dole desno: predsednik Boris Tadić stiže u Komoru na Oktobarske susrete 2005. godine.

Sl. 125 - Ružica Đinđić i predsednik PKS 
Slobodan Milosavljević u Idvoru 2004. 
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DON KIHOT MODERNE SRBIJE
Svi oni koje se danas bore za ekonomski prosperitet Srbije su Don Kihot

U drugoj polovini dvadesetog veka u našoj zemlji je 
delovao snažan Inovacijski pokret kada su najviši organi 
vlasti na čelu sa Skupštinom SFRJ proglasili 1975., 
Godinom tehnoloških inovacija. To je vreme kada se 
Generalna skuština Ujedinjenih Nacija preko svoje dve 
rezolucije 1713 (XVI) iz 1961. i 3362 ( S-VII) iz 1975. 
na globalnom nivou zalagala za pravedniji međunarodni 
transfer tehnologije kao pomoć zemljama u razvoju, 
da brže rešavaju svoje ekonomske probleme. U centru 
pažnje obe rezolucije bio je patentni sistem,  koji je srce 
svake tehnologije, označen kao glavni krivac za postojeće 
nejednakosti u svetu.

Razvijene zemlje ga koriste kao moćno sredstvo 
dominacije i njegovom zloupotrebom bogati postaju sve 
bogatiji, a siromašni sve siromašniji. Jugoslavija ispred 
Grupe 77 zemalja u razvoju, izradila je tipski Zakon 

o patentima koji se efi kasno suprostavljao raznim zloupotrebama patentnog monopola štiteći 
nacionalne i interese siromašnih zemalja. Ovo je sve urađeno kroz sistem Ujedinjenih Nacija 
preko UNCTAD-a (trgovina-razvoj) i WIPO-a (intelektualna svojina). Kada se očekivalo da će 
Svet na osnovu ovih dokumenata krenuti u poštenije međunarodne ekonomske odnose došlo je 
do naglog zaokreta. Razvijene zemalje na čelu sa SAD-om, tada moćnim državnim sekretarom 
Henri Kisindžerom, u Najrobiju 1975. blokiraju sve ono za šta su se siromašne zemlje kroz 
30 godina izborile kroz sistem UN. Ubrzo se za 180 stepeni  menja politika razvijenih zemalja 
prema siromašnim zemljama. Ta je politika na rednu deceniju donela tzv. »Vašingtonski kon-
senzus« neoliberalni koncept ekonomske politike 
na globalnom nivou. Takođe, na silu jedan 
međunarodni ugovor tzv. TRIPS (Trgovački 
aspek ti intelektualne svojine) koji kada su u pi-
tanju pregovori siromašnog Juga i bogatog Se-
vera, uglavnom priznaju silu u međunarodnim 
ekonomskim odnosima.

O ovim međunarodnim problemima i ulozi 
naše zemlje da se izgrade pošteniji međunarodni 
ekonomski odnosi, da bi mi lakše rešavali naše 
ekonomske probleme, bilo je reči u emisiji Ćirilica 
TV Košava. Imajući u vidu savremenu realnost, 
urednik emisije Milomir Marić je Milana Božića, 
pošto se upoznao sa njegovim višedecenijskim 
radom, nazvao Don Kihotom moderne Srbije. 
Sjajno poređenje, govori da je Marić sve razumeo 
i da je naša zemlja napustila na globalnom nivou 
borbu za interese siromašnih zemalja. Još gore 
od toga je, što se kod nas od raspada zemlje, ne 
cene znanje i prave vrednosti. Odluke često 
donose stručno nekompetentne ličnosti gde često 
u svojim nastupima pored toga što brukaju sebe, 
loše predstavljaju i celu naciju. 

Sl. 128 - Nelson Mendela je preko rezolucije VIII 
2000. u potkomitetu UN za unapređenje i zaštitu 

ljudskih prava oštro kritikovao TRIPS

Sl. 127 - Milomir Mari}, poznati novinar 
koji dobro razume i me|unarodne 

ekonomske probleme
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Sl. 129. - Naš aktivista inženjer Henc je u okviru “Četrdeset dana Pupina” zaprosio svoju buduću suprugu 
Sanju u Idvoru 06.08.2011. U knjizi utisaka ostao je trag njihove ljubavi, a mi im želimo puno sreće u 

zajedničkom životu i da još dugo rade na afi rmaciji Pupinovog lika

Sve više mladih posećuje Idvor
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Crkvu je izgradio veliki dobrotvor 
i donator Slobodan Simić

Nauka hrani i dušu i telo






